
 
 
 
 
ACTA DE LA SESSIÓ DEL PLE 
 
Identificació de la sessió 
Núm.: 19/2016 
Caràcter: extraordinària  
Data: 30 de novembre de 2016 
Horari: de 10.10 a 12.35 h 
Lloc: sala de plens de l’Ajuntament 
 
Assistents: 
 

President 

José Hila Vargas (PSIB-PSOE) 
 
Regidors/res 

Joana María  Adrover Moyano (PSIB-PSOE) 
José Ignacio Aguiló Fuster (PP) 
María José  Bauzá Alonso (PP) 
Josep Lluís Bauzá Simó (C’s) 
José Javier Bonet Díaz (PP) 
Mercè Borràs Dalmau (MÉS per Palma)  
Lourdes Bosch Acarreta  (PP) 
Bartolomé Cañellas Cardona (C’s) 
Llorenç Carrió Crespí (MÉS per Palma) 
Patricia Conrado Quiroga (C’s) 
Margarita Durán Cladera  (PP) 
Eva Frade Bravo (SOMPALMA) 
Joan  Ferrer Ripoll (PSIB-PSOE) 
Adrián García Campos (PSIB-PSOE) 
Álvaro Luís Gijón Carrasco (PP) 
Aurora Jhardi Massanet  (SOMPALMA) 
Aligi Molina Suárez  (SOMPALMA) 
Antonia Martín Perdiz  (SOMPALMA) 
Susanna Moll Kammerich (PSIB-PSOE) 
Antoni Noguera Ortega (MÉS per Palma) 
Helena Paquier Aguiló (MÉS per Palma) 
Angélica Pastor Montero (PSIB-PSOE) 
Pedro Luís Ribas Dietrich (C’s) 
Antonia Roca Bellinfante  (PP)  
Rodrigo Andrés Romero  (SOMPALMA) 
Fernando Rubio Aguiló  (PP) 
Guillermo Sánchez Cifre (PP) 
Neus Truyol Caimari (MÉS per Palma) 
 

Cap del Departament: Antoni Pol Coll 
Interventor: Juan Cañellas Vich 
Tresorera: Maria Antonia Orell Vicens 
Secretari adjunt i secretari general del ple actal: Miquel Ballester Oliver 
 

 

 



 
 
 
 
 
Punt únic.- Aprovació inicial del Pressupost General per a l’exercici 2017 i de les  plantilles del personal 
funcionari i laboral 
 
Informe favorable de la Comissió de Comptes, Economia i Recursos Humans per 5 vots a favor  (PSIB-PSOE, 
MÉS per Palma, SOM PALMA) i 3 vots en contra (PP i C’s) 
 
“PRIMER.- Aprovar el Projecte de Pressupost General , les Bases d’Execució i la plantilla de personal, per a 
l’exercici de 2017 que compren: 
 
a) El  Propi de la Corporació amb un import de 411.743.000,00 €  anivellat en  el seu estat de despeses i 
ingressos. 
 
b) El de l’Organisme Autònom del Patronat Municipal de l’Habitatge i de Rehabilitació Integral de Barris, 
amb un import de 2.816.328,14 €  anivellat en el seu estat de despeses i d’ingressos. 
 
c) El de l’Organisme Autònom del Patronat Municipal de l’Esport, amb un import de  18.199.168,90 €  
anivellat  en el seu estat de despeses i ingressos. 
 
d) El de l’Organisme Autònom del Patronat Municipal d’Escoles d’Infants, amb un import de 7.386.463,40 € 
anivellat en el seu estat de despeses i d’ingressos. 
 
e) El de l’Organisme Autònom de l’Institut Municipal d’Innovació (IMI), per un import de  12.470.546,15 € 
anivellat en el seu estat de despeses i ingressos. 
 
f) El de l’Organisme Autònom Agència de Desenvolupament Local “Palma Activa”  5.880.571,43 € anivellat   
en el seu estat de despeses i d’ingressos. 
 
g) El de l’Organisme Autònom del Patronat Municipal de Reallotjament i Reinserció Social, per un import 
de 541.200 € anivellat en el seu estat de despeses i d’ingressos. 
 
h) El de l’Organisme Autònom de l’Institut Municipal d’Obres Viàries, per un import de 374.772,42 anivellat 
en el seu estat de despeses i d’ingressos. 
 
i) L’estat de previsió de despeses i ingressos de l’Empresa Municipal d’Aigües i Clavegueram, SA (EMAYA),  
que presenta un resultat de 664,19€. 
 
j) L’estat de previsió de despeses i ingressos de l’Empresa Municipal de Transports Urbans de Palma, SA 
(EMT-PALMA), que presenta un resultat de 0 €. 
 
k) L’Estat de previsió d’ ingressos i de despeses de l’Empresa Funerària Municipal, SA (EFMSA) que 
presenta un resultat de 482.126,96 €. 
  
l)  L’Estat de previsió d’ingressos i de despeses de la Societat Municipal d’Aparcaments de Palma (SMAP), 
que presenta un resultat de 1.623.702,63€.  
 
Els Pressuposts, els estats de previsió d’ingressos i despeses de les empreses que integren el Pressupost 
general resumits a nivell de capítols i d’àrea de despesa s’adjunten com annexos. 
 
SEGON.- Aprovar inicialment la plantilla de personal comprensiva de tots els llocs de treball reservats a 
funcionaris, personal laboral i personal eventual, que s’adjunta com annex. 



 
 
 
 
TERCER.- Exposar al públic el Pressupost General per a 2017, les Bases d’Execució, que s’ajunten com 
annex,  i la plantilla de personal, aprovats, durant un termini de 15 dies, mitjançant anuncis en el Butlletí 
Oficial de la Comunitat Autònoma i Tauler d’Anuncis de l’Ajuntament, a efecte de presentació de 
reclamacions pels interessats. 
 
QUART.- Considerar elevats a definitius en el cas de que no es presenti cap al·legació. 
 
CINQUÈ.- Remetre còpia a l’Administració de l’Estat i a la Comunitat Autònoma a efectes de tutela 
administrativa. 
 
Tot i amb això, la Corporació acordarà el que estimi pertinent”. 
 



 
 
 

 
PRESSUPOST DELS ORGANISMES AUTÒNOMS PER A L'ANY 2017, SENSE CONSOLIDAR.    

          OOAA i Propi 

INGRESSOS HABITATGE I.M.E. ESCOLES I.M.I. Palma Activa R.SOCIAL I.M.O.V TOTAL OO.AA Propi sense consolidar 

A)OPERAC.           

CORRENTS           

           

Cap. I         185.532.876,52 185.532.876,52 

Cap. II         20.614.914,82 20.614.914,82 

Cap. III 77.106,00 4.550.811,26 784.205,47 56.875,97 36.000,00   5.504.998,70 88.500.470,00 94.005.468,70 

Cap. IV 1.517.696,14 11.652.572,05 6.478.000,00 11.118.347,63 5.680.721,43 510.700,00 372.172,42 37.330.209,67 85.662.993,89 122.993.203,56 

Cap. V 750.000,00 215.785,59 20,00 50,00 300,00 9.000,00 600,00 975.755,59 13.554.900,00 14.530.655,59 

           

B)OPERAC.           

CAPITAL           

Cap. VI           

Cap. VII 378.526,00 1.680.000,00 113.237,93 1.235.272,55 143.550,00 21.500,00 2.000,00 3.574.086,48 6.676.844,77 10.250.931,25 

Cap. VIII 93.000,00 100.000,00 11.000,00 60.000,00 20.000,00   284.000,00 11.200.000,00 11.484.000,00 

Cap. IX                     

           

TOTAL 2.816.328,14 18.199.168,90 7.386.463,40 12.470.546,15 5.880.571,43 541.200,00 374.772,42 47.669.050,44 411.743.000,00 459.412.050,44 

           

DESPESES           

A)OPERAC.           

CORRENTS           

           

Cap. I 1.427.965,09 4.815.997,46 3.383.362,72 4.641.148,11 4.648.877,86 366.800,00 355.436,11 19.639.587,35 134.432.857,68 154.072.445,03 

Cap. II 570.130,91 11.392.940,21 3.608.812,75 6.534.125,49 987.628,50 76.400,00 17.336,31 23.187.374,17 113.824.432,50 137.011.806,67 

Cap. III 1.706,14 10.000,00   1.565,16   13.271,30 9.219.405,17 9.232.676,47 

Cap. IV 345.000,00 200.231,23 270.050,00  78.949,91 76.500,00  970.731,14 84.155.549,86 85.126.281,00 

Cap. V         3.700.000,00 3.700.000,00 

B)OPERAC.           

CAPITAL           

Cap. VI  1.680.000,00 113.237,93 1.235.272,55 45.050,00 21.500,00 2.000,00 3.097.060,48 17.412.832,18 20.509.892,66 

Cap. VII 300.000,00    98.500,00   398.500,00 4.776.171,81 5.174.671,81 

Cap. VIII 93.000,00 100.000,00 11.000,00 60.000,00 20.000,00   284.000,00 10.200.000,00 10.484.000,00 

Cap. IX 78.526,00             78.526,00 34.021.750,80 34.100.276,80 

           

TOTAL 2.816.328,14 18.199.168,90 7.386.463,40 12.470.546,15 5.880.571,43 541.200,00 374.772,42 47.669.050,44 411.743.000,00 459.412.050,44 



 

- 5 - 

EMPRESES AMB CAPITAL SOCIAL QUE PERTANYS ÍNTEGRAMENT A L'ENTITAT LOCAL PER A 2017,SENSE CONSOLIDAR **  

INGRESSOS        

A)OPERACIONS CORRENTS  EMAYA E.F.M. E.M.T. SMAP TOTAL 

Capítol I        

Capítol II        

Capítol III   84.067.508,96 8.813.942,00 30.066.885,00 6.987.815,99 129.936.151,95 

Capítol IV   24.696.970,55  23.465.620,00 52.000,00 48.214.590,55 

Capítol V   30.935,35 2.644,53 120.661,00 124.782,19 279.023,07 

        

B)OPERACIONS DE CAPITAL       

Capítol VI    25.222,00   25.222,00 

Capítol VII   800.596,00   166.666,67 967.262,67 

Capítol VIII *    465.339,77  9.000.000,00 9.465.339,77 

Capítol IX   18.000.000,00   14.911.750,00 1.064.673,60 33.976.423,60 

        

TOTAL   127.596.010,86 9.307.148,30 68.564.916,00 17.395.938,45 222.864.013,61 

* inclou tresoreria pròpia i ampliació de capital     

        

DESPESES        

A) OPERACIONS CORRENTS       

Capítol I   65.033.182,79 4.773.981,44 33.731.539,00 1.492.456,78 105.031.160,01 

Capítol II   35.650.154,43 2.976.683,75 17.417.218,00 2.112.291,60 58.156.347,78 

Capítol III   9.791.963,97 172.871,08 171.729,00 700.000,00 10.836.564,05 

Capítol IV        

        

B)OPERACIONS DE CAPITAL       

Capítol VI   18.000.000,00 204.346,43 16.507.014,00 626.487,12 35.337.847,55 

Capítol VII        

Capítol VIII        

Capítol IX   7.810.824,06 1.179.265,60 500.000,00 3.485.954,70 12.976.044,36 

             

TOTAL   136.286.125,25 9.307.148,30 68.327.500,00 8.417.190,20 222.337.963,75 
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** Es tracta, en lo possible, d’harmonitzar l’estat de previsions d’ingressos i despeses de les empreses (elaborat segons el PGC 2007) 

als criteris pressupostaris de l’Ajuntament i OOAA. En aquest sentit, el que ja s'ha pressupostat en exercicis anteriors no es repeteix,   

ni es contemplen operacions ja reconegudes en exercicis anteriors a 2017    

    
 
 
 
    

PREVISIÓ INGRESSOS I DESPESES 2017  DE LES SOCIETATS MERCANTILS     

      

 EFM SMAP EMAYA EMT TOTAL 

      

1. Import net de la xifra de negocis 8.797.080,94 6.624.110,18 84.247.508,96 28.828.789,00 128.497.489,08 

2. Variació d'existències  0,00     

3. Treballs de l'empresa per al seu actiu 0,00  119.550,06  119.550,06 

4. Aprovisionaments -1.409.987,51  -25.473.440,75 -6.473.658,00 -33.357.086,26 

5. Altres ingressos d'explotació 16.861,06 425.488,00 24.696.970,55 24.444.377,00 49.583.696,61 

6. Despeses de personal -4.781.847,14 -1.492.456,78 -65.033.182,79 -33.731.539,00 -105.039.025,71 

7. Altres despeses d'explotació -1.661.865,66 -2.112.291,60 -11.294.895,50 -10.400.844,00 -25.469.896,76 

8. Amortització de l'immobilitzat -424.486,76 -1.300.000,00 -10.001.989,55 -3.065.399,00 -14.791.875,31 

9. Imputació de subvencions d'immobilitzat no financer 0,00 63.852,83 3.459.216,11 445.808,00 3.968.876,94 

11. Deteriorament i resultat per alienacions de l'immobilitzat 17.952,33  41.955,72 -25.804,00 34.104,05 

12. Altres resultats    150.000,00 150.000,00 

A.1) RESULTAT D'EXPLOTACIÓ 553.707,26 2.208.702,63 761.692,81 171.730,00 3.695.832,70 

7. Altres interessos i ingressos assimilats 0,00    0,00 

12. Ingressos financers. 2.644,53 115.000,00 30.935,35  148.579,88 

13. Despeses financeres -72.871,08 -700.000,00 -791.963,97 -171.730,00 -1.736.565,05 

      

A.2 RESULTAT FINANCER -70.226,55 -585.000,00 -761.028,62 -171.730,00 -1.587.985,17 

      

A.3 RESULTAT ABANS D'IMPOSTOS  483.480,71 1.623.702,63 664,19 0,00 2.107.847,53 

17. Impost sobre beneficis -1.353,75         

      

A.5 RESULTAT DE L'EXERCICI 482.126,96 1.623.702,63 664,19 0,00 2.106.493,78 
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TERCER.-  APROVAR L´ESTAT DE CONSOLIDACIÓ PER A L´EXERCICI DEL 2017, DEL PRESSUPOST DE L´ENTITAT LOCAL, AMB EL DE TOTS ELS OO.AA.  

 I ELS PRESSUPOSTS HARMONITZATS DE DESPESES I INGRESSOS  DE LES SOCIETATS MERCANTILS DE CAPITAL INTEGRAMENT MUNICIPAL.   

 I QUE A NIVELL DE CAPITOLS ÉS EL SEGÜENT:     

INGRESSOS  PROPI I OO.AA. Transfer. PROPI I OO.AA. S.Merc.depend. TOTAL SENSE Ajustaments TOTAL CONSOLIDAT 

  sense consolidar Internes Consolidats Corporació Consolidar de consolidació AMB SOCIETAT MERCARTILS 

A)OPER. CORRENTS        

Capítol I  185.532.876,52  185.532.876,52  185.532.876,52  185.532.876,52 

Capítol II  20.614.914,82  20.614.914,82  20.614.914,82  20.614.914,82 

Capítol III  94.005.468,70  94.005.468,70 129.936.151,95 223.941.620,65 2.485.381,14 221.456.239,51 

Capítol IV  122.993.203,56 35.728.223,28 87.264.980,28 48.214.590,55 135.479.570,83 38.057.248,97 97.422.321,86 

Capítol V  14.530.655,59  14.530.655,59 279.023,07 14.809.678,66 9.220.661,16 5.589.017,50 

         

B)OPER.  CAPITAL        

Capítol VI     25.222,00 25.222,00  25.222,00 

Capítol VII  10.250.931,25 3.574.086,48 6.676.844,77 967.262,67 7.644.107,44 166.666,67 7.477.440,77 

Capítol VIII  11.484.000,00  11.484.000,00 9.465.339,77 20.949.339,77 9.000.000,00 11.949.339,77 

Capítol IX     33.976.423,60 33.976.423,60  33.976.423,60 

         

TOTAL  459.412.050,44 39.302.309,76 420.109.740,68 222.864.013,61 642.973.754,29 58.929.957,94 584.043.796,35 

DESPESES         

         

A) OPER. CORRENTS        

Capítol I  154.072.445,03  154.072.445,03 105.031.160,01 259.103.605,04  259.103.605,04 

Capítol II  137.011.806,67  137.011.806,67 58.156.347,78 195.168.154,45 2.406.042,30 192.762.112,15 

Capítol III  9.232.676,47  9.232.676,47 10.836.564,05 20.069.240,52 9.100.000,00 10.969.240,52 

Capítol IV  85.126.281,00 35.728.223,28 49.398.057,72  49.398.057,72 38.107.248,97 11.290.808,75 

Capítol V  3.700.000,00  3.700.000,00  3.700.000,00  3.700.000,00 

B)OPER. DE CAPITAL        

Capítol V         

Capítol VI  20.509.892,66  20.509.892,66 35.337.847,55 55.847.740,21 150.000,00 55.697.740,21 

Capítol VII  5.174.671,81 3.574.086,48 1.600.585,33  1.600.585,33 166.666,67 1.433.918,66 

Capítol VIII  10.484.000,00  10.484.000,00  10.484.000,00 9.000.000,00 1.484.000,00 

Capítol IX  34.100.276,80  34.100.276,80 12.976.044,36 47.076.321,16  47.076.321,16 

                

TOTAL  459.412.050,44 39.302.309,76 420.109.740,68 222.337.963,75 642.447.704,43 58.929.957,94 583.517.746,49 
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TEXT REFÓS DE LES BASES D’EXECUCIÓ 
 

DEL PRESSUPOST GENERAL CORRESPONENT A L'EXERCICI DE 2017 
 
BASE 1: 
 
D’acord amb l’article 165.1 del Reial decret legislatiu 2/2004, de 5 de març, pel que s’aprova el text refós de la llei 
reguladora de les hisendes locals, s’estableixen les Bases d'execució que han de regir els Pressupostos de 
l'Ajuntament de Palma, dels seus organismes autònoms, de les societats mercantils de capital integrament 
municipal, així com a qualsevol entitat depenent, en els termes que per a aquestes s’estableixin a l'exercici de dos 
mil desset. 
 

DEL PRESSUPOST 
 
BASE 2: 
 
El PRESSUPOST GENERAL de l’Ajuntament de Palma constitueix l’expressió xifrada, conjunta i sistemàtica de: 
 
a) Les obligacions que, com a màxim, poden reconèixer la mateixa corporació i els organismes autònoms, i els drets 
que prevegin liquidar durant el present exercici. 
 
b) Les previsions d'ingressos i despeses de les societats mercantils el capital social de les quals pertanyi íntegrament 
a aquesta corporació. 
 
BASE 3: PRESSUPOSTS QUE INTEGREN EL PRESSUPOST GENERAL 
 
1. En termes harmonitzats el Pressupost General agregat de les societats mercantils el capital social de les quals 
pertany íntegrament a aquesta corporació ascendeix a 231.554.128,00 € en el seu estat d’ingressos i 
222.337.963,75 € el de despeses. 
 
2. En el pressupost de l’Ajuntament de Palma i dels seus organismes autònoms s’aproven crèdits per les quanties 
que es detallen seguidament, que es finançaran amb drets a liquidar per igual quantia. 
 

  

Ajuntament de Palma     411.743.000,00 

Organismes Autònoms  

Patronat Municipal de l'Habitatge i Riba 2.816.328,14 

Institut Municipal de l'Esport       18.199.168,90 

Patronat Municipal d'Escoles d'Infants 7.386.463,40 

Institut Municipal d'Innovació       12.470.546,15 

Agència de Desenvolupament Local Palma Activa 5.880.571,43 

Patronat Municipal de Reallotjament i Reinserció Social    541.200,00 

Institut Municipal d’Obres Viàries    374.772,42 

Total 459.412.050,44 

 
3. S’aproven els estats de previsió de despeses i ingressos de les següents societats mercantils amb capital que 
pertany integrament a l’Ajuntament de Palma, que presenten els següents resultats : 
 

Societats mercantils Euros 

Empresa Municipal d'Aigües i Clavegueram (EMAYA).       664,19 € 

Empresa Municipal de Transports Urbans de Palma de Mallorca, S.A. (EMT)  171.730,00 € 

Empresa Funerària Municipal S.A. (EFMSA). 482.126,96 € 

Societat Municipal d’Aparcaments i Projectes de Palma (SMAP). 1.623.702,63 € 

Total 2.278.223,78 € 
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4. La gestió i el desenvolupament dels pressuposts de les societats mercantils i de les restants entitats dependents 
de l'Ajuntament es regiran per la seva legislació específica i els seus estatuts propis, llevat d’allò que els sigui 
aplicable segons aquestes bases. 
 
BASE 4: ESTATS CONSOLIDATS DEL PRESSUPOST GENERAL 
 
D’acord amb allò que disposa l’article 166.1.c) del Text refós de la llei d’hisendes locals, una vegada eliminades les 
operacions internes, l’estat de consolidació del Pressupost General de l’Ajuntament de Palma és de 
592.733.910,74€ a ingressos i de 583.517.746,49 € a despeses. 
 
BASE 5: ÀMBIT TEMPORAL 
 
1. L’exercici pressupostari coincidirà amb l’any natural i a ell s’imputarà: 
 
a) Els drets liquidats durant la seva vigència, qualsevol sigui el període del qual derivin.  
 
b) Les obligacions econòmiques reconegudes fins a 31 de desembre, sempre que corresponguin a adquisicions, 
obres, serveis, prestacions o, en general despeses realitzades dins l’exercici i amb càrrec als respectius crèdits. 
2. No obstant allò que disposa l’apartat anterior, s’aplicaran als crèdits del pressupost vigent en el moment 
d’expedir les ordres de pagament, les obligacions que resulten de liquidacions de retards a favor del personal així 
com les que tinguin l’origen en resolucions judicials. 
 
3. També s’imputaran al pressupost vigent les obligacions generades en l’exercici anterior com a conseqüència de 
compromisos adquirits, de conformitat amb l’ordenament jurídic sempre i quan existís crèdit suficient i disponible 
en l’exercici de procedència. 
 
DELS CRÈDITS I LES SEVES MODIFICACIONS 
 
DELS CRÈDITS 
 
BASE 6: ESTRUCTURA PRESSUPOSTÀRIA 
 
El pressupost de l’Ajuntament i dels seus Organismes Autònoms s’estructura d’acord amb l’Ordre HAP/419/2014, 
de 14 de març, per la qual es modifica l’Ordre EHA/3565/2008, de 3 de desembre, que aprova l’estructura dels 
pressupostos de les entitats locals.  
 
Els estats de despeses dels pressupostos de les entitats locals es classificaran amb els següents criteris:  
 
a) Per unitats orgàniques. 
b) Per programes. 
c) Per categories econòmiques. 
 

L'estructura per conceptes i subconceptes és oberta, per la qual cosa es podran crear els que es considerin 
necessaris quan no figurin en l'estructura. 

 
Els estats d'ingressos del pressupost de l'entitat local es classificaran separant les operacions corrents, les de capital 
i les financeres, amb capítols, articles, conceptes i subconceptes. 
 
Pel que fa als organismes autònoms, aquests presenten una única unitat orgànica. En el cas de l’Institut Municipal 
de l'Esport i el Patronat Municipal d'Escoles d'Infants, els seus pressuposts es desenvolupen en centres de costs 
(equipaments esportius i escoletes municipals). Cas similar és el de l’Agència de Desenvolupament Local Palma 
Activa. 
 
Aplicació pressupostària 
 
1. L’aplicació pressupostària, l’expressió xifrada de la qual constitueix el crèdit pressupostari, vindrà definida per la 
conjunció de les classificacions unitats orgàniques, programes i categoria econòmica al nivell de desagregació amb 
què apareixen a l'estat de despeses. 
 



 

- 10 - 

2. Es declaren expressament obertes totes les aplicacions que es contemplen a l’Ordre HAP/419/2014, de 14 de 
març, per la qual es modifica l’Ordre EHA/3565/2008, de 3 de desembre, que aprova l’estructura dels pressupostos 
de les entitats locals.  
 
3. El control comptable de les despeses es realitzarà sobre les aplicacions pressupostàries definides abans i el fiscal 
sobre el nivell de vinculació regulat a la base següent. 
 
BASE 7: VINCULACIÓ JURÍDICA  
 
1. Els crèdits per a despeses es destinaran exclusivament a la finalitat específica per a la qual s'hagin autoritzat al 
pressupost o a les modificacions d'aquest, degudament aprovades. 
 
2. Els crèdits autoritzats tenen caràcter limitador i vinculant. No es poden adquirir compromisos per quantia 
superior a aquells. Són nuls de ple dret els acords, resolucions i actes administratius que infringeixin aquesta norma, 
sense perjudici de les responsabilitats que se'n derivin. 
 
3. Als efectes d’allò que es preveu en el paràgraf anterior, i en compliment d’allò que estableix l’article 172 del Reial 
decret legislatiu 2/2004 de 5 de març, pel qual s’aprova el text refós de la llei reguladora de les hisendes locals en 
relació amb els article 28 i 29 del  Reial decret 500/1990, de 20 d’abril, s’estableixen els següents nivells de 
vinculació jurídica dels crèdits: 
 
a) A la classificació per unitat orgànica de despesa: a nivell de CENTRE GESTOR, compost per dos dígits, excepte 
totes les aplicacions del capítol I, de personal, en què no regirà la vinculació a nivell orgànic. 
 
b) A la classificació per programes de despesa: a nivell de AREA DE DESPESA. 
 
c) A la classificació econòmica de despesa:  
 a. A nivell de CAPÍTOL els crèdits que integren el capítols I, II,III,VIII i IX  
 b. A nivell d’ARTICLE pels crèdits dels capítols IV, VI i VII.  
 c. Al nivell de DESAGREGACIÓ en què apareixen a l’estat de despeses, els crèdits que figurin als anteriors 
capítols del pressupost amb una destinació nominal, específica i concreta.  
 
La vinculació a nivell d’article al capítol VI, tindrà les següents excepcions, que no implicaran l’elaboració 
d’expedients de modificació de crèdit: 
 
La vinculació a nivell d’article al capítol VI, tindrà les següents excepcions, que no implicaran l’elaboració 
d’expedients de modificació de crèdit: 
- Les aplicacions pressupostaries codificades als articles 60 i 61 podran ser reclassificades si la distribució definitiva 
entre inversió nova i de reposició varia respecte de les previsions inicials. 
- Les aplicacions pressupostaries codificades als articles 62 i 63 podran ser reclassificades si la distribució definitiva 
entre inversió nova i de reposició varia respecte de les previsions inicials. 
- Les aplicacions pressupostaries codificades als articles 60, 62, 64 i 68 de l’àrea d’Urbanisme i Infraestructures 
podran ser reclassificades en funció de l’ús final del seu destí. 
 
La vinculació a nivell d’article al capítol IV, tindrà les següents excepcions, que no implicaran l’elaboració 
d’expedients de modificació de crèdit: 
- Si, com a fruit d’un conveni o acord amb entitats dependents de l’Ajuntament, o per la concurrència diversa en 
una convocatòria de subvencions, per una mateixa actuació hi varietat en la forma jurídica dels perceptors que 
impliqui la imputació de la despesa a diverses aplicacions pressupostàries, aquestes estaran vinculades. 
 
4. En tot cas, tindran caràcter vinculant, amb el nivell de desagregació per categories econòmiques, a nivell de grup 
de programa, els crèdits d’atencions protocolàries, representatives, publicitat i propaganda, i les reunions i 
conferències, campanyes de promoció, la destinada al pagament dels serveis de recaptació, les declarades 
ampliables i els crèdits extraordinaris que es concedeixin durant l’exercici.  
 
5. Els crèdits de personal destinats a abonar serveis extraordinaris tindran caràcter vinculant a nivell d’àrea de 
despesa i de centre gestor. En abonar-se serveis extraordinaris s’imputarà la despesa al programa o subprograma 
escaient on s’hagin realitzat els serveis. 
 
6. En els casos en què, tot i existint dotació pressupostària per una o varies aplicacions dins del nivell de vinculació 
establert, es pretengui imputar despeses a altres aplicacions del mateix nivell de vinculació que no figuren obertes a 
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la comptabilitat de despeses per no comptar amb dotació pressupostària, podran ser creades durant la vigència del 
pressupost, sense que sigui necessari realitzar expedient de transferència de crèdit, serà suficient una diligència que 
haurà de figurar al primer document comptable que s'expedeixi amb càrrec als mateixos conceptes o subconceptes 
creats. La despesa acumulada i imputada a les aplicacions pressupostàries creades pels motius abans esmentats, no 
podrà superar el 25% del crèdit vinculat inicial. Aquesta regla serà d'aplicació per als pressuposts que integren el 
Pressupost general d'aquest Ajuntament i dels seus organismes autònoms.  
 
7. A nivell de classificació per programes, si durant l’exercici existís la necessitat de crear un subprograma nou, o 
sigui el cinquè dígit, o dividir un grup de programa en diversos programes, es podrà fer la divisió d’una aplicació 
pressupostària ja existent, sense haver de tramitar una modificació de crèdit. 
 
8. Quan es realitzi una despesa que excedeixi de la consignació de la seva aplicació pressupostària, sense superar el 
límit de la vinculació jurídica, s’haurà de justificar en la tramitació de l’expedient de despesa la insuficiència de la 
consignació i la necessitat de la despesa. 
 
DE LES MODIFICACIONS 
 
BASE 8: CRÈDITS EXTRAORDINARIS I SUPLEMENTS DE CRÈDIT 
 
1. Quan s’hagi de realitzar una despesa que no es pugui demorar fins l'exercici següent i no existeixi crèdit en el 
Pressupost de la corporació o el crèdit consignat sigui insuficient, el regidor de l’àrea d’Economia, Hisenda i 
Innovació ordenarà la incoació del projecte de l’expedient d'habilitació del crèdit extraordinari, en el primer cas o 
de suplement de crèdit en el segon i els enviarà a la Junta de Govern perquè siguin elevats al Ple de l’Ajuntament 
per a la seva aprovació. 
 
2. Si la inexistència o insuficiència de crèdit es produís als pressuposts dels organismes autònoms, els expedients de 
modificació seran promoguts pels Consells Rector o òrgans equivalents, proposats prèviament pel Gerent, i hauran 
d’anar acompanyats de l’informe preceptiu de l’Àrea d’Hisenda (Oficina de Control de la Despesa Municipal). 
Posteriorment, els enviaran a la Junta de Govern perquè siguin elevats al Ple de l’Ajuntament per a la seva 
aprovació i tramitació, conformement amb l'apartat b) de la base 9a 1. 
 
3. L’expedient a què fan esment els paràgrafs anteriors, s'ajustarà, tant en la tramitació com en el finançament, a 
l'article 177 de l’esmentat Reial decret legislatiu 2/2004, de 5 de març, pel qual s’aprova el text refós de la llei 
reguladora de les hisendes locals, i els articles 35 a 38 del Real decret 500/1990, de 20 d’abril. 
 
BASE 9: TRANSFERÈNCIES DE CRÈDIT 
 
D’acord amb l’article 179 del Reial decret legislatiu 2/2004, de 5 de març, i l’article 40 del Reial decret 500/1990, les 
transferències de crèdit són traspassos de dotació entre crèdits de pressupost i es regularan de la següent forma: 
 
1.- En el Pressupost propi de l'Ajuntament: 
 

a) Quan la transferència es produeixi entre aplicacions pressupostàries que estiguin dins la mateixa àrea 
de despesa i a la vegada pertanyin a diferents nivells de vinculació jurídica, serà proposada pel centres gestors que 
administrin els crèdits pressupostaris afectats. L’aprovació correspon al Regidor d’Economia, Hisenda i Innovació, 
d’acord amb el Decret 10.999, de 16 de juny de 2015, d’organització dels serveis administratius de l’Ajuntament de 
Palma, previ informe de l’Interventor.  
 
En tot cas suposarà implícitament l’aprovació de la creació de les aplicacions pressupostàries pertinents, sempre i 
quan existeixi el nivell de vinculació al qual hauria de pertànyer l’aplicació pressupostària nova, sempre d’acord amb 
l’apartat 6 i 7 de la Base 7ª, per a la correcta imputació comptable dels ingressos i despeses segons la seva 
naturalesa. L'acord serà immediatament executiu i, en aquest cas, no seran aplicables les normes sobre informació, 
reclamacions i publicitat a què es refereixen els articles 169, 170 i 171 del Reial decret Legislatiu 2/2004, de 5 de 
març.  

 
b) Si la transferència de crèdit es realitza entre aplicacions pressupostàries que pertanyin a diferents àrees 

de despesa, l’aprovació correspondrà al Ple de la Corporació. Seran aplicables les normes sobre informació, 
reclamacions, recursos i publicitat a què es refereixen els articles 169, 170 i 171 de l’esmentat Reial decret legislatiu 
i els articles 20 i 22 del  REIAL DECRET 500/1990. 
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c) Si la transferència de crèdit proposada afecta només crèdits de personal, encara que pertanyin a 
diferents àrees de despesa, seguiran la mateixa tramitació i formalitats regulades a l'apartat a) d'aquesta base. 
 
2.- En els pressuposts dels organismes autònoms: 

a) A les transferències de crèdits entre aplicacions que pertanyen la mateixa àrea de despesa o que es 
refereixin a altes i baixes de crèdits de personal, l’òrgan competent per autoritzar-les és el Gerent. 

 
En tot cas s’estarà al que disposa el segon paràgraf de l’apartat 1.a) anterior. 

 
b) Si les transferències afecten a crèdits que pertanyen a distintes àrees de despesa, serà aplicable el que 

disposa l’apartat 1.b) de la base 9a. 
 
BASE 10:  
 
1. En cap cas no tindran la consideració legal de transferències les alteracions de crèdit entre aplicacions 
pressupostàries que pertanyen a un mateix nivell de vinculació jurídica, segons allò que preveu la base 7, per tant 
no estan subjectes a cap formalitat. 
 
2. Les transferències de qualsevol classe estan subjectes a les limitacions imposades pels articles 180 del Reial 
decret legislatiu 2/2004, de 5 de març i l’article 41 del Reial decret 500/1990. 
 
3. En qualsevol expedient de transferència haurà de figurar l'informe de la Intervenció, que tractarà de la seva 
procedència i de les formalitats legals a què s’hagi d’ajustar, conformement a les bases anteriors. 

 
ALTRES MODIFICACIONS 

 
BASE 11: AMPLIACIONS DE CRÈDIT  
 
D’acord amb allò que disposa l’article 178 del Reial decret legislatiu 2/2004, de 5 de març, i l’article 39 del Reial 
decret 500/1990, de 20 d’abril, es declaren com a partides ampliables les que es relacionen a continuació juntament 
amb els recursos que s’hi troben afectats: 
 
1. Pressupost propi:   
               DENOMINACIÓ 
APLICACIÓ DENOMINACIÓ                           DELS RECURSOS 
 
08.16300.22631      Neteja de solars i vivendes a càrrec de particulars                       399.31 
 
Els ingressos que superin l’import consignat al concepte 39200 “Recàrrec de constrenyiment”, amb una previsió 
inicial de 250.000,00 € ampliaran automàticament la consignació de l’aplicació de despeses 02.9320322708 
“Recaptació.- Contracte ATIB” que recull els imports destinats a pagar el premi de cobrança del tributs municipals. 
 
Els ingressos que superin l’import consignat al concepte 399.32 “Obres a càrrec de particulars i insp.tècn edifics”, 
amb una previsió inicial de 50.000,00 € ampliaran automàticament la consignació de l’aplicació de despeses 
08.15520.22632 “Obres a càrrec part. i insp.tècn edificis”. 
 
Igualment els ingressos que superin les previsions dels conceptes 116.01 (Revisió fiscal. Plusvàlua), 130.01 (Revisió 
fiscal IAE), 290.01 (Revisió fiscal ICO), 302.01 (Revisió fiscal TIRSU), 332.01 (Revisió fiscal ocupació sol, subsòl i 
volada), 335.04 (Revisió fiscal.- Taules i cadires) 391.40 (Revisió fiscal Sancions), 39301 (Revisió fiscal interessos de 
demora) i 39121 (Multes de trànsit no residents) ampliaran les aplicacions pressupostaries de despeses 02 93202 
22758 i la 02 93203 22759. 
Els ingressos que superin l’import consignat al concepte 399.07 “taquillatge espectacles”, amb una previsió inicial 
de 30.000,00 €, ampliaran la consignació de l’aplicació de despeses 03 33408 22711 “Teatre - contractació artística”. 
 
Al Pressupost de l’organisme autònom PATRONAT MUNICIPAL DE L’HABITATGE I RIBA: l’aplicació pressupostària 
00.15211.22109, "despeses diverses a reintegrar", destinada al pagament de les despeses de comunitat dels 
habitatges d’edificis que pertanyen a l'esmentat Patronat i que poden ser repercutits als llogaters, podrà ser 
ampliada amb els ingressos que superin la consignació del concepte 399.20 “Reintegrament despeses 
comunitàries”, amb una previsió inicial de 42.100,00 Euros. 
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2. Per procedir a l’ampliació del crèdit bastarà amb el reconeixement efectiu del dret, encara que no s’hagi produït 
el cobrament. prèvia tramitació de l’expedient.  
 
BASE 12: GENERACIÓ DE CRÈDITS PER INGRESSOS 

 
1. La generació és una modificació que incrementa els crèdits com a conseqüència de la realització d’uns 
determinats ingressos no prevists o superiors als contemplats en el Pressupost. Podran generar crèdit als estats de 
despeses del Pressupost els ingressos de naturalesa no tributària que deriven de les següents operacions: 

 
a) Aportacions o compromisos ferms d'aportació, de persones físiques o jurídiques per finançar, 

juntament amb l'entitat local o amb alguns dels seus organismes autònoms, despeses que per la seva naturalesa 
estiguin compreses en els fins o objectius d'aquests [article 181.a), TRLRHL 2/2004]. 

 
b) Alienacions de béns de l'entitat local o als seus organismes autònoms [article 181.b), TRLRHL 2/2004]. 

 
c) Prestació de serveis [article 181.c), TRLRHL 2/2004]. 

 
d) Reembossaments de préstecs [article 181.d ), TRLRHL 2/2004]. 
 
e) Els imports procedents de reintegraments de pagaments indeguts amb càrrec al pressupost corrent, pel 

que fa a la reposició de crèdit a l’aplicació pressupostària correlativa. 
 
2. En els supòsits a) i b) bastarà per a generar crèdit el compromís ferm d'aportació degudament documentat o el 
reconeixement del dret. En els supòsits c) i d) caldrà la recaptació efectiva dels drets. En el cas e), l'efectivitat del 
cobrament del reintegrament. 

 
3. Per procedir a la generació de crèdit, s’incoarà el corresponent expedient, que serà aprovat pel regidor 
d’Economia, Hisenda i Innovació, d’acord amb Decret 10.999 de 16 de juny de 2015, d’organització dels serveis 
administratius de l’Ajuntament, previ informe de l’Interventor, excepte en el cas de reintegrament de pagaments, 
en què serà suficient el nou ingrés efectiu del reintegrament. Amb aquesta formalitat l’expedient serà immediata-
ment executiu i es procedirà a efectuar les modificacions pressupostàries corresponents sense cap més tràmit. 
 
4. Als organismes autònoms, l’aprovació de l’expedient correspon al gerent, amb l'informe previ de l'interventor. 
 
5. Es tramitaran com a generació d’ingressos els compromisos d’aportació entre l’ajuntament i/o els Organismes 
Autònoms que tinguin per objecte finançar total o parcialment despeses de la seva competència. 
 
BASE 13: INCORPORACIÓ DE ROMANENTS DE CRÈDIT 
 
1. Es podran incorporar als crèdits corresponents del pressupost de despeses de l'exercici immediatament 
posterior, els romanents de crèdit no utilitzats i definits a l'article 98 del  Reial decret 500/1990, que venen detallats 
a l'article 47 de l'esmentat text legal, amb les limitacions de l'article 48. 
 
2. No obstant allò que disposa l’apartat anterior, es consideraran d'incorporació obligatòria els crèdits per 
operacions de capital procedents dels capítols VI i VII de l’estat de despeses sempre que el romanent líquid de 
Tresoreria sigui suficient, i si no es desisteix de dur-ho a terme. 
 
Igualment els crèdits que incorporin despeses finançades amb ingressos afectats s’hauran d’incorporar 
obligatòriament llevat que es desisteixi de iniciar o continuar l’execució de les despeses.  
 
L’òrgan competent per aprovar els expedients d’incorporació de romanents de crèdit serà el Regidor d’Economia, 
Hisenda i Innovació, previ informe de l’Interventor. 
 
BASE 14: En compliment de la Llei 12/1998, de 21 de desembre, de Patrimoni Històric de les Illes Balears, l’aplicació 
03.33600.22699 “1 % Protec.i conserv. patrimoni històric o formac.creativa”, amb una previsió inicial de 5 €, ò 
qualsevol altre aplicació pressupostària que s’habiliti per a tal fi, recollirà l’1% del cost de les obres superiors a 
300.506,00 € finançades totalment o parcialment per l’entitat, excepte les destinades al Patrimoni Històric, que 
seran traslladades de les aplicacions que suporten la despesa de l’obra independentment de l’àrea de despesa. 
L’òrgan competent per autoritzar aquesta despesa serà el Regidor d’Economia, Hisenda i Innovació, d’acord amb 
l’apartat III del Decret núm. 10999, de 16 de juny de 2015, d’organització dels Serveis Administratius de 
l’Ajuntament, previ informe de l’Interventor.  
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FONS DE CONTINGÈNCIA 

 
BASE 15: 
 
D’acord amb allò establert amb l’article 31 de la Llei 2/2012, de 27 d’abril, Estabilitat Pressupostària i Sostenibilitat 
Financera, es crea un fons de contingència, a fi d’incloure al pressupost una dotació diferenciada de crèdits 
pressupostaries, que es destinarà a atendre necessitats inajornables de caràcter no discrecional i no previstes al 
Pressupost inicialment aprovat, que poden presentar-se al llarg de l’exercici. La seva dotació és de l’1% del 
pressupost de despesa no financera. 
 
La seva tramitació seguirà els procediments establerts per a les modificacions pressupostàries al RDL 2/2004, de 5 
de març, pel qual s’aprova el text refós de la llei reguladora de les hisendes locals, en el  Reial decret 500/1990 i en 
aquestes Bases d’execució. 
 

 
DE L’EXECUCIÓ 

 
BASE 16:  
 
La gestió dels crèdits consignats al pressupost de despeses s'efectuarà a través de la elaboració dels expedients 
corresponents, que constaran de les fases següents: 

 
a) Retenció de crèdit. 
b) Autorització de despesa. 
c) Disposició o compromís de la despesa. 
d) Reconeixement i liquidació de la despesa. 
e) Ordenació del pagament. 
f) Pagament de l'obligació. 

En un sol acte administratiu es poden acumular dues o més de les fases d'execució enumerades a l'apartat anterior. 
 
BASE 17:  
  
1. No caldrà la formació d’un expedient per a les despeses relatives a: 
 

a) Pagament dels havers i altres emoluments del personal. 
b) Quotes de la Seguretat Social i altres prestacions socials a càrrec de la Corporació. 
c) Tributs. 
d) Les aportacions als organismes autònoms i les aportacions periòdiques que es realitzin a les societats 
mercantils i ens dependents, en els dos casos, de la corporació. 
e) Despeses consignades als capítols III i IX del Pressupost: despeses financeres i passius financers. 
f) Les de tracte successiu, una vegada formalitzat el corresponent expedient inicial de l'acte o del 
contracte de què derivin. 

 
2. En el supòsit que qualsevol dels òrgans competents per aprovar despeses la dugui a terme prenent com a base 
mocions o tràmits semblants, prescindint del crèdit pressupostari oportú, aquests actes quedaran condicionats a 
l'existència de l'esmentat crèdit pressupostari. 
 
BASE 18:  
 
Quan calgui realitzar qualque despesa, la unitat administrativa que tingui a càrrec seu la gestió del crèdit 
corresponent formularà una proposta, juntament amb la retenció de crèdit corresponent, que contindrà a) una part 
expositiva, que justificarà la necessitat de realitzar la despesa, la insuficiència de mitjans propis, el seu import 
d’acord a valors normals de mercat i el règim jurídic aplicable i b) una part dispositiva o proposta d'acord, en què es 
recollirà la natura de la despesa a realitzar, l’aplicació pressupostària, i la quantia certa, o aproximada si no es 
pogués conèixer exactament. És la primera fase de l'expedient. 
 
La proposta de despesa haurà de dur un calendari de reconeixement d’obligacions, del qual es donarà compte al 
Tresorer, el qual vistes les disponibilitats de tresoreria, podrà proposar posposar l’expedient. 
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Les propostes de despesa dels mesos de novembre i desembre, tant en el Pressupost propi, com en els seus 
Organismes autònoms, hauran de justificar que no es pot demorar dita despesa a l’exercici futur, i hauran de tenir 
el vist i plau de l’Oficina de Control de la despesa municipal a partir de 3.000 euros.  
 
La proposta es trametrà a Intervenció, per a control i fiscalització, previ informe de l’expedient per part dels Serveis 
Jurídics Municipals, quan sigui preceptiu i superi els següents límits: 
 
- Per a despeses en obres   49.999,99 (IVA exclòs) 
- Per altres despeses       17.999,99 (IVA exclòs)  

 
Si l'interventor la considera conforme, informarà favorablement la proposta. 
 
Altrament, es formularan les objeccions pertinents i es retornarà l'expedient a la unitat administrativa d'origen 
perquè esmeni les deficiències detectades. En cas de discrepància per part de l’òrgan gestor s’aplicarà el que 
disposa l’article 216 del Reial decret legislatiu 2/2004, de 5 de març, reguladora de les hisendes locals. 
 
BASE 19: RETENCIÓ DE CRÈDIT, fase “RC” 
 
1. "Retenció de crèdit", a efectes d'autorització d'una despesa, és l'acte mitjançant el qual s'expedeix, respecte del 
d'una aplicació pressupostària, una certificació d'existència de crèdit, per una quantia determinada, i es produeix 
alhora, pel mateix import, una reserva per a dita despesa. 
 
2. L'existència de crèdit suficient s'haurà de verificar, en tot cas, al nivell en què està establerta la vinculació jurídica 
de la despesa, de la manera que regula la base 7a. 
 
3. No escaurà efectuar retenció de crèdit, independentment de les altres fases, per a aquelles despeses 
enumerades als apartats a), b), d), e) i f) de la base 17. 
 
4. La Intervenció municipal no informarà cap proposta de despesa que no disposi del corresponent RC previ. 
 
BASE 20: AUTORITZACIÓ DE LA DESPESA, fase "A" 
 
1. Una vegada les propostes tinguin l'informe favorable de la Intervenció municipal, les unitats administratives 
corresponents sotmetran les propostes de despeses a la consideració de l'òrgan competent, per a la seva aprovació. 
 
2. L’"autorització" és un acte mitjançant el qual s'acorda la realització d'una despesa determinada per una quantia 
certa o aproximada. Amb aquesta finalitat es reservarà tota o una part d'un crèdit pressupostari. L'autorització és la 
primera fase en el procés d'ordenació de la despesa, encara que no implica relacions amb tercers externs a la 
corporació. 
 
3. Es podran tramitar expedients de despesa condicionats a modificacions pressupostàries, únicament fins la fase de 
autorització de la despesa (A). 
 
BASE 21: COMPETÈNCIA PER A L’AUTORITZACIÓ DE LA DESPESA 
 
1) L’autorització de la despesa correspon: 

a) Al Ple de la Corporació: L’autorització de les despeses en les matèries de les seves competències (art. 123 
de la Llei 7/1985, de 2 d’abril, reguladora de les bases del règim local). 

b) A la Junta de Govern Local:  
i) Les autoritzacions de les despeses que siguin superiors a 49.999,99€, IVA exclòs, quan siguin d’obres 

o superiors a 17.999,99 €, IVA exclòs, si són altres despeses. 
ii) Les autoritzacions de les contractacions i concessions, incloses les de caràcter plurianual, 

adquisicions i venda de patrimoni, i operacions de crèdit. 
c) Al batle: L’autorització de les despeses recollides a l’article 124 de la Llei 7/1985, i la resta que li 

atribueixen les lleis. 
d) Als tinents de batle, Als regidors executius de Govern (per delegació de la Junta de Govern) i als regidors 

amb àrea delegada: L’autorització de les despeses per un import inferior a 50.000 €, IVA exclòs, quan 
siguin d’obres o inferiors a 18.000,00 €, IVA, exclòs, si són altres despeses 

e) Organismes Autònoms:  
i) Al Gerent: l’autorització de les despeses per un import inferior a 50.000 € quan siguin d’obres ó 

inferiors a 18.000,00 € si són altres despeses.  



 

- 16 - 

ii) Al Consell Rector: l’autorització quan la despesa sigui superior a 49.999,99€, i inferior a 200.000,00€, 
IVA exclòs, quan siguin d’obres o superior a 17.999,99 € i inferior a 60.000,00€, IVA exclòs si son 
altres despeses. 

iii) A la Junta de Govern: l’autorització quan la despesa sigui superior a 200.000,00€, IVA exclòs, quan 
siguin d’obres ó superior a 60.000,00€, IVA exclòs si són altres despeses, a proposta del Gerent i que 
el Consell Rector elevi a la Junta de Govern. 

 
2) L'autorització de la despesa haurà de ser comunicada al Departament Financer per a la seva comptabilització. 

Per a la comptabilització, l'autorització es girarà sempre damunt crèdits retinguts. 
 
BASE 22: COMPROMÍS O DISPOSICIÓ DE LA DESPESA, fase "D" 
 
1. Sobre una autorització es pot acordar la realització de despeses adquirint els compromisos pertinents enfront de 
tercers. Aquesta fase es coneix amb el nom de "disposició" o "compromís de despeses". 
 
2. La "disposició o compromís" és l'acte mitjançant el qual s'acorda, després del compliment dels tràmits legals 
establerts, la realització de despeses prèviament autoritzades, per un import exactament determinat. La realització 
d'aquest acte té rellevància jurídica enfront de tercers i vincula la corporació a la realització d'una despesa concreta 
i determinada tant pel que fa a la quantia com a les condicions d'execució. 
 
3. La diferència negativa que pugui resultar entre la despesa autoritzada (A) i la disposada (D) com a resultat de les 
baixes de licitació, serà anul·lada de  l’autorització i de la retenció de crèdit a fi de deixar lliure aquesta part del 
crèdit en el mateix acte d’aprovació de la disposició. 
 
BASE 23: COMPETÈNCIA PER A COMPROMÍS O DISPOSICIÓ DE LA DESPESA 
 
La disposició de despeses correspon a l’òrgan que tingui atribuïda la competència per la seva autorització, no 
obstant correspon a la Junta de Govern local la disposició d’aquelles despeses autoritzades pel Ple de l’Ajuntament. 
 
L’autorització i la disposició de despeses, quan ambdues fases siguin simultànies, correspon a l’òrgan que tingui 
atribuïda la competència per acordar cada una de les fases 
 
El compromís o disposició de la despesa haurà d’actualitzar el calendari de reconeixement d’obligacions, esmentat a 
la Base 18ª,  del qual es donarà compte al Tresorer. 
 
BASE 24: RECONEIXEMENT I LIQUIDACIÓ DE L'OBLIGACIÓ, fase "O" 
 
Una vegada que s'hagi complit la contraprestació, pertoca el reconeixement i la liquidació de l'obligació, que es pot 
definir com l'acte mitjançant el qual es declara l'existència d'un crèdit exigible a la corporació derivat d'una despesa 
prèviament autoritzada i compromesa. 
 
En el "reconeixement" s'admet que existeix un deute de la corporació amb un tercer i s’expressa la conformitat amb 
el bé o servei rebut. En la "liquidació" es quantifica aquest deute i es redueix a un import concret. 
 
Les obligacions generades en l’exercici anterior com a conseqüència de compromisos adquirits de conformitat amb 
l’ordenament jurídic sempre i quan existís crèdit suficient i disponible en l’exercici de procedència es podran 
imputar al pressupost vigent.  
 
BASE 25: CONDICIONS PER AL RECONEIXEMENT DE L’OBLIGACIÓ 
 
D’acord amb l’article 59 del  Reial decret 500/1990, de 20 d’abril, abans del reconeixement de l’obligació cal 
acreditar documentalment davant l’òrgan competent la realització de la prestació o el dret del creditor, 
conformement amb els acords i les circumstàncies que havien autoritzat i compromès la despesa. 
 
Als documents en què es justifica la realització de la despesa s'han de fer constar, degudament signades pel cap del 
servei o el funcionari delegat, les següents diligències: 
 

1) Si es tracta de factures o contractes per subministrament de béns o efectes, "Rebut el material o 
efecte i conforme". 

2) Si es tracta de factures, contractes o certificacions per prestació de serveis "Realitzat el servei 
conformement". 
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3) A les certificacions d'obra: 
a) Si la certificació és ordinària o a compte del saldo de liquidació o complementària. 
b) Que és conseqüència de l'acte administratiu de la corporació i està d'acord amb aquest. 
c) Que l’ha practicada i expedida el tècnic director de l'obra i sota la seva responsabilitat. 
d) Si es tracta de certificació de saldo de liquidació, que l'obra està enllestida, mesurada, 
valorada i rebuda sense cap objecció. 
 

En virtut de l’article 4 de la Llei 25/2013, de 27 de desembre, d’impuls de la factura electrònica i creació del registre 
comptable de factures del Sector Públic que estableix que “Les Administracions Públiques podran excloure 
reglamentàriament d'aquesta obligació de facturació electrònica a les factures l'import de les quals sigui de fins a 
5.000 euros i a les emeses pels proveïdors als serveis en l'exterior de les Administracions Públiques fins que aquestes 
factures puguin satisfer els requeriments per a la seva presentació a través del Punt general d'entrada de factures 
electròniques, d'acord amb la valoració del Ministeri d'Hisenda i Administracions Públiques, i els serveis en l'exterior 
disposin dels mitjans i sistemes apropiats per a la seva recepció en dits serveis", l’Ajuntament de Palma exclou de 
l’obligació de facturació electrònica a les factures d’import inferior a 5.000,00€. 
 
 BASE 26: COMPETÈNCIA DE RECONEIXEMENT I LIQUIDACIÓ DE LES OBLIGACIONS  
 
1) La Junta de Govern: el reconeixement i liquidacions de les obligacions, dels compromisos o disposicions de 
despeses legalment contretes de les quals és competent la Junta de Govern. 
 
2) Els tinents de batle, els executius de Govern (per delegació de la Junta de Govern) i els regidors amb àrea 
delegada: el reconeixement i liquidació de les obligacions dels compromisos o disposicions de despeses legalment 
contretes, referides a les partides pressupostàries la gestió de les quals els correspon (delegat pel batle. Decret 
d’Organització dels serveis administratius). 
 
3) Organismes autònoms:  
 

a) El Gerent: El reconeixement i liquidació de les obligacions, dels compromisos o disposicions de despeses 
legalment contretes de les quals són competència del Gerent.  

b) El Consell Rector: El reconeixement i liquidacions de les obligacions, dels compromisos o disposicions per 
a les demés despeses legalment contretes.  

 
BASE 27: OPERACIONS MIXTES 
 
Un mateix acte administratiu podrà abraçar més d'una de les fases d'execució del pressupost de despeses 
enumerades a la base 14. 
 
L’acte administratiu que acumuli dues o més fases produirà els mateixos efectes que si les fases s'haguessin acordat 
en actes administratius separats. 
 
BASE 28:  
 
1. D’acord amb la naturalesa de les despeses i amb els criteris d'economia i agilitat administrativa, s'acumularan 
diverses fases en un sol acte administratiu en els següents casos: 
 

a) "Autorització - disposició": aniran unides en un sol acte, les propostes de les quals, des de l'inici, es 
conegui amb precisió la quantitat que suposarà el servei o subministrament a realitzar i la persona 
que l'executarà. Aquest acte es reflectirà en un sol document anomenat "AD". 

 
b) "Autorització - disposició - reconeixement i liquidació". Es podran acumular aquestes tres fases en 

un sol acte administratiu sempre que es conegui no només la quantitat certa que suposarà el 
servei o subministrament a realitzar i la persona que l'ha executat sinó també que ja s'hagi 
executat i es pugui procedir al reconeixement i la liquidació de l'obligació. Comptablement es 
reflectirà en un sol document que anomenat "ADO". 

 
2. Per tal que es puguin acumular en un sol acte administratiu aquestes diverses fases d'execució de la despesa és 
imprescindible que l'òrgan que adopti l'execució tingui competència per acordar totes les fases que s'incloguin a la 
relació. 
 
BASE 29: RECONEIXEMENT EXTRAJUDICIAL DELS CRÈDITS 
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Correspon al Ple de la Corporació el reconeixement extrajudicial dels crèdits.  
 
Es tramitarà proposta de reconeixement extrajudicial de crèdits quan s’hagin de reconèixer obligacions 
corresponents a factures de l’exercici corrent i no s’ha seguit el procediment legalment establert en matèria de 
contractació o bé quan es tracti de reconèixer obligacions corresponents a factures de l’exercici o exercicis anteriors 
que no es varen aprovar en aquells exercicis per manca de crèdit o per no haver seguit el procediment legalment 
establert amb matèria de contractació.  
 
L’expedient pel reconeixement de l’obligació haurà de contenir, com a mínim, els següents documents: 
 

a) Memòria justificativa subscrita pel tècnic responsable del servei i conformada pel responsable del 
programa pressupostari corresponent, sobre els següents extrems, com a mínim: 

 
            -     Explicació de la necessitat de la despesa efectuada. 

- Data o període de realització. 
- Import de la prestació realitzada. 
- Justificació que les unitats utilitzades són les estrictament necessàries per a l'execució de la 

prestació i que els preus aplicats són correctes i adequats al mercat o es contenen en quadres 
de preus aprovats. 

- Justificació que no existeix impediment o limitació alguna per a la imputació de la despesa al 
pressupost de l'exercici corrent, en relació amb les restants necessitats i atencions de l'aplicació 
durant tot l'any en curs. En el cas que no existeixi crèdit adequat i suficient en aquest 
Pressupost, s’haurà de tramitar la modificació de crèdit necessària. 

 
b) Factura detallada o document acreditatiu degudament conformat pels responsables del servei i, si escau, 

certificació d'obra. 
 

c) Informe de la Intervenció municipal.  
 
En qualsevol cas es tracta d’obres realitzades, serveis efectivament prestats o subministraments lliurats a 
l’Administració en què procedeix la seva aprovació per tal d’evitar-ne l’enriquiment injust.  
 
L’aprovació dels reconeixements extrajudicials de crèdits de no eximeix de l’exigència de responsabilitat patrimonial 
quan sigui escaient. 
 
BASE 30: ORDENACIÓ DEL PAGAMENT, fase "P" 
 
“L’ordenació del pagament” és l'acte mitjançant el qual l’ordenador de pagaments, basant-se en una obligació 
reconeguda i liquidada, expedeix l’ordre de pagament contra la Tresoreria de la corporació.  
 
En el sistema comptable vigent de l’Ajuntament de Palma i dels seus organismes autònoms, aquesta fase de gestió 
de la despesa es denomina “P”. L'ordenació del pagament no en suposa la realització. 
 
No es poden expedir ordres de pagament sense que prèviament s’hagi acreditat documentalment davant l’òrgan 
competent per reconèixer-ne les obligacions la realització de la prestació o el dret del creditor, de conformitat amb 
les resolucions aprovatòries de l’autorització i compromís de despesa. L’única excepció a aquesta norma la 
constitueixen els pagaments a justificar i les bestretes fixes de caixa. 
 
BASE 31: COMPETENCIA PER A ORDENACIÓ DEL PAGAMENT 
 
L’ordenació dels pagaments, per a l'abonament de despeses aprovades prèviament, correspon exclusivament al 
regidor de l´Àrea d’Economia, Hisenda i Innovació, per delegació del batle.  
 
L'ordenació de pagaments als organismes autònoms l'ha d'exercir l'òrgan que, segons els estatuts, la tingui 
atribuïda. En defecte de previsió dels estatuts l’ordenació dels pagaments correspon al/la gerent.  
 
BASE 32: RELACIONS D’ORDRES DE PAGAMENT 
 
Una vegada hagi estat reconeguda i liquidada una obligació, s’ha d’expedir la corresponent ordre de pagament. 
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L'ordenació de pagaments s’efectuarà amb caràcter general basant-se en les relacions d'ordre de pagament que 
elabora comptabilitat, tenint en compte la necessària prioritat de les despeses de personal i obligacions 
reconegudes en exercicis anteriors. 
 
L'expedició de les ordres de pagament s'ha d'acomodar, d'acord amb els fluxos de tresoreria, al pla de disposició de 
fons de la tresoreria, que estableixi el regidor de l’Àrea d’Economia, Hisenda i Innovació o per l’òrgan competent 
facultat expressament en el cas d’organismes autònoms, que, en tot cas, ha de recollir la prioritat de les despeses 
de personal i de les obligacions contretes en exercicis anteriors. 
 
Les relacions d'ordres de pagament, proposades per el/la cap de secció de comptabilitat, ordenada pel  
regidor de l’Àrea d’Economia, Hisenda i Innovació i fiscalitzat per l'interventor, recolliran, per a cadascuna de les 
obligacions que hi estiguin incloses, els imports íntegres, descomptes a aplicar, líquid a abonar, identificació del 
creditor, compte on s'hagi d'efectuar l’ingrés i aplicació o aplicacions pressupostàries on s'hagin d'imputar les 
operacions. 
 
No obstant el que s'ha dit, l'ordenació del pagament es podrà fer individualment respecte d'obligacions específiques 
i concretes. 
 
Les relacions d’ordre de pagament en els organismes autònoms seran proposades per qui tingui encomanada la 
comptabilitat. 
 
BASE 33: TRAMITACIÓ DELS CONTRACTES MENORS 
 
1. Son contractes menors, els contractes d’obres de quantia inferior a 50.000 euros (IVA exclòs), i els restants 
contractes de quantia inferior a 18.000 euros (IVA exclòs). 
 
2. Els contractes menors es podran adjudicar pel procediment d’adjudicació directa. 
 
3. Els contractes menors no podran tenir una duració superior al any ni ser objecte de pròrroga. 
 
4. L’adjudicació dels contractes menors recaurà en un una persona física o jurídica amb plena capacitat d’obrar i 
amb l’habilitació professional necessària per a la execució de l’objecte contractual. Per manca de personalitat 
jurídica, en cap cas, les comunitats de béns no poden ser adjudicataris de contractes (art. 54 TRLCSP). S’entendrà 
acreditada la capacitat d’obrar de l’empresari o professional amb la presentació de la factura corresponent, sempre 
i quan aquesta reuneixi i contengui les dades i requisits establerts en la normativa que regula el deure d’expedir i 
lliurar factura, i en tot cas si es tracta de contractes de subministrament inferiors a 3.000,00 €. L’entitat podrà 
requerir, en qualsevol moment, al contractista que acrediti la seva capacitat. Ha de trobar-se al corrent de les 
obligacions tributàries i amb la Seguretat Social.  
 
5. L’objecte del contracte no es pot fraccionar amb la finalitat de disminuir la seva quantia i així eludir els requisits 
de publicitat o els referits al procediment d’adjudicació que corresponguin (art. 88 TRLCSP i 72.4 RGC).  
 
6. En els contractes menors que es tramitin mitjançant adjudicació directa s’exigirà com a mínim, la següent 
documentació: 
 

a) Memòria justificativa pel cap de departament, director o coordinador responsable de la despesa, definint 
l’objecte del contracte i justificant la seva necessitat. En el cas de contractes de serveis, a més, s’haurà de 
justificar la falta de mitjans tècnics i humans propis per a dur-los a terme. 

b) Dita memòria haurà de fer al·lusió a la aplicació pressupostaria amb càrrec a la qual s’abonarà el preu. 
c) Per les despeses per un import igual o superior a 3.000,00 €, un mínim de tres ofertes d’empreses 

capacitades. A l’expedient haurà de quedar acreditat la justificació documental de les ofertes. La 
impossibilitat de tenir un mínim de tres ofertes haurà de quedar suficientment justificada en l’expedient.  

d) Informe acreditatiu que el preu del contracte s’adequa als preus del mercat i que l’import és suficient per 
fer front a les obligacions que es puguin derivar del contracte durant tot l’exercici pressupostari, i per tant 
no hi ha fraccionament de l'objecte del contracte. Igualment, es mencionarà l’aplicació pressupostària 
d’on es farà el pagament. 

e) En els contractes d’obra:  
- Pressupost conformat pel tècnic corresponent, i projecte, quan normes específiques així ho  requereixin. 

Informe que acrediti que el projecte es refereix a una obra completa susceptible de ser lliurada a l’ús general o al 
servei corresponent i, per tant, no hi ha fraccionament de l’objecte del contracte. 
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7. Prèviament a l’inici de qualsevol despesa menor es tramitarà document de Retenció de crèdit (RC) com a 
operació prèvia. En determinats casos la RC es podrà realitzar per una estimació global dels contractes menors del 
mateix tipus que es preveuen fer en un període determinat de temps 
 
8. L’adjudicació definitiva dels contractes menors es realitzarà mitjançant decret de l’òrgan de contractació, segons 
aquestes bases d’execució, motivant-se l’elecció de l’adjudicatari i juntament un certificat emès pel cap de 
departament, director o coordinador responsable de la despesa acreditatiu de que la tramitació del contracte 
menor compleix amb les bases 18 i 33.6 i 33.7. 
 
9. Serà necessari incorporar en l’expedient que es tramiti la corresponent factura, conformada pel tècnic 
responsable. 
 
10. No serà necessari, però sí recomanable, la formalització del contracte per escrit, ni tampoc el compliment del 
contingut mínim dels contractes, establert en la Llei de Contractes del Sector Públic. Aquesta excepció no s’aplicarà 
a aquells contractes en què, per la seva complexitat o quantia es faci necessària la formalització i constància per 
escrit dels pactes i condicions. 
 
 DELS PAGAMENTS 
 
BASE 34: REALITZACIÓ DEL PAGAMENT 
 
La fase “R” s’estableix com a fase final de la gestió de la despesa que acredita la realització material del pagament i 
deixa constància de l’entitat bancària, de la data i del mitjà utilitzat per fer-lo efectiu,. 
 
La Tresoreria no podrà fer cap pagament, ni tan sols en concepte de formalització d'operacions de tresoreria, sense 
l'oportú manament o relacions d’ordre de pagaments acordat per l'ordenador i fiscalitzat per l'interventor. 
 
BASE 35: MITJANS MATERIALS DE PAGAMENT 
 
1. Mitjans de pagament de la Corporació: 
 

a. Transferència: Tots els pagaments de la corporació es realitzaran mitjançant transferència bancària 
que serà el sistema usual i normal de pagaments a tercers per qualsevol concepte, essent les 
despeses a càrrec dels perceptors. Les transferències seran autoritzades amb la signatura el de 
l’interventor, del tresorer i la relació d’ordre de pagament. 

b. Taló nominatiu: Circumstancialment, com a mitjà de pagament extraordinari, es podran expedir xecs 
bancaris o talons nominatius a favor del perceptor que correspongui segons l’acord d’aprovació de la 
despesa Els talons seran autoritzats amb la signatura de l’interventor, del tresorer i l’ordre que 
l’autoritzi. Queda prohibida la utilització de talons al portador. 

 
2. Mitjans de pagament dels organismes autònoms: 
 

a. Transferència: Tots els pagaments en els organismes autònoms es realitzaran mitjançant transfe-
rència bancària que serà el sistema usual i normal de pagaments a tercers per qualsevol concepte, 
essent les despeses a càrrec dels perceptors. Les transferències seran autoritzades amb la signatura 
el de l’interventor o funcionari en qui delegi, del tresorer o funcionari en qui delegui i la relació 
d’ordre de pagament expedida per l’òrgan previst en els seus estatut i a manca de previsió 
estatutària per el/la gerent. Quan no sigui possible la delegació en un funcionari, es podrà delegar en 
un altre tipus de personal que depengui del organisme autònom. 

b. Taló nominatiu: Circumstancialment, com a mitjà de pagament extraordinari, es podran expedir xecs 
bancaris o talons nominatius a favor del perceptor que correspongui segons l’acord d’aprovació de la 
despesa Els talons seran autoritzats amb la signatura de l’interventor o funcionari en qui delegi, del 
tresorer o funcionari en qui delegui i la relació d’ordre de pagament expedida per l’òrgan previst en 
els seus estatut i a manca de previsió estatutària per el/la gerent. 

 

Les persones amb dret a rebre fons municipals han d'indicar a les seves sol⋅licituds, factures o certificacions, banc, 
agència o sucursal i número de llibreta o compte corrent a nom seu, on s'hagin de transferir les quantitats a 
percebre, utilitzant l'imprès que per a tal fi proporcionarà la Tresoreria municipal. 
 
BASE 36: EXIGÈNCIA COMUNA A TOTA CLASSE DE PAGAMENTS 
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Tots els pagaments es realitzaran a través de la Tresoreria municipal, utilitzant els mitjans ressenyats a la base 
anterior. 
 
El tresorer serà responsable si es realitzen pagaments sense fer les retencions a compte de l'Impost sobre la renda 
de les persones físiques i de capital o qualsevol altre tribut exigit per la legislació vigent. 
 
Els perceptors de fons municipals s'hauran d'acreditar exhibint el document nacional d'identitat. Si no saben signar 
o n'estan impossibilitats s'imprimirà la seva empremta al document o es demanarà la signatura de dos testimonis. 
 
Els creditors poden percebre els seus crèdits mitjançant terceres persones. En aquest cas, el tresorer exigirà poder o 
autorització per a aquest fi, validat, si escau, pel secretari del Ple. 

 
Els qui actuïn com a representants d'herències acreditaran, amb la documentació respectiva, que tenen prou 
autorització dels titulars d'aquelles. Respecte d'incapacitats i menors, s'entendran amb els representants legals. 
 
BASE 37: JUSTIFICACIÓ DELS PAGAMENTS 
 
1. Per autoritzar un manament s'exigirà la factura original sense “l’he rebut” però garantida pel segell o la firma de 
la casa subministradora. El tresorer exigirà “l’he rebut" a la factura o al lliurament, i si paga fora de la localitat amb 
els justificants de recepció que enviïn les cases respectives. S'admet com a justificant de pagament el resguard de la 
transferència bancària individual o la relació aportada per l'entitat financera que els tramita. 
 

2. Pagaments a col⋅lectius. Quan el pagament s'hagi de realitzar a diverses persones pel mateix concepte i amb 
càrrec a una única aplicació pressupostària, el negociat corresponent confeccionarà una relació on s'indiqui el nom 
dels perceptors, DNI, domicili, concepte i dades bancàries per a transferència, la qual es trametrà a la Secció de 
Comptabilitat que confeccionarà un manament de l'import del qual es farà càrrec el tresorer que satisfarà 
individualment els imports respectius. Servirà com a justificant el resguard de transferència bancària. 

 
3. En cap cas no es pagaran quantitats amb còpies simples de factures, documents o justificants de pagament. 
 
BASE 38: ORDRES DE PAGAMENT A JUSTIFICAR  
 
D'acord amb l'article 190 del Reial decret Legislatiu 2/2004, de 5 de març, i l'article 69 del  Reial decret 500/1990, es 
lliuraran i consignaran com a pagaments a justificar les quantitats que s'hagin de satisfer per a l'execució de serveis 
els comprovants dels quals no es puguin obtenir en el moment de fer els pagaments.  
 
Els fons lliurats a justificar s’han posar a disposició de la persona autoritzada en un compte corrent bancari obert 
per aquesta finalitat, els quals tindran la naturalesa de comptes restringits de pagaments. El compte corrent 
esmentat es únic per a tots els fons "a Justificar" lliurats a un mateix funcionari i estarà obert a nom de "Ajuntament 
de Palma. Centre o Servei de XXXX. Fons a Justificar. 
 
Amb caràcter excepcional, el Regidor d’Àrea d’Economia, Hisenda i Innovació podrà autoritzar el lliurament de fons 
"a justificar" sense que sigui necessari situar-los als comptes corrents restringits, previ informe de la Intervenció 
 
Per a satisfer les obligacions corresponents s'han de lliurar talons, firmats pel funcionari autoritzat, contra les 
disponibilitats del compte corrent. 
 
La justificació de l’aplicació dels fons rebuts s’ha de fer dins el termini de tres mesos com a màxim, i, en qualsevol 
cas, s'han de justificar abans que acabi l'exercici pressupostari, davant la Intervenció de la corporació, adjuntant-hi 
les factures i els documents autèntics que justifiquin la sortida de fons. Els comptes, previ informe de la Intervenció, 
se sotmetran al Regidor d’Economia, Hisenda i Innovació per a l'aprovació. Si els comptes esmentats no es  reten 
dins els terminis establerts, es procedirà a instruir immediatament un expedient d'abast de fons contra la persona 
que havia percebut les quantitats a justificar, conformement al que disposa amb aquest efecte la Llei general 
pressupostària. 
 
Els fons no disposats a la fi de l'exercici s'hauran de reintegrar en el compte corrent general de la Corporació abans 
de dia 31 de desembre. En qualsevol cas, queda prohibit pagar durant l'exercici mitjançant ordres de pagament "a 
Justificar", despeses corresponents a exercicis anteriors. 
 
No s'expediran noves ordres de pagament "a Justificar" amb càrrec a conceptes pressupostaris respecte dels quals 
els perceptors tinguin fons pendents de justificar. 
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Per a la resta, cal ajustar-se al Títol II, Capítol II, Secció 3a, regles 31, 32 i 33 de la Instrucció de Comptabilitat. 
 
L’autorització de despeses a justificar en els organismes autònoms s’autoritzarà d’acord amb el previst en els seus 
estatuts i a manca de regulació seran autoritzades per el/la Gerent d’acord amb el disposat en aquesta base. 
 
BASE 39: BESTRETES DE CAIXA FIXA  

 
D'acord amb els articles 190.3 del Reial decret Legislatiu 2/2004 de 5 de març, i 73 del  Reial decret 500/1990, les 
bestretes de caixa fixa son provisions de fons de caràcter no pressupostari i permanent, fetes a funcionaris 
autoritzats per poder satisfer atencions corrents de tipus periòdic o repetitiu. 
 
Per Decret del Regidor de l’Àrea d’Economia, Hisenda i Innovació, amb informe previ de la Intervenció, es 
determinaran els funcionaris dependents de l’Ajuntament de Palma autoritzats per a gestionar els fons de les 
bestretes de caixa fitxa. 
 
Les bestretes de caixa fixa s'utilitzaran únicament per satisfer despeses de Capítol 2 "Despeses corrents en bens i 
Serveis" i de Capítol 4 “Transferències corrents”, concepte 48001 i es constituiran per Decret del Regidor de l’Àrea 
d’Economia, Hisenda i Innovació, prèvia petició motivada dels funcionaris autoritzats.  
 
Els fons lliurats d'aquesta manera es registraran com un moviment intern de Tresoreria; des de la tresoreria 
operativa a la tresoreria restringida de pagaments, de la qual el caixer o habilitat farà els pagaments amb la seva 
única firma als creditors finals. Queda absolutament prohibida la utilització personal d'aquests fons. L’habilitat serà 
exclusivament la persona autoritzada per rebre el fons. 

 
Per cada bestreta de caixa fixa aprovada per el Regidor de l’Àrea d’Economia, Hisenda i Innovació, la persona 
autoritzada sol·licitarà a la tresoreria d'aquest Ajuntament l'obertura d'un compte corrent a una entitat financera 
autoritzada, el qual tindrà la naturalesa de compte restringit de pagaments, d'acord amb l'article 197 del Real 
Decret Legislatiu 2/2004, de 5 de març. Aquest compte corrent estarà obert a nom de -Ajuntament de Palma. 
Centre o servei de XXXX Bestreta de caixa fixa-. 

 
Les ordres de pagament de reposició de fons s'han d'aplicar a les aplicacions pressupostàries a què corresponguin 
les quantitats justificades, que no poden depassar l'import de les dites justificacions. 
 
Els perceptors de bestretes de caixa fixa duran la comptabilitat de les quantitats rebudes mitjançant un llibre de 
comptes corrents per deure i haver, en què s'anotaran les entrades i les sortides justificades amb les factures 
corresponents. Aquest llibre de comptes corrents ha d’estar actualitzat en tot moment. 

 
Els perceptors han de retre comptes justificats de les bestretes de caixa fixa rebudes davant la Intervenció, 
adjuntant la comptabilitat i els justificants originals dels pagaments efectuats. Aquests comptes s'han de retre, com 
a màxim, dins el termini de tres mesos comptats des del lliurament dels avançaments i, en tot cas, abans del 15 de 
desembre de l'exercici en què foren lliurats. 
 
Tothora, el batle o president, l'interventor i el tresorer, o una persona en qui deleguin, podran revisar la 
comptabilitat de les bestretes de caixa fixa i comprovar que els saldos no disposats són als llocs autoritzats. 
 
Amb la finalitat d'evitar que a l'hora d'aplicar al pressupost les despeses fetes s'ultrapassi el crèdit disponible al 
nivell de la vinculació jurídica que correspongui, al moment d'autoritzar la bestreta de caixa fixa es farà una retenció 
de crèdit a cada una de les aplicacions afectades, per la quantitat resultant de distribuir proporcionalment entre 
elles l'import de la bestreta concedida. Aquesta retenció de crèdit s'haurà de mantenir al llarg de l'exercici mentre 
no s'acordi la cancel·lació de la bestreta de caixa fixa. 
 
Per a la resta, serà d’aplicació el que disposa la Secció 4a “Avançaments de Caixa Fixa”, del Capítol II del Títol II de la 
Instrucció de Comptabilitat. 
 
  

DELS CONVENIS I LES SUBVENCIONS 
 
BASE 40:  
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a) Els perceptors de subvencions, ja siguin de corrent o de capital, concedides amb càrrec al pressupost propi de la 
corporació o amb càrrec al dels organismes autònoms, estan obligats a presentar, abans de l'ordenació del 
pagament, declaració responsable d’estar al corrent de les obligacions fiscals amb l’Ajuntament i de no trobar-se 
sotmesos a cap procediment de reintegrament de subvencions públiques o cap procediment sancionador. 
 
b) D’acord amb l’article 17.a) de l’Ordenança general reguladora de la concessió de subvencions, el òrgans 
municipals competents per a la concessió de les mateixes són: a) La Batlia respecte de les subvencions de concessió 
directa prevista a l’article 12 d’aquesta Ordenança: les nominatives incloses al Pressupost municipal, les imposades 
per normes amb rang legal i les excepcionals, dins el límits prevists per a aquestes al Pressupost; b) Els regidors 
titulars d’àrees i els regidors d’àrees delegades, quan la competència per a la concessió de subvencions els hagi 
estat delegada, respecte de les subvencions de concessió en règim de concurrència competitiva, cada un dins les 
matèries que tingui atribuïdes i dins dels límits de la seva competència en matèria de despeses, d’acord amb les 
disponibilitats pressupostàries; c) La Junta de Govern de Palma si se superen els límits de despeses assenyalats a la 
lletra b precedent. 
 
c) En el cas d’organismes autònoms, els òrgans competents per a la convocatòria i concessió de les subvencions són: 
 
a) El gerent, l'autorització de convocatòria de subvenció inferior a 17.999,99 € i la seva concessió. 
b) El Consell Rector: l'autorització de convocatòria de subvenció quan sigui superior a 17.999,99 i inferior a 
60.000,00€, i la seva concessió.  
c) La Junta de Govern: l'autorització i concessió quan la despesa de la convocatòria sigui superior a 60.000,00€. En 
aquest cas, l’autorització i concessió serà promoguda pel Consell Rector o òrgan equivalent, a proposta del gerent, 
per a la seva aprovació per Junta de Govern. 
 
Tota la tramitació de les subvencions municipals es farà mitjançant el mòdul de subvencions de Aytos-Sicalwin. 
 
BASE 41: 

 
Quan el beneficiari sigui deutor de l'Ajuntament, com a conseqüència d'un deute, vençut, liquidat i exigible, el 
regidor de l’Àrea d’Economia, Hisenda i Innovació podrà acordar la compensació. 
 
Quan el beneficiari sigui deutor de qualsevol organisme autònom, com a conseqüència d'un deute, vençut, liquidat i 
exigible, el gerent de l’organisme autònom podrà acordar la compensació. 
 
BASE 42:  
  
1. L’elecció entre les ofertes presentades, que s’han d’aportar en la justificació, si s’escau, en la sol·licitud de la 
subvenció, s’ha de fer d’acord amb criteris d’eficiència i economia, i s’han de justificar expressament en una 
memòria l’elecció quan no recaigui en la proposta més avantatjosa”. 
 
2. Els perceptors o beneficiaris de les subvencions han de justificar les despeses i inversions amb factures, 
contractes, compromisos ferms o document similar, abans de procedir a l'ordenació del pagament corresponent, 
d’acord amb l’art.30 de la Llei 38/2003 general de subvencions i altra normativa que la desplega. 
 
En el cas de pagament anticipat dins un termini no superior a tres mesos, caldrà aportar documents originals o 
fotocòpies autoritzades que justifiquin que les despeses i inversions s'han realitzat i s'han destinat als fins per als 
quals s'havia concedit. 
 
Per a la justificació es tendra en compte l’art.31.3 de la Llei 38/2003 General de Subvencions on diu:  
 
“Quan l’import de la despesa subvencionable superi les quanties establertes en la Llei 30/2007, de 30 d’octubre, de 
Contractes del Sector Públic pel contracte menor, el beneficiari ha de sol·licitar com a mínim tres ofertes de 
diferents proveïdors, amb caràcter previ a la contracció del compromís per a la prestació del servei o el lliurament 
del bé, llevat que per les característiques especials de les despeses subvencionables no hi hagi en el mercat un 
nombre suficient d’entitats que el subministrin o el prestin, o llevat que la despesa s’hagi efectuat abans de la 
sol·licitud de la subvenció 
L'elecció entre les ofertes presentades, que hauran d'aportar-se en la justificació, o, si escau, en la sol·licitud de 
subvenció, es realitzarà conforme a criteris d'eficiència i economia, havent de justificar-se expressament en una 
memòria l'elecció quan no recaigui en la proposta econòmica més avantatjosa”. 
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3. Les bases específiques de concessió de subvencions, no podran determinar en cap cas que a les justificacions de 
subvencions el silenci administratiu se entendrà com a positiu, per tant l’òrgan competent per a determinar la 
justificació haurà de comunicar sempre la correcta o incorrecta justificació de la subvenció al beneficiari.  

 
4. Com a norma general el pagament de les subvencions serà postpagable.  
 
Excepcionalment, i sempre degudament justificat, les bases o el conveni que regulin la subvenció podran 
determinar un percentatge o quantia a pagar abans de la finalització de l’actuació subvencionada o el pagament 
fraccionat de la subvenció, en els casos de projectes de serveis  socials, sanitat, cooperació internacional o acció 
sociosanitària, en què els beneficiaris siguin entitats sense ànim de lucre, que no disposin de recursos suficients per 
a finançar transitòriament les activitats, circumstància que s’haurà d’acreditar davant l’òrgan gestor de la 
subvenció. Aquesta pagament serà com a màxim del 75%. 
 
Si per l’eficiència i bon funcionament del servei o obra subvencionada sigui imprescindible el pagament anticipat del 
total de la subvenció, es podrà recollir l’esmentada circumstancia en les bases o el conveni regulador. L’òrgan gestor 
haurà de proposar l’interés públic de l’actuacio subvencionada i tan l’interés públic com el pagament anticipat del 
100% de la subvenció haurà de ser aprovat per la Junta de Govern. 
 
La Junta de Govern, o òrgan competent, en aprovar les bases o convenis que regulen la subvenció, haurà d’aprovar 
expressament la forma de pagament quan el criteri no sigui el de postpagable. 
 
BASE 43:  
  
L'incompliment de qualsevol dels requisits anteriors i de la legislació aplicable, donarà lloc a la devolució de les 
quantitats percebudes, que es podran recuperar aplicant el procediment de constrenyiment i inhabilitant el 
perceptor per rebre noves quantitats per aquests conceptes. Tot això, sense perjudici de poder exigir les 
responsabilitats que hi pogués haver d'ordre penal, civil o administratiu. 
 
BASE 44:  

En la sol·licitud de subvencions i concessió s'haurà d'informar adequadament el Departament Financer, per poder 
fer un correcte seguiment i comptabilització. 
 
Per a les subvencions finançades amb fons de la Unió Europea es prestarà especial atenció a la necessitat d'un 
pressupost i comptabilitat individualitzada. 
 
Per la sol·licitud de subvencions finançades amb fons de la Unió Europea,serà necessària l’autorització de la Oficina 
de Control de la Despesa Municipal (OCD). 
 
Per dita autorització es valorarà, entre altres aspectes, la importància del projecte per a la ciutat, les fons de 
finançament, disponibilitats de tresoreria, la disponibilitat de mitjans tècnics i humans per a dur-ho a terme i per a 
dur-ne el control i les tasques administratives. 
 
BASE 45: 
 
En el cas que la subvenció financi un percentatge superior al 80% del cost de l’actuació a subvencionar, la 
convocatòria haurà de ser informada per la directora financera. 
 
Pel que fa al procediment de concessió de les subvencions previstes nominativament en els pressuposts a les que fa 
referència l’article 12.a de l’Ordenança General reguladora de la concessió de subvencions de l’Ajuntament de 
Palma , i en virtut del previst l’article 65 RLGS: 
 
1. Als efectes d’allò que disposa l’article 22.2 a) de la Llei General de Subvencions (LGS), són subvencions previstes 
nominativament en els Pressupostos Generales de les Entitats Locals, aquelles en què el seu objecte, dotació 
pressupostària i beneficiari apareguin determinats expressament en l’estat de despeses del pressupost (veure 
annex a aquestes Bases). 
 
2. Tant a l’Ajuntament com als seus organismes públics vinculats o dependents, serà d’aplicació a dites subvencions, 
en defecte de normativa especifica que reguli la seva concessió, allò previst en la LGS i en el seu Reglament (RLGS), 
en la Llei de subvencions de la comunitat autònoma en tot allò que sigui d’aplicació, i l’Ordenança General 
reguladora de la concessió de subvencions de l’Ajuntament de Palma. 
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3. El procediment per a la concessió d’aquestes subvencions s’iniciarà d’ofici  pel centre gestor del crèdit 
pressupostari al qual s’imputa la subvenció, o a instància de l’interessat, i terminarà amb la resolució de concessió o 
el conveni. 
 
En qualsevol dels supòsits previstos en aquest apartat, l’acte de concessió o el conveni tindrà el caràcter de bases 
reguladores de la concessió als efectes d’allò que disposa la LGS i l’Ordenança municipal. 
La resolució o, en el seu cas, el conveni haurà d’incloure els següents extrems: 
 
a) Determinació de l’objecte de la subvenció i dels seus beneficiaris, d’acord amb l’assignació pressupostària. 
S’hauran de motivar les raons de singularitat que impossibiliten la concurrència, així com la finalitat o utilitat pública 
que es persegueix. 
b) Crèdit pressupostari al qual s’imputa la despesa i quantia de la subvenció, individualitzada, en el seu cas, per a 
cada beneficiari si fossin varis. 
c) Compatibilitat o incompatibilitat amb altres subvenciones, ajudes, ingressos o recursos per a la mateixa finalitat, 
procedents d’altres Administracions o ens públics o privats, nacionals, de la Unió Europea o d’organismes 
internacionals. 
d) Terminis i forma de pagament de la subvenció, possibilitat d’efectuar pagaments anticipats i abonaments a 
compte, així com el règim de garanties que, en el seu cas, haurien d’aportar els beneficiaris. 
e) Termini i forma de justificació por part del beneficiari del compliment de la finalitat per a la que es va concedir la 
subvenció i de l’aplicació dels fons percebuts. 
 
4. No tindran la consideració de subvencions les transferències realitzades entre l’Ajuntament de Palma i els seus 
organismes i entitats dependents, així com les transferències realitzades a altres Administracions Públiques en virtut 
de convenis que tinguin per objecte finançar activitats en què s’ostentin competències compartides, les quals es 
regiran pel seu règim específic. 
 
BASE 46 :  
 
Serà necessari informe preceptiu de l’Àrea d’Hisenda (OCD Municipal) per a la subscripció de convenis amb entitats 
públiques i privades.  
 

ALTRES DESPESES  
 
BASE 47: SORTIDA DE MATERIAL I EFECTES DELS MAGATZEMS  
 
Totes les comandes d'efectes o material dels magatzems de la corporació es faran mitjançant un val, autoritzat pel 
regidor delegat, el cap del servei o un funcionari delegat. Sense aquest requisit no seran vàlides. 
 
BASE 48: NÒMINA D’HAVERS I JORNALS  
 
Els havers fixats al pressupost es lliuraran, llevat que hi hagi una disposició expressa en contra o costums respectats 
o convinguts, per dotzenes parts i mesos vençuts, mitjançant transferència bancària. Els caps de les oficines 
acreditaran que els funcionaris compresos a les nòmines han prestat els serveis que s'hi assenyalen i retribueixen. 
 
El Registre de Personal serà la unitat encarregada d’actualitzar la relació de llocs de treball de personal funcionari, 
de personal laboral i de personal eventual d’aquest Ajuntament a l’entrada en vigor d’aquest pressupost, d’acord 
amb el pressupost aprovat. Concretament, actualitzarà les dotacions corresponents a llocs dotats i les seves 
corresponents aplicacions pressupostàries i desdotarà aquells llocs, en coordinació amb el  Departament Financer, 
que no figurin dins el pressupost. 
El Registre de Personal, en coordinació amb el Departament Financer i amb la regidoria afectada, serà la unitat 
encarregada de tramitar els canvis de dotació pressupostària que se puguin produir durant l’execució del 
pressupost segons els procediments següents: 
 
Procediment 1. Noves dotacions de llocs de treball. 
 
Les noves dotacions de llocs de treball es faran a instància de la Regidoria de funció pública, coordinada amb la 
regidoria afectada, segons el model establert a l’efecte, dirigida al Registre de Personal.  
 
La regidoria sol·licitant o la Regidoria de funció pública haurà de tramitar una transferència de crèdit per l’import de 
l’augment de la despesa a les aplicacions pressupostàries que la Regidoria de Funció Pública indiqui. El Registre de 
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Personal emetrà informe on farà constar que els llocs a dotar estan creats a la RLLT, i posteriorment demanarà 
informe al Departament Financer, mitjançat sol·licitud dirigida a la directora financera. En la instància s’inclouran les 
aplicacions pressupostàries indicades per la Regidoria sol·licitant o per la Regidoria de Funció Pública. Amb els 
informes i la sol·licitud, el Registre de Personal prepararà la proposta d’acord per dur a la Junta de Govern. Després 
de l’aprovació per la Junta de Govern, el Registre de Personal actualitzarà les dotacions a la RLLT i ho comunicarà a 
nòmines i a la regidoria interessada. 
 
Procediment 2. Canvi de dotació de llocs de treball. 
 
La Regidoria de funció pública, coordinada amb la regidoria afectada, farà la sol·licitud de canvi de dotació 
pressupostària, segons el model establert, i la trametrà al Registre de Personal.  
 
El Registre de Personal emetrà informe on farà constar que els llocs a dotar estan creats a la RLLT i l’estat actual dels 
llocs a desdotar, demanarà informe al departament financer, mitjançat sol·licitud a la directora financera, i si no hi 
ha crèdit suficient a l’aplicació pressupostària escaient, la regidoria sol·licitant o l’àrea de funció pública haurà de 
tramitar una transferència de crèdit per l’import de l’augment de la despesa a les aplicacions pressupostàries que la 
Regidoria sol·licitant o la de Funció Pública indiqui d’acord al informe del departament financer. A continuació el 
Registre de Personal prepararà la proposta d’acord. Una vegada la proposta d’acord hagi estat aprovada per la 
Regidoria de Funció Pública i la Regidoria d’Hisenda, el Registre de Personal actualitzarà les dotacions i desdotacions 
a la RLLT i ho comunicarà a nòmines i a la regidoria interessada. 
 
Aquests procediments, quan s’apliquin la Regidoria de Seguretat Ciutadana, seguiran el mateix procediment tot i 
que la competència no serà de la Regidoria de Funció Pública, sinó a la de Seguretat Ciutadana. 
 
BASE 49: TRIENNIS O AUGMENTS GRADUALS 
 
Els drets dels funcionaris per triennis o augments graduals es meritaran a partir de la data en què escaigui 
reglamentàriament. 
 
BASE 50: INDEMNITZACIÓ PER RAÓ DEL SERVEI 
 
Les dietes dels membres de la Corporació i del personal municipal s’abonen d’acord amb els Annexos  I i II del Reial 
decret 462/2002, de 24 de maig, sobre indemnitzacions per raons del servei. 
En el cas que en una mateixa comissió de serveis concorrin funcionaris de diferents grups, els correspondrà la dieta 
del funcionari de major grup. 
En el cas que en una mateixa comissió de serveis concorrin funcionaris i membres electes de la Corporació, prèvia 
comunicació a la regidoria d’Hisenda, els funcionaris es podran equiparar al règim aplicable als membres de la 
Corporació. 
 
BASE 51: DESPESES DE CARÀCTER PLURIANUAL 
 
L'autorització i el compromís de les despeses amb caràcter plurianual se subordinarà al crèdit que per a cada 
exercici es consigni als respectius pressupostos. 
 
Aquestes despeses estaran sotmesos a les limitacions establertes en els articles 174 del Reial decret legislatiu 
2/2004, pel qual s'aprova el text refós de la llei reguladora de les hisendes locals i en els articles 79 a 88 del Reial 
decret 500/1990, de 20 d’abril. 
 
Serà necessari l’informe favorable del regidor d’Hisenda per autoritzar despeses de caràcter plurianual amb una 
durada igual o superior a dotze mesos. 
 
En el cas d'inversions i transferències de capital, la despesa que s'imputi a cadascun dels exercicis futurs no podrà 
excedir de la quantia que resulti d'aplicar els percentatges que s'assenyalen en el paràgraf següent que s'obté 
després d'efectuar sobre el crèdit inicial de l'aplicació pressupostària les següents operacions: 
- Deducció de l'import dels compromisos de despeses plurianuals adquirides en exercicis anteriors, en la part 
imputable a l'exercici corrent. 
- Increments derivats de modificacions de crèdits tramitades en l'exercici. 
-Minoracions per baixes ocasionades per anul·lació de crèdits o per transferències d'altres aplicacions. 
Els percentatges expressats a l'apartat anterior seran: per a l'exercici immediat següent el 70%, per al 2n exercici el 
60%, en el 3r i 4t exercicis el 50%. 
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DESPESES D'INVERSIÓ 
 

BASE 52  
 
La contractació, realització i pagament de les despeses d'inversió que s'inclouen o s'inclouran al pressupost i que es 
financen mitjançant operacions de crèdit o subvencions, no es podran realitzar fins que no s'hagi obtingut en el 
primer cas la concessió dels crèdits corresponents, o rebut el justificant de la concessió de la subvenció. 
 
Les obres que s'hagin de costejar amb contribucions especials no es podran executar fins que no s'hagi aprovat el 
corresponent expedient d’aplicació. 
 
No s' inclouran en l' Inventari (i per tant en el capítol VI del Pressupost de Despeses) els béns i drets amb valor 
unitari inferior a 300 Euros, si bé podran existir algunes excepcions quan així es determini. 
 
BASE 53   
 
La contractació, realització i pagament de les obres en les quals el projecte ha estat substituït per un informe 
subscrit per un tècnic competent, quedarà condicionada a l’aprovació dels corresponents projectes tècnics. 
 

FINANÇAMENT D’ALTRES DESPESES 
 
BASE 54  
 
A) Pressupost Propi. Per evitar un desequilibri pressupostari es supedita la realització de determinades despeses a la 
existència formal del compromís d’aportació dels següents ingressos: 
 
 CONCEPTE APLICACIÓ CONDICIONADA  
 D’INGRESSOS DE DESPESES 
  
461.03 IMAS.-Subv. Centre dia Estel  85.000,00€ 05.23130.22721 Ben.Social. Prest serv CD Estel 
461.04 Subv.IMAS Serv Aju.Dom  319.454,75€ 05.23130.22716 Ben Soc.-Serv. Ajuda Domicili 
 

DE LA FINALITAT DELS PRÉSTECS 
 
BASE 55  
 
1. Quan hi hagi quantitats pendents de disposició de préstecs concertats per l'Ajuntament i que no hagin de 

finançar les inversions per a les quals havien estat sol⋅licitats, bé perquè aquestes s'han anul⋅lat o perquè s'han 
produït baixes a les seves adjudicacions o liquidacions, el Regidor de l’Àrea d’Economia, Hisenda i Innovació 
quedarà autoritzat per aprovar per decret la utilització d'aquestes quantitats per al finançament de qualssevol altres 
inversions aprovades que estiguin mancades de finançament, o tinguin un finançament insuficient, abans d'obtenir 
l'autorització de l'entitat financera contractant per canviar la finalitat del préstec. 
 
2. Per acord de Ple de 28 de juliol de 2016 es va sol·licitar al Ministeri d’Hisenda i Administracions Públiques 
l’adhesió per l’any 2017 al Fons d’Impuls Econòmic per import de 31.003.157,03 euros per executar les següents 
sentències judicials fermes:  
 

Sentència Tercer Import 

   

ST 884/2013 Germans Torres Rovira  8.063.542,81 

   

STJCA 412/2015 M. Crescencio Bordoy 191.894,15 

   

STS REC CAS 2246/2013 86 propietaris 5.566.637,47 

   

SENTENCIA 86/16 Dornier 2.165.619,48 

   

STSJ 236/16 Personal Ajuntament 7.498.968,10 
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STJCA 81/16 Pilar Hannembaum 98.041,53 

   

ST SALA CA 361/16 Alos Zayas, SL 7.418.453,49 
 
Es preveu subscriure aquesta operació d’endeutament l’any 2017. 
 

 INGRESSOS 
 

BASE 56  
 
Llevat que hi hagi un precepte especial consignat a les disposicions vigents o a les ordenances fiscals respectives, les 
quotes tributàries seran exigibles des del naixement de l'obligació de contribuir i els obligats les hauran de fer 
efectives dins el terme fixat per l'ordenança corresponent. Transcorregut el termini passaran, mitjançant provisió, a 
l'agència executiva perquè les faci efectives per via de constrenyiment. 
 
BASE 57: RECAPTACIÓ DE TRIBUTS DE COBRAMENT PERIÒDIC  
 
El període voluntari de cobrament de l'Impost sobre vehicles de tracció mecànica i de la taxa per tractament de 
residus sòlids urbans queda fixat entre els dies 1 de març i 1 de maig, tots dos inclosos. El període voluntari de 
cobrament de l'Impost sobre activitats econòmiques (IAE) i de l'Impost de béns immobles i taxa per entrada de 
vehicles i reserva d'espai per a aparcament es fixa entre el 15 de setembre a 15 de novembre, ambdós inclosos. Si 
els dies d'inici o final dels dos períodes coincideixen amb festius, la cobrança s'iniciarà el dia hàbil immediatament 
posterior, sense perjudici de que els contribuents per I.B.I. puguin acollir-se al sistema especial de pagament 
anticipat regulat en aquest impost, i de la TIRSU que es podrà fraccionar amb dos pagaments mitjançant 
domiciliació bancària. 
 
BASE 58  
 
Els ingressos del Pressupost es realitzaran bé per ingrés directe, a través de la Tresoreria de la corporació, o per 
mitjà del recaptador legalment nomenat 
 
BASE 59: AJORNAMENT I FRACCIONAMENT  
 
L’Ajuntament podrà, a sol·licitud de l’obligat, ajornar o fraccionar els pagaments dels deutes d’acord amb el que 
preveuen els articles 65 i 82 de la Llei 58/2003, de 17 de desembre, General Tributària, i els articles 44 i següents del 
Reglament General de Recaptació, aprovat pel Reial decret 939/2005, de 29 de juliol. 
 
Els deutes tributaris seran ajornables i fraccionables conforme el que s’estableixi a l’Ordenança fiscal general 
d’aquest Ajuntament. 
 
Els deutes de caràcter no tributari seran ajornables i fraccionables de forma idèntica, en quantia, terminis i requisits, 
als regulats pels deutes tributaris a l’Ordenança fiscal general. 
 
BASE 60: MITJANS DE PAGAMENT EN EFECTIU DELS DEUTES TRIBUTARIS I NO TRIBUTARIS 
 
1. El pagament dels deutes i sancions tributaris que s'hagi de realitzar en efectiu a la Tresoreria de la corporació o a 
les caixes dels òrgans recaptadors, es farà per alguns dels següents mitjans i amb els requisits i condicions que a 
continuació s'especifiquen: 

 
a) Moneda de curs legal. 
b) Xec nominatiu a favor de l'Ajuntament, conformat o certificat per l'entitat lliurada, on figuri el nom o 
raó social del lliurador expressat en tota claredat sota la firma. 
Quan es tracti de deutes de venciment periòdic o multes, a més dels anteriors, es podrà realitzar el 
pagament a través de les Entitats de dipòsit col·laboradores amb la recaptació, utilitzant els sistemes 
tradicionals de pagament o domiciliació bancària i el del codi de barres a través del caixer automàtic. 
c) Transferència bancària. 
d) Domiciliació bancària. 
e) A través d’Internet quan s’hagi disposat regla especial.  
f) Qualsevol altres que autoritzin el Ministeri d’Economia i Hisenda o l’Ajuntament. 
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3. El pagament dels deutes no tributaris es realitzarà mitjançant els medis esmentats a l’apartat 1, excepte els 
paràgrafs d).  

 
SALDOS DUBTÒS COBRAMENT 

 
BASE 61: 
 
En compliment d’allò que disposa l'article 193 bis del Reial decret legislatiu 2/2004, de 5 de març, pel qual s’aprova 
el text refós de la llei reguladora de les hisendes locals, als efectes de determinar la quantia dels saldos de dubtós 
cobrament, s'aplicaran els següents percentatges sobre els totals dels drets reconeguts pendents de cobrament del 
pressuposts d'ingressos, segons l'antiguitat de les deutes: 
a) Drets pendents de cobrament liquidats en els dos exercicis anteriors al qual correspon la liquidació: es minoraran 
en un 25 % 
b) Drets pendents de cobrament liquidats en el tercer exercici anterior al qual correspon la liquidació: es minoraran 
en un 50 % 
c) Drets pendents de cobrament liquidats en el tercer i el quart exercicis anteriors al qual correspon la liquidació: es 
minoraran en un 75 % 
d) Drets pendents de cobrament liquidats en els restants exercicis anteriors al qual correspon la liquidació: es 
minoraran en un 100 % 
 
En cap cas es consideraran saldos de dubtós cobrament aquells drets corresponents a ingressos afectats en els 
quals la seva realització efectiva dependrà del ritme d'execució de les despeses que financin. 
 
Excepcionalment, aquest percentatges es podran modificar per causes degudament justificades, així com minorar el 
100% del deute en determinats deutes individuals. 
 

INFORMACIÓ A SUBMINISTRAR EN MATÈRIA DE GESTIÓ ECONÒMICA I DE PERSONAL 
 

BASE 62: 
 
15 de gener: Informació trimestral sobre els Plans d'ajust. 4art. Trimestre.Art. 10.1 Ordre HAP 2105/2012. 
 
31 de gener: Obligacions trimestrals subministrament informació - Art. 16 Ordre HAP/2105/2012.4art. Trimestre. 
 
31 de gener: Obligacions anuals de subministrament d'informació - Art 15.2 Ordre HAP/2105/2012. 
 
31 de gener: Informació anual relativa al personal - Art. 7.4 Ordre HAP/2105/2012. 
 
1 de març: Aprovació liquidació del pressupost - Art. 191.3 TRLRHL. 
 
15 de març: Informació sobre els marcs pressupostaris a mig termini en que s'enmarcarà l'elaboració del 
pressupost - Art. 6 Ordre 2105/2012. 
 
31 de març: Tramesa liquidació pressupost Administració de l'Estat i CCAA - Art 193.5 TRLRHL. 
 
31 de març: Obligacions anuals de subministrament d’informació Art 15.3 Ordre HAP/2105/2012. 
 
31 de març: Informe al Ple de relació de factures de més de 3 mesos d'antiguitat sense reconeixement 
d'obligació o justificació d'absència del tràmit, 1er trimestre - Art. 5.4 Llei 15/2010. 
 
31 de març: Seguiment de Pla de sanejament a 6 anys al MHAP (RD 5/2009) - Art 9.3 RD 5/2009. 
 
15 d'abril: Informació trimestral sobre els Plans d'ajust 1er. Trimestre - Art 10.1 Ordre HAP 2105/2012. 
 
30 d'abril: Obligacions trimestrals subministrament informació Art. 16 Ordre HAP/2105/2012.1er. Trimestre. 
 
15 de maig: Rendició d'Estats i Comptes del Compte general pel President de la Corporació -Art 212.1 TRLRHL. 
 
1 de juny: Sotmetiment a informe de la Comissió Especial de Comptes del Compte general-Art 212.2 TRLRHL. 
 
30 de juny: Informe al Ple de relació de factures de més de 3 mesos d'antiguitat sense reconeixement 
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d'obligació o justificació d'absència del tràmit, 2on. Trimestre - Art 5.4 Llei 15/2010. 
 
15 de juliol: Informació trimestral sobre els Plans d'ajust 2on. Trimestre - Art. 10.1 Ordre HAP 2105/2012. 
 
 31 de juliol: Obligacions trimestrals subministrament informació Art. 16 Ordre HAP/2105/2012.2on. Trimestre. 
 
15 de setembre: Tramesa pressupost Organismes Autònoms a l'Entitat Local - Art 168.2 TRLRHL. 
 
15 de setembre: Tramesa Estats de previsió ingressos-despeses de les societats mercantils amb participación 
majoritària al propi Ens local - Art 168.3 TRLRHL. 
 
30 de setembre: Informe al Ple de relació de factures de més de 3 mesos d'antiguitat sense reconeixement 
d'obligació o justificació d'absència del tràmit, 3er. Trimestre - Art. 5.4 Llei 15/2010. 
 
1d'octubre: Aprovació del Compte General - Art 212.4 TRLRHL. 
 
15 d'octubre: Informació trimestral sobre els Plans d'ajust 3er. Trimestre - Art 10.1 Ordre/2105/2012. 
 
15 d'octubre: Tramesa del Compte general a la Sindicatura de Comptes i al Tribunal de Comptes -Art 233.2 TRLRHL. 
 
15 d'octubre: Formulació del pressupost general i tramesa al Ple - Art 168.4 TRLRHL. 
 
31 d'octubre:Obligacions trimestrals subministrament informació Art. 16 Ordre HAP/2105/2012.3er. Trimestre. 
 
1 de novembre Cost efectiu dels serveis. Art. 116 ter LBRL 
 
31 de desembre: Aprovació definitiva del pressupost - Art. 169.1 TRLRHL. 
 
31 de desembre: Informe al Ple de relació de factures de més de 3 mesos d'antiguitat sense reconeixement. 
 

INFORMACIÓ A SUBMINISTRAR PER ORGANISMES AUTÒNOMS, SOCIETATS MERCANTILS I ENTITATS DEPENDENTS 
 
BASE 63: 
 
Serà necessari informe preceptiu de l’Àrea d’Hisenda (OCD Municipal) en els següents casos per les societats 
mercantils, els organismes autònoms i altres entitats de naturalesa pública o privada dependents: 
 
- convenis col·lectius 
- modificació de plantilles o de la relació de llocs de treball 
- contractes de caràcter plurianual 
- contractes programa o comeses de gestió 
- modificacions estatutàries 
- participació en comerços, empreses mixtes i fundacions privades 
- convenis amb altres entitats públiques o privades 
- formulació d’estats financers 
- les operacions d’immobilitzat quan el seu import superi el 10% del seu pressupost 
Indicar que la sol·licitud dels informes preceptius no eximeix de que es tinguin que elaborar els informes pertinents 
d’Intervenció i dels serveis jurídics segons la legislació aplicable. 
 
BASE 64: 
 
Trimestralment es remetrà a l’ òrgan competent de l’Àrea d’Hisenda (OCD Municipal): 

• Balanç de situació provisional (al menys abans de les regularitzacions) 

• Compte de resultats provisional 

• Estat de fluxos de tresoreria 

• Estat de sumes i saldos 

• Indicació de situacions i circumstàncies importants que puguin afectar a la situació financera i compliment 
del pressupost aprovat de l’empresa 

 
BASE 65: 
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Les societats mercantils i la resta d’entitats dependents retran la informació pressupostària i comptable que sigui 
sol·licitada pel Departament financer i la Intervenció municipal en temps i forma. 
 
Les aportacions municipals a les entitats dependents es podran retenir per part de la Tresoreria Municipal en cas de 
causa no justificada de l’enviament i greu perjudici per a l’Administració Municipal. 
 
PRINCIPI D’EFICIÈNCIA EN L’ASSIGNACIÓ I UTILITZACIÓ DELS RECURSOS PÚBLICS I MASSA SALARIAL 
 
BASE 66: 
 
Les disposicions legals i reglamentàries, en la seva fase d'elaboració i aprovació, els actes administratius, els 
contractes, els convenis de col·laboració, així com qualsevol actuació que es realitzi l'Ajuntament de Palma o en 
qualsevol de les seves entitats dependents considerades Administració Pública d'acord amb la definició i delimitació 
del SEC2010, que afectin a despeses i ingressos públics presents o futurs, hauran de contenir una valoració de les 
seves repercussions i efectes, i supeditar-se de forma estricta al compliment de les exigències dels principis 
d'estabilitat pressupostària i sostenibilitat financera. 
 
BASE 67: MASSA SALARIAL DEL PERSONAL LABORAL DEL SECTOR PÚBLIC LOCAL 
 
1. L’Ajuntament de Palma aprovarà anualment, conjuntament amb el Pressupost, la massa salarial del personal 
laboral del sector públic local respectant els límits i les condicions que s’estableixin amb caràcter bàsic a la 
corresponent Llei de Pressupostos Generals de l’Estat. 
 
2. L’aprovació indicada a l’apartat anterior comprendrà la referent al propi Ajuntament, organismes autònoms, 
entitats públiques empresarials, ens públics i societats mercantils locals dependents, així com les dels consorcis 
adscrits en virtut del previst a la legislació bàsica de règim local i de règim jurídic de les Administracions Públiques i 
de les fundacions en les que concorre alguna de les següents circumstàncies: 
a) Que es constitueixin amb una aportació majoritària, directa o indirecta, de les entitats citades en aquest apartat. 
b) Que el seu patrimoni fundacional, amb un caràcter de permanència, estigui format en més d’un 50 per cent per 
bens o drets aportats o cedits per les referides entitats. 
 
3. La massa salarial aprovada es publicarà a la seu electrònica de l’ Ajuntament i en el Butlletí de la Comunitat 
Autònoma en el termini de 20 dies. 
 
4. El càlcul de la massa salarial del personal laboral de l’Ajuntament i dels organismes autònoms municipals 
s’efectuarà a través de l’aplicació “Registre de Personal”. 
 
5. Les societats mercantils dependents, consorcis adscrits a l’Ajuntament, fundacions i altres ens públics enviaran el 
càlcul de les respectives masses salarials a l’Àrea d’Economia, Hisenda i Innovació conjuntament amb la 
documentació per a l’elaboració del Pressupost anual. 
 
BASE 68: ORGANISMES I RELACIONS DE LLOCS DE TREBALL DELS ORGANISMES AUTÒNOMS MUNICIPALS 
 
1. L’aprovació de les relacions de llocs de treball, de les retribucions del personal d’acord amb el Pressupost aprovat 
pel Ple i de les ofertes d’ocupació pública dels organismes autònoms municipals correspon a la Junta de Govern. Els 
Consells Rectors proposaran a la Junta de Govern l’adopció dels acords pertinents. 
 
2. A tal efecte, els organismes autònoms mantindran actualitzades les dades dels respectius llocs de treballs, de les 
persones treballadores i de les retribucions de l’aplicació “Registre de Personal” a partir del dia 1 de gener de 2016. 
 
PROCÉS DE RESTRUCTURACIÓ DEL PATRONAT MUNICIPAL DE REALLOTJAMENT I REINSERCIÓ SOCIAL 
 
El procés de reestructuració del Patronal Municipal de Reallotjament i Reinserció Social dut a terme durant l’any 
2016 es té previst finalitzar amb l’aprovació definitiva de l’absorció per part de l’Ajuntament pel Ple amb data 
d’efectes 31 de desembre de 2016. En tal cas, les aplicacions pressupostàries del pressupost propi: 
 

APLICACIÓ DESCRIPCIÓ IMPORT 

05.23140.41401 
BENESTAR SOCIAL.- TRANSF. CTS. A OO.AA. REALLOTJAMENT I 
REINSERCIÓ SOCIAL 

510.700,- 
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05.23140.71401 
BENESTAR SOCIAL.- TRANSF. CAPITAL AL PATRON. REALLOTJAMENT I 
REINSERCIÓ SOCIAL 

21.500,- 

 
Passarien a: 
 
54100  Ingressos per lloguer habitatges pla Son Riera  9.000 
 

APLICACIÓ DESCRIPCIÓ IMPORT 

05.23141.1300 P.SOCIAL. ADMON. GRAL. RETRIB. PERSONAL LABORAL 34.000,- 

05.23141.1300 P.SOCIAL.PROG.GESTIÓ POBLAT. RETRIB. PERSONAL LABORAL 141.000,-  

05.23142.1300 P.SOCIAL. PROG.INTERVEN. FAMILIAR. RETRIB. PERSONAL LABORAL 32.500,- 

05.23143.1300 P.SOCIAL. PROG. FORMACIÓ. RETRIB. PERSONAL LABORAL 32.500,- 

02.93101.1300 P.SOCIAL. ADMON. GRAL. RETRIB. PERSONAL LABORAL 36.000,- 

05.23140.1600 P.SOCIAL. ADMON. GRAL. QUOTES SOCIALS PERSONAL LABORAL 10.500,- 

02.93101.1600 P.SOCIAL. ADMON. GRAL. QUOTES SOCIALS PERSONAL LABORAL 11.500,- 

05.23141.1600 P.SOCIAL.PROG. GESTIÓ POBLAT. QUOTES SOCIALS PERS. LABORAL 46.000,- 

05.23142.1600 P.SOCIAL.PROG. INTERVEN. FAMILIAR. QUOTES SOCIALS PERS. LABORAL 10.400,- 

05.23143.1600 P.SOCIAL.PROG. FORMACIÓ QUOTES SOCIALS PERSONAL LABORAL 10.400,- 

05.23140.1602 P.SOCIAL.- ADMON.GRAL. FORMACIÓ I PERFEC. PERSONAL 2.000,- 

05.23141.21200 P.SOCIAL.PROG.GESTIÓ POBLAT. REPARACIÓ I MANTENIM. 55.800,- 

05.23141.22100 P.SOCIAL.PROG.GESTIÓ POBLAT. SUBMINIST. ENERGIA ELÈCTRICA 1.000,- 

05.23141.22101 P.SOCIAL.PROG.GESTIÓ POBLAT. SUBMINIST. AIGUA 600,- 

05.23141.22200 P.SOCIAL.PROG.GESTIÓ POBLAT. COMUNICACIONS TELEFÒNIQUES 1.000,- 

05.23141.22400 P.SOCIAL.PROG.GESTIÓ POBLAT. ASSEGURANCES PISOS 4.000,- 

05.23141.22502 P.SOCIAL.PROG.GESTIÓ POBLAT. TRIBUTS ENTITATS LOCALS 1.000,- 

05.23141.22600 P.SOCIAL.PROG.GESTIÓ POBLAT. DESPESES VÀRIES 1.000,- 

05.23142.22609 P.SOCIAL.PROG.INTERV. FAMILIAR. DESPESES TALLERS. 3.000,- 

05.23141.22610 P.SOCIAL.PROG.GESTIÓ POBLAT. DESPESES COMUNIT. HABITATGES 1.000,- 

05.23141.22706 P.SOCIAL.PROG.GESTIÓ POBLAT. ESTUDIS I TREBALLS TÈCNICS 7.000,- 

05.23141.23120 P.SOCIAL.PROG.GESTIÓ POBLAT. LOCOMOCIÓ PERS. NO DIRECTIU 1.000,- 

05.23141.48000 P.SOCIAL.PROG.GESTIÓ POBLAT. AJUDES ECONÒM. A FAMILIES 21.500,- 

05.23142.48000 
P.SOCIAL.PROG.GESTIÓ POBLAT. INTERV. FAMILIAR. BEQUES I AJUDES 
ESCOLARS 

20.000,- 

05.23143.48000 P.SOCIAL.PROG.GESTIÓ POBLAT. INTERV. FAMILIAR. BEQUES FORMACIÓ 35.000,- 

05.23141.61900 P.SOCIAL.PROG.GESTIÓ POBLAT. ALTRES INVERS. REPOS. INFRAESTRUCTURES 20.000,- 

05.23140.62600 P.SOCIAL.PROG.GESTIÓ POBLAT. EQUIPS PROCÉS INFORMACIÓ 1.500,- 

 TOTAL 541.200,- 

 
DISPOSICIÓ FINAL 
 
Primera.- Els organismes autònoms, per a tot allò que no preveuen els seus estatuts, s’ajustaran a allò que disposen 
aquestes bases. 
 
Segon.- Per a tot allò que no preveuen aquestes bases, hom s'ajustarà a allò que disposa el Reial decret legislatiu 
2/2004, de 5 de març, pel qual s’aprova el text refós de la llei reguladora de les hisendes locals, i el  Reial decret 
500/1990, de 20 d'abril, i demés disposicions que li siguin aplicables. Per als dubtes que puguin sorgir de la seva 
aplicació hom s'ajustarà a allò que resolgui la corporació, vist l'informe previ de l'interventor. 

 
Sr. Batle (PSIB-PSOE): 
 
“Bon dia, comencem la convocatòria de sessió plenària de l’Ajuntament de Palma, per tractar el 
Pressupost de l’any 2017. El primer punt és el debat i votació d’esmenes a la totalitat del Pressupost, 
que comença amb 10 minuts per part de l’Equip de Govern.” 
 
Sr. García Campos (PSIB-PSOE): 
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“Buenos días, muchas gracias. Les presentaré el Presupuesto, el Presupuesto propio del Ayuntamiento 
de Palma, que para el ejercicio 2017 es el presupuesto de la recuperación de los derechos, la inversión 
pública y la mejora de los servicios. Continuando con el compromiso de transparencia de las cuentas 
públicas y de la participación ciudadana, el presupuesto de Palma contempla por primera vez una 
partida de 1 millón de euros para financiar 5 proyectos seleccionados por la ciudadanía en el proceso de 
presupuestos participativos. Así como el año pasado el presupuesto municipal ya acabó con los recortes 
y marcó un cambio de tendencia después de años de bajada del importe global, el presupuesto para 
2017 consolida un crecimiento del 5,6%. Con un importe 411 millones de euros, destaca el incremento 
de dotación de las áreas sociales: como Benestar, Igualdad, Educación y Deportes, Sanidad y Consumo 
que en conjunto aumentan en 4,6 millones de euros. Se vuelve a incrementar tras los recortes y las 
reducciones del gasto social del Partido Popular. Además, una parte importante del aumento 
presupuestario procede de la voluntad de recuperar los recortes y los derechos perdidos por el 
funcionariado y personal laboral municipal, para quienes se contempla después de años de 
incumplimientos, el pago de la carrera profesional, con 4,9 millones de euros adicionales a lo que había 
presupuestado, y la dotación de nuevas plazas para fortalecer la prestación de servicios públicos. 
Cumpliendo con nuestro compromiso de obtención de fondos europeos, el aumento del presupuesto 
contempla también la aportación que Palma ha obtenido de la primera convocatoria de la selección de 
Estrategias de Desarrollo Urbano Sostenible cofinanciadas con el programa europeo FEDER y que 
afectará a las barriadas de Litoral de Ponent. Este crecimiento global del presupuesto propio del 
Ayuntamiento de Palma para 2017 ha sido posible congelando, de manera generalizada, la presión fiscal 
a la ciudadanía y rebajando el tipo del IBI para neutralizar las subidas derivadas del efecto de la revisión 
catastral de 2012, con el objetivo de no continuar cargando la crisis sobre las espaldas de los vecinos de 
Palma. Y seguimos sin subir el IBI un 20% como se hizo en la pasada legislatura. Y además entre las 
novedades para 2017, destaca el aumento efectivo del IBI para grandes superficies, haciendo más 
progresivo el impuesto, y el denominado IBI cultural, una bonificación de hasta el 50% del IBI de los 
inmuebles que tengan como actividad principal la exhibición o el comercio cultural y que supone una 
autentica innovación fiscal en esta Ciudad. Esta bonificación es realmente una apuesta para fomentar la 
cultura y dar soporte a las pequeñas empresas de ámbito cultural y contrarrestar en algo, si se puede, el 
IVA cultural. En cuanto a las operaciones financieras, lo más destacado de este año es que las 
inversiones se realizan con un presupuesto propio, sin recurrir a ninguna operación de endeudamiento, 
por la que no hay ninguna nueva operación de crédito prevista para 2017. Este presupuesto está 
elaborado para avanzar hacia la mejora de la prestación de los servicios públicos que reciben los 
palmesanos, recuperando los derechos y fortaleciendo la estructura municipal, y poniendo al día 
infraestructuras y necesidades de los barrios. Así en las áreas sociales: “Benestar i Drets Socials”, 
“Igualtat i Drets Cívics” i “Educació i Esports”. El gasto social aumenta, como he dicho, en 4,6 millones de 
euros, que se refleja en un incremento de la dotación para la mejora de los servicios públicos: violencia 
de género, servicio de acogida de familias, etc. Creación de un plan de choque para el mantenimiento de 
las escuelas públicas con una dotación extra de 500.000 euros en 2017, olvidados por el gobierno de la 
anterior legislatura. Y también contempla la incorporación por primera vez de una dotación para la 
elaboración del Plan de Infancia. También hay un fortalecimiento de Palma Activa para optar a los 
programas de ocupación del SOIB y de las Fuentes de Garantía Juvenil, tras una legislatura entera 
perdiendo estos fondos para los jóvenes de Palma, tan necesitados, para dar oportunidades a los 
jóvenes y a los colectivos más vulnerables a la hora de encontrar un trabajo. El objetivo es priorizar la 
mejora de la ocupación, a través de la orientación e intermediación, y la formación para la ocupación. 
Durante esta legislatura ya se ha dado una segunda oportunidad directa en formación y ocupación a 
más de 300 personas desde Palma Activa, y el aumento del presupuesto del Área de Turismo, quiere 
profundizar este camino. Destaca también el inicio de los trabajos de catalogación de los comercios 
emblemáticos. Tanto recorte y tanta área inactiva que hemos recuperado y hemos puesto en marcha en 
poco más de un año. En cuanto a presupuestos participativos, como comentaba también: por primera 
vez se destina 1 millón de euros de inversión para ejecución en el año 2017 de cinco proyectos 
escogidos directamente por la ciudadanía, en un proceso participativo que incorpora la transparencia y 
la proximidad a la gestión municipal. Se trata de cinco proyectos que permitirán abordar la primera fase 
del futuro bosque urbano de La Riera y la protección del espacio natural de Es Carnatge. Además se 
destinará una parte a iniciar la recuperación del edificio GESA y darle uso y a ampliar la red de carriles 
bici de Palma y dotarlos de aparcamientos para bicicletas. La ciudadanía ha elegido también las 
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inversiones para dotar de más sombra y más juegos los parques y calles de Palma. Ha sido una 
verdadera experiencia de éxito implantar un proyecto participativo como este en un tiempo récord. 
Para la mejora de los servicios públicos incluye también el trabajo de recuperación de algunos servicios 
externalizados, que iniciarán el año 2017 el camino de su municipalización: es el caso así de la “escoleta 
de Can Alonso” y del servicio de atención 010, que por extraño que parezca el PP lo metió así con 
calzador dentro del servicio de informática. Y dentro de este marco, destaca también el nuevo contrato 
de servicios informáticos y aplicaciones Web que entrará en vigor en 2017 y que permitirá, por fin, un 
salto cualitativo en la actualización tecnológica de los procedimientos internos y de los servicios a la 
ciudadanía. Además, el presupuesto contempla una inversión de 1 millón de euros para la renovación de 
la caldera de Son Hugo. Por otro lado la inminente puesta en marcha de un nuevo e importante 
equipamiento cultural, como es el casal Balaguer, supone el hito más importante del presupuesto del 
área de Cultura, que aumenta también las partidas destinadas a eventos y actividades artísticas. La 
revisión del Plan General y la ejecución del proyecto de desarrollo urbano sostenible del Litoral de 
Ponent con Fondos Europeos, justifican el aumento de presupuesto del área de Modelo de Ciudad, que 
incluye también un incremento de más de 400.000 euros de la dotación para el Patronato Municipal de 
la Vivienda. En cuanto a la Movilidad de Palma para 2017 se ve reforzada por las inversiones previstas 
para dar cumplimiento, a los compromisos adquiridos en el Plan de Movilidad Urbana Sostenible y para 
la incorporación de nuevos carriles bici y nuevas estaciones Bicipalma. Aparte de la aportación a la EMT 
que aumenta en 500.000 euros en un presupuesto que ha de iniciar el proceso de renovación de la flota 
de vehículos. En materia de Infraestructuras, el presupuesto de 2017 prioriza como se hizo el año 
pasado, las inversiones en barriadas, y la inversión en accesibilidad como eje transversal de las 
actuaciones municipales. Recogiendo las propuestas de los distritos y las necesidades de asociaciones, y 
vecinos, que aumentan en 2 millones las partidas para renovación de infraestructuras, vialidad, parques 
y jardines, alumbrado, etc. Se recupera también la inversión en huertos urbanos. El área de Salud 
destaca en 2017 por la dotación presupuestaria para la implementación del plan de ruidos y la 
prevención de plagas, insuficiente hasta ahora para abordar las necesidades de las diferentes barriadas 
de la ciudad. Función pública i Gobierno interior, incorpora la remunicipalización del servicio de atención 
telefónica 010, que ya he comentado, y la mejora continua del servicio público que prestan las Oficinas 
de Atención Ciudadana, las OACS. Y en materia de personal se destaca, después de años de 
incumplimientos, la incorporación de la partida presupuestaria acordada con los sindicatos en concepto 
de carrera profesional. Ya terminando, el área de Seguridad Ciudadana, tras la importante inversión de 
vehículos realizada en 2016, abordará en 2017 la organización del personal, para disponer de más 
policías en la calle y cubrir las necesidades de las diferentes barriadas de Palma. Asimismo continúa con 
la política de renovación del material de Policía y Bomberos, y contempla la compra de vestuario, 
vehículos, equipos de respiración y sistema de telecomunicaciones, modernizando el área de Seguridad 
Ciudadana. Finalmente ya, destaca en el área de Ecología, Agricultura i Bienestar Animal” la apuesta 
decidida por la educación ambiental, que contempla una mayor dotación presupuestaria, así como el 
programa de agricultura para Palma. Por tanto, presentamos un presupuesto real, como era el de 2016 
y como no se conoció en la pasada legislatura. Un presupuesto participativo, adecuado a las necesidades 
de Palma, un presupuesto social y de interés general. Y en definitiva un presupuesto al que ningún 
ciudadano de Palma debería votar que no, porque se lo merecen. Muchas gracias.” 
 
Sr. Bauzá Simó (C’s): 
 
“Gràcies Sr. Batle. Bon dia a tothom. Nos encontramos nuevamente ante la presentación de un 
presupuesto, del cual se da traslado a los grupos de la oposición, para que en el plazo de 5 días, puedan 
elaborar enmiendas, para seguidamente iniciar los trámites de aprobación inicial, 6 días más tarde. 
Creemos que en cuanto a la tramitación, se han vuelto a repetir los mismos errores y la falta de 
consideración, hacía los grupos de la oposición, que el año pasado. A pesar de que en el Pleno de 
aprobación de 2016, por parte del Regidor de Hacienda, se insistió en que la novedad de la elaboración 
de los presupuestos habían provocado esta tardanza en la tramitación. Veremos este año cual será el 
argumento que nos va a poner luego supongo en la contestación. Insistimos en que los presupuestos 
tenían que haber iniciado su tramitación al final como mucho en el mes de octubre, tal y como se 
anunció el año pasado. Lo que debería ser el debate más importante del año, debido al retraso en su 
tramitación y la falta de información, procedente de los fondos, que deben ser transferidos por otras 
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administraciones, hacen que pierda importancia y protagonismo, en una tramitación que debería ser de 
consenso y acuerdo, entre los distintos grupos políticos, en la mejora de la gestión e inversiones de 
nuestra ciudad. En este presupuesto del Gobierno municipal del Pacte de Progrés, formado por el PSIB-
PSOE, MÉS, SOMPALMA, se sigue una línea continuista respecto al presupuesto anterior. Las partidas 
correspondientes a gasto público, mantienen las mismas asignaciones presupuestarias del presupuesto 
anterior, con pequeñas diferencias. Se trata de unos presupuestos que en su contenido, difieren en 
pocas cosas a los aprobados el año pasado. Nos encontramos con una deuda que sigue condicionando 
de manera muy importante las cuentas municipales. Saben ustedes que este año pagaremos 1.115.854 
euros menos en intereses, amortizaremos 2.775.795 euros menos que el año pasado, lo que reducirá un 
8,6% el presupuesto en gasto financiero. Así el total del gasto financiero ascenderá a 45.381.996 euros. 
A pesar de que el Gobierno municipal ha venido pregonando, que el presupuesto tendría un incremento 
del 5,6% sobre el del año anterior, a continuación se explicó que en una liquidación en cuanto a 
regularización de cuentas con Emaya, y una necesaria capitalización del SMAP, concluyan que dichas 
operaciones, ponían de relieve que el incremento real del presupuesto, ascienda a un 3,3%, más 
ajustado al crecimiento económico previsto, levemente por encima del 3%. En cuanto a inversiones 
reales, y ahí es donde volvemos a incidir, se aumenta de 13,9 millones en el pasado año, a 17,4 millones 
al Presupuesto presentado en este, casi coincidente el aumento, con el dinero que dejaremos de pagar 
en intereses y amortizaciones bancarias. Pensamos nuevamente que los fondos de contingencia, 
volverán a ser claramente insuficientes, como lo han sido el pasado año, lo que nos llevará nuevamente 
a endeudamiento financiero, para cubrir probablemente, nuevas indemnizaciones por expropiaciones. 
El transcurso del año, nos lo irá poniendo de manifiesto. Los ingresos hacen que se aumente el 
presupuesto, toda vez que se producen incrementos en impuestos directos, un 4,4%. Referir en ese 
aspecto que el pasado año recibieron los inmuebles en el recibo del IBI, que afectaban a valores 
inferiores a 60.000 euros, y este año se aumentan según Hacienda, a las grandes superficies. A destacar 
los ingresos patrimoniales, por el aumento que llevan produciéndose respecto de las plusvalías. Lo que 
hace que la previsión de ingresos en este aspecto, sea importante. Ello pone en evidencia el cambio 
económico que se está produciendo, y la progresión y crecimiento, que parece va a continuar en el 
próximo ejercicio. Está claro que estamos ante un presupuesto donde el gasto corriente, lo consume 
prácticamente todo, dejando nuevamente unos fondos de inversión exiguos, donde la cobertura de 
nuevas inversiones en empresas públicas, se verán claramente afectadas, por incrementos de precios en 
los servicios prestados. Aumenta el agua, el saneamiento, los servicios funerarios, etcétera. Un 
incremento importante a destacar, se producen gastos de personal, 6,1%, esencialmente por la carrera 
profesional. En acuerdo suscrito por el Consistorio y los representantes de los empleados públicos, lo 
que alabamos desde nuestro grupo municipal. Lo cierto es que este aumento, así como otros, 
totalmente necesarios para nuestra ciudad, resultan a todas luces insuficientes, al igual que en el 
presupuesto del año pasado. El inicio del programa DUSI Ponent, que contará con Fondos Feder, hará 
que la inversión del Model de Ciutat y Urbanismo, vaya a iniciar ese proyecto con Fondos del 
Ayuntamiento, hasta que empiecen a revertir desde la Unión Europea y en todo caso saben ustedes que 
el 50% del proyecto, será abonado en su ejecución por el Consistorio. Y los Fondos probablemente serán 
en 2018. Por otra parte, y siendo partidarios de los presupuestos participativos, no podemos estar 
satisfechos con la participación casi nula de la ciudadanía en los mismos, lo que hace que tengamos que 
tomar una serie de iniciativas, respecto a la legitimidad de las consultas, por la participación, y también 
por la naturaleza de los proyectos, que tal y como se contemplan para este presupuesto, ya estaban 
previstas por el Consistorio, y no hacen sino sumar a los proyectos del Gobierno. Creemos que esto 
resta credibilidad a los presupuestos participativos, y pensamos que hay materias que deben ser 
únicamente función del Gobierno municipal, en su labor propia. En estos presupuestos, al coincidencia 
entre determinados proyectos, con resultados exiguos de participación, no hacen sino poner dudas 
sobre los mismos, que deberemos superar, eliminando determinadas partidas duplicadas desde nuestro 
punto de vista, y poner en valor la participación ciudadana para dar solidez a estas decisiones. En este 
año, se ha puesto en marcha el nuevo impuesto turístico, del cual la previsión de ingresos para el 
próximo año, está siendo discutida en la Ley de Presupuestos, en el Parlament de les Illes Balears. Al 
igual que la participación que vendrá asignada a los entes locales, entre ellos el Ayuntamiento de Palma, 
lo que pone nuevamente de manifiesto, lo que viene siendo expuesto en nuestra intervención. La Ley 
8/2008 de 5 de junio, de la modificación de la Ley de Capitalidad de Palma de Mallorca, en su artículo 
142, establece que las instituciones públicas autonómicas, con ámbito competencial, en el término 
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municipal de Palma, garantizarán una inversión anual, no inferior a 30 millones de euros para Palma, 
como compensación de los costes de Capitalidad. Esta cuantía anual, estará formada por aportaciones 
del Fondo de cooperación local, que le correspondan, más la cantidad adicional necesaria. En los 
presupuestos para el próximo ejercicio, no se incluye una previsión de los Fondos previstos en el 
anterior artículo, frente a los 30 millones establecidos en la Ley, y no se contempla la deuda que en el 
día de hoy mantiene la Comunidad Autónoma con nuestro Ayuntamiento, respecto a este concepto. 
Refiere el propio artículo, el propio articulado de la Ley, que el Consejo de Capitalidad, se reunirá como 
mínimo dos veces al año, una de ellas antes de que la Comunidad Autónoma y el Consejo de Mallorca y 
el Ayuntamiento de Palma, aprueben los presupuestos correspondientes. Por esta razón entendemos 
que el Ayuntamiento ha incurrido en los mismos errores en la tramitación de los presupuestos, que en 
el año pasado, toda vez que en la falta de tiempo para un estudio concienzudo del presupuesto de este 
Consistorio, la falta de negociación de los Fondos de Capitalidad, sin que exista previsión cierta de la 
transferencia de los mismos, y en caso de producirse, volverá a quedar patente, que se aprobarán unos 
presupuestos a los que debería añadirse una cantidad sin determinar, que podría ser, al igual que el año 
pasado en cuanto a inversiones, superior a la aprobada por el Pleno de este Ayuntamiento, lo cual resta 
debate e intervención de los grupos de la oposición, respecto al destino de dichos fondos. Entendemos 
pues que al igual que el año pasado, deberían prorrogarse los presupuestos vigentes, impugnar los 
presupuestos de la Comunidad Autónoma, a fin de que se recojan también las citadas transferencias, y 
presentar un nuevo anteproyecto de presupuestos, cuando se puedan incluir los ingresos legalmente 
previstos, es por lo que con esta enmienda a la totalidad, pedimos la retirada del proyecto de los 
Presupuestos Generales para el año 2017, la prórroga de los vigentes y la redacción de un nuevo 
anteproyecto en el que se tome en consideración las inversiones legalmente previstas. Muchas gracias.” 
 
Sra. Durán Cladera (PP): 
 
“Molt bon dia a tots, Sr. Batle, senyores i senyors regidors. M’hagués agradat arribar en aquest debat 
amb uns comptes, per l’any 2007, que recollissin la realitat de Palma, una ciutat que no té com a 
prioritat la propaganda en català, enderrocar monuments, o tancar terrasses. Una ciutat que no 
necessita un sistema per deixar els trastos al carrer, ni més estudis, ni més assessories externes. Una 
ciutat i uns ciutadans, que no han de menester més sectarisme, ni més ideologia, perquè ja sabem que 
vostès són d’esquerres. No hi ha cap dubte, pugen els imposts, no redueixen barreres ni entrebancs a 
l’activitat econòmica, desaprofiten oportunitats, i tuden recursos amb autobombo. Vostès són la 
genuïna esquerra, no necessitem que també ens ho recordin amb uns comptes, que en el millor dels 
casos, són mediocres, de tràmit, sense cap ambició en el model de ciutat, i sense un projecte creïble. Els 
pressuposts són com un plànol, amb un bon disseny, uns càlculs acurats, i unes idees realistes, es pot 
crear un edifici sòlid i estable, perdurable. Però amb un plànol mal fet, amb un plantejament erroni, i 
amb unes proporcions descompensades, per bona que sigui la intenció, el resultat serà un complet 
desastre. I això és el seu pressupost. Un voler i no poder, un intent de café para todos mal pensat en 
acontentar, just pensant en acontentar en els seus socis, que d’entendre les prioritats i les necessitats 
de Palma. Enguany teníem l’oportunitat de crear un pressupost ambiciós, perquè la millora econòmica 
nacional ho permetia. Podíem fer un pressupost sòlid, perquè aquesta millora redunda en una major 
participació, en una major recaptació, per el increment de l’activitat. I tot això podria desembocar en un 
pressupost perdurable, que miri no només pensant just, just amb enguany i l’any 2017, sinó per crear les 
condicions d’un model de ciutat, nou, sensible amb els que més ho necessiten, respectuós amb els que 
generen feina i prosperitat, generós amb els que més contribueixen, és a dir, just amb tots, però no ha 
estat així. Aquests són els pressuposts de l’oportunitat perduda, perquè deixen escapar l’ocasió de 
baixar imposts i taxes als ciutadans, i estimular el creixement, de retornar part de l’esforç als particulars 
i petites empreses, que varen fer al llarg de la passada crisi, com un reconeixement i acte de justícia amb 
ells. Aquests són els pressuposts del nou ric, que gasten tot el que pot, sense pensar en l’endemà, i no 
precisament amb inversions rendibles. I ho fan donant mal exemple en els ciutadans, que veuen com 
mentre a ells els han demanat contribuir i ajudar, i ho segueixen fent, les administracions malbaraten els 
doblers, sense cap horitzó ni model concret. Aquests són uns pressuposts que defrauden a tots, en el 
seu intent d’agradar a tothom. Perquè ni ajuden a enfortir la recuperació econòmica, ni surten al rescat 
dels ciutadans, aquells que tant els preocupaven als partits del Pacte, fins que varen arribar i collir la 
seva cadira. De vostès, que al seu nom de Govern li han posat el cognom de, de la gent, calia esperar 
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qualque cosa més. Al manco que se’n recordessin de les seves promeses de campanya, quan deien que 
les seves prioritats eren les persones i les barriades. Idò amb aquest pressupost a la mà podem dir que 
ni a la una ni les altres, perquè si la prioritat eren les persones. Com així redueixen 3.000 euros la 
inversió amb ajudes econòmiques urgents per persones en situació d’extrema vulnerabilitat social? O, 
com així es nega la concertació de places o escoletes, que ajudaria a tantes famílies amb infants, que ara 
estan en llista d’espera per una escoleta. O perquè es nega la millora de la dotació de les subvencions a 
programes socials. De veres? No ho entenem. I si la prioritat eren les barriades, tampoc ho entenem, 
perquè el vot en contra d’inversions a Son Roca, Son Gotleu i Camp Redó. De la millora de l’enllumenat 
ornamental, de la creació d’una pista d’atletisme, o la renovació de pluvials, tant a la zona rural com des 
de Gènova i Na Burguesa. Demandes que recollim cada dia a peu de carrer, persona a persona, barri a 
barri. La realitat és que aquest pressupost, creix gairebé el doble que l’economia real. Aquesta 
diferència entre la realitat i els seus comptes, la pagarem tots, els palmesans i palmesanes, en forma de 
deute. I vostès diran que no, que el deute no creix en aquest pressupost, però això és un exemple més 
de la seva irresponsabilitat. Perquè com bé saben, Palma haurà de fer front a sentències com 
l’expropiació dels terrenys del velòdrom del Tirador, que no es contemplen a cap partida del pressupost, 
i ho farem un pic més amb endeutament Sr. Adrián. Aquest ajuntament costarà a prop de 1.000 euros, 
en aquest ajuntament, escolti, escolti, aquest ajuntament li costarà prop de 1.000 euros a cada palmesà 
a l’any 2017. 1.000 euros. D’aquests, menys de 40 es dedicaran a inversió, menys de 6 es dedicaran a 
manteniment d’escoles, i només 19 cèntims, 19 cèntims es destinaran a la programació dels teatres 
municipals. Aquest és el seu compromís amb els barris, en l’educació i en la cultura? Aquesta és la 
realitat. Sr. Hila, aquests són els seus darrers pressuposts, en certa forma aquest és el seu llegat en els 
ciutadans de Palma, més imposts, manca de previsió, cap ambició, i poc o molt poc consens. Un llegat 
que realment fa justícia al que ha estat el seu mandat. Un seguit de bones intencions i paraules 
elevades, que no han vingut acompanyades de cap fet, de cap realitat tangible, de cap millora en la vida 
quotidiana dels ciutadans i ciutadanes. Uns comptes plans, grisos, conformistes, més propis d’una petita 
localitat, de lo que és Palma, una gran ciutat. Les nostres esmenes parcials, que també han rebutjat, no 
cercaven cap tipus de rèdit polític, ni oportunisme electoral. No volíem el reconeixement públic ni 
l’aplaudiment general. Tan sols cercàvem millorar al manco en part, les seves previsions, atenent a unes 
barriades oblidades, donant resposta a les demandes de molts de ciutadans, escoltant als sectors i 
col·lectius, que saben molt més que tots nosaltres dels seus respectius àmbits de feina. Però un pic més 
ens hem trobat amb la portada, amb la potada diria jo com a resposta. Una portada que no es tanca als 
nassos del Partit Popular, sinó a la cara de les persones i entitats que ens han fet les seves suggerències. 
Per això, presentem avui aquesta esmena a la totalitat, perquè entenem que aquest pressupost no és el 
que Palma necessita, per enfortir la seva economia, ni el que els ciutadans mereixen, després d’anys 
d’obligada austeritat pública, ni el que el nostre teixit productiu requereix, en un moment que les 
administracions han de pitjar els botons i palanques adequats, amb la prudència i la mesura que pocs 
regidors d’aquest equip exhibeixen. Aquesta esmena a la totalitat del pressupost, és també una esmena 
general al seu curt mandat, a les seves formes i al seu tarannà tancat d’aquest Govern, que confon el 
diàleg social amb el debat, confon el diàleg social amb el debat del sí dels tres partits que el conformen. 
És a dir, vostès consensuen entre vostès. És una esmena a una forma de fer política, la seva, de jugar al 
trile amb tots els palmesans, canviant davant els nostres ulls, les prioritats generals per les necessitats 
del seu propi pacte. Els pressuposts d’acomiadament del nostre batle Hila, no són de futur, sinó de 
passat, un llegat gris, sense finestres que mirin els propers anys la ciutat. Un búnquer on el que encara 
batle, s’amaga dels seus socis, el que potser hagi de témer més que a l’oposició. Tenia una darrera 
oportunitat de deixar la seva petjada a Palma Sr. Hila, però ha decidit passar sense pena ni glòria, per no 
incomodar, per no aixecar suspicàcies entre els seus socis, per no sortir de la seva zona de confort, per 
no acceptar el que ha de fer, que és mirar pels ciutadans, en la seva zona de confort de resignació i 
indiferència. Ha deixat fer, ho ha permès tot, s’ha posat de costat, de perfil en els grans assumptes de 
Palma, i cap més important que el seu pressupost. El que avui esmenem, per mediocre, efímer i 
conformista, exactament igual que el seu regnat diríem a la Batlia fins ara. Moltes gràcies.” 
 
Sr. García Campos (PSIB-PSOE): 
 
“Muchas gracias. Empezaré con Ciudadanos primero, porque necesito tiempo para el PP. Alaban el 
incremento, dos cosillas, alaban el incremento de subida del personal, pero piden que prorrogue los 



 

- 38 - 

presupuestos, lo que sería una pérdida de derechos para los trabajadores. También dedican, 
prácticamente la base de la enmienda a la totalidad, lo que para el PP es Capitalidad, lo que debería ser 
una enmienda parcial. Y también me sorprende que se quejen porque no han tenido tiempo para 
estudiar el presupuesto, cuando literalmente dicen que sigue una línea continuista respecto al 
presupuesto anterior. Las partidas correspondientes a gasto público, mantienen las mismas 
asignaciones presupuestarias del presupuesto anterior, con pequeñas diferencias de matiz. Yo creo que 
si era tan sencillo, tan igual, prácticamente con una tarde les hubiera bastado. Evidentemente no 
votaremos a favor de la enmienda a la totalidad. En cuanto al Partido Popular, defiende que nosotros 
subimos los impuestos, cuando llegan al Ayuntamiento de Palma y suben el IBI un 20%, y hacen una 
barrida brutal a todo el mundo, cuando a nivel nacional el PP ha subido el IVA, ha subido el tipo de IVA, 
el IVA cultural, ha subido el IRPF, copagos sanitarios, transporte, tasas universitarias, ha reducido las 
becas mientras tanto, ha subido impuestos especiales, impuesto de sociedad, impuesto de electricidad. 
Luego hace una bajada electoralista de los impuestos, que ahora tendremos que subirla y acogerla. Dice 
que malgastamos el dinero, y es falso, y sabe que es falso, y además lo sabe, y es falso. Lo que ha sido 
malgastar dinero aquí es como por ejemplo el año pasado, la cantidad de millones que hemos tenido 
que pagar todavía, por el Parque de las Estaciones, por el Consorcio Eixample, por el Consorcio Museo 
Contemporáneo o por las aportaciones a la construcción del Palma Arena. Eso sí es malgastar dinero, lo 
que tenemos que estar pagando, y lo que estaremos pagando durante años todavía, como es el Palma 
Arena. También dice que son unos presupuestos mediocres, pero no hay prácticamente, bueno, es que 
no hay ni una enmienda que pueda decir, mire, han entendido que hay algo que mejorar, porque, o las 
hacen aposta para que no las aprobemos, o las hacen realmente, sí que las hacen mediocres las 
enmiendas, o sea que. Mejora económica, dicen que hay una mejora económica en el país, pero lo que 
hay es una salida de una mejora económica, que no se pueden aplicar, atribuir en ningún caso a 
vosotros, porque ha sido por la caída de las materias primas, por la caída del precio del petróleo, por la 
devaluación del euro respecto al dólar, por los tipos bajos europeos, pero no por una política municipal 
ni nacional, al contrario, lo que han utilizado ha sido esa crisis, para poder conseguir que se salga de la 
crisis de una forma desproporcionada, y que haya mucha gente, muchos parados, muchas personas, que 
la siguen sufriendo, cuando grandes empresas y grandes fortunas, gracias entre otras partes a la 
amnistía fiscal, salen porque prácticamente nunca han estado, nunca han estado en ellas. Luego hablan 
de la deuda. Y no les da vergüenza hablar de la deuda. A nivel nacional la multiplican, y a nivel municipal 
la multiplican también. Ustedes pasaron a tener hasta un 93% de deuda municipal aumentando 100 
millones de euros, así de golpe, en deuda municipal, y tienen valor a decir que nosotros la aumentamos, 
cuando lo que estamos haciendo es endeudarnos lo mínimo, solo para pagar sentencias que vienen de 
años anteriores, y amortizar toda la deuda que corresponde al ejercicio en cuestión. También habla de 
medidas económicas urgentes, y tienen el valor de hablar de medidas económicas urgentes, cuando lo 
que han hecho es incrementar un año un millón de euros, para no gastarlo. Porque directamente de los 
3 millones presupuestados, siguieron 3 millones, 3 millones y presupuestaron un millón más. Pero de 
los, mira, en 2010 se gastaron 2,7 millones de euros, un 92% de la asignación. Al año siguiente en 2011, 
consiguieron bajar hasta un 60%, bajaron un millón de euros en el gasto en medidas económicas 
urgentes. Y en el año que más han conseguido gastar, han llegado a un 76%. Nosotros estamos llegando 
al 95 y al 99%, y estamos ejecutando prácticamente la totalidad. O sea, demuestra mucho lo que hacían, 
presupuestaban mucho a Emaya y no se lo pagaban, presupuestaban mucho en ayudas económicas 
urgentes, y no lo pagaban. Y no sé si me he dejado algo más pero bueno. En fin, creo que queda 
bastante evidente que vamos a votar, vamos a votar en contra. Y sobretodo una cosa, el presupuesto, se 
lo explicará Aguiló, crece en el nivel de la economía, y él se lo explicará.” 
 
Sr. Bauzá Simó (C’s): 
 
“El día de la marmota. Pareix que estam repetint lo mateix de cada any. Bé, jo just en duc dos, en lo qual 
la repetició ha estat més curta. Vamos a ver, nosotros en el. ¿Perdón? Ah. Nos faltan datos, sigue usted 
sin hablar que va a ocurrir con el dinero del Palacio de Congresos, donde figura esto. No aparece ni, no 
se han preocupado ustedes que no aparece ni en la Ley de Presupuestos de la Comunidad Autónoma. 
Van ustedes a buscar las empresas, y Palau de Congressos, cuando mira el tema de sociedades 
participadas por ambas, no aparece, es una cosa, es una cosa que deberían hacerlo mirar. Es decir, 16 
millones que están depositados, cuando se devuelven entran en Palacio de Congresos. Y luego, 16 
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millones que deberían entrar en las arcas del Ayuntamiento de Palma, resulta que no entran, y ustedes 
ponen un Plan, en donde van entrando uno, dos, tres, lo que ustedes pongan. Claro, ustedes gobiernan. 
Tengo claro que no van a salir estas enmiendas, lo tenemos claro, o sea, no se esfuerce mucho en 
decirnos que no van a salir las enmiendas a la totalidad, porque lo sabíamos, cuando hemos entrado por 
esa puerta lo sabíamos, no se esfuerce. Yo, igual que nosotros hemos intentado colaborar, y hemos 
hecho, y hemos incidido sobre determinados contratos que había en esta administración, y ahora usted 
lo pone sobre la mesa, el tema de la informatización, y sabe usted perfectamente que nosotros hemos 
puesto esos contratos también sobre la mesa, yo le sugeriría que también mirara el de la EMT. Mire 
usted los contratos de ASITSA, mire usted estos temas, porque nuestra intención siempre ha sido que se 
recuperen recursos para este Ayuntamiento. Mire usted que yo le decía, estamos dirigiendo un trabajo 
para recuperar recursos para el Ayuntamiento, cuando usted es el que los va a gastar, no los vamos a 
gastar nosotros. Por tanto, ahí sí que no nos puede decir que nosotros tengamos una posición que sea 
partidista, y para aprovechar la coyuntura. Al contrario, estamos diciendo, recuperen ustedes esto, 
cuenta en nosotros con una colaboración para que se lleve una gestión eficaz en este Ayuntamiento, 
pero claro tienen que hacerlo, tienen que hacerlo. ¿Qué ocurre con los Fondos de Capitalidad? Lo 
mismo que el año pasado, aprobaremos el presupuesto, y dentro de 3 días, aparecerán ustedes con un 
acuerdo. Y resultará que las inversiones duplican lo que estamos aprobando hoy aquí. Entonces, ¿en que 
plano dejan al Pleno del Ayuntamiento? Eso es lo que les intentaba decir yo. ¿Qué ocurre con el 
impuesto turístico? Estaban discutiendo a ver que asignación habría para los entes locales. ¿Han 
hablado ustedes de eso? ¿Saben que va a llegar a Palma? Nosotros en su momento presentamos una 
proposición, para que empezaran ustedes a reclamar al Gobierno autonómico, que un porcentaje 
importante, por la participación que tiene Palma dentro de lo que es todo este conjunto, y el tema del 
tema turístico. Llegarán fondos para Palma, y para poder invertir desde nuestra ciudad. Fíjese usted 
nuevamente en la inversión, la inversión aumenta, yo se lo decía en la intervención. La diferencia entre 
lo que se va a ahorrar usted en el pago de la deuda, y lo que va a tener, es lo que se aumenta de 
inversión entre un año y el otro, y está ahí. Es decir, nosotros no venimos a hacer, yo no vengo a hacer 
un debate del estado de la ciudad, no vengo a decir todas estas cosas, vengo a decirle y a analizar, o 
intento analizar, los números que usted nos está poniendo en la mesa. Y yo le sugiero que miren 
ustedes esto, miren ustedes esto, porque revalorizaríamos el poder tener una Hacienda más saneada, y 
el poder salir con nuevas inversiones. Porque esta ciudad lo que necesita son inversiones, pero claro, 
tampoco podemos dispararnos en el gasto, porque luego encontraremos lo otro. Estamos en enmiendas 
donde se habla de si la posición laxa por parte del Banco Europeo, que si dan créditos, que si no dan 
créditos, que si hay que endeudarse, que si no hay que endeudarse. Pero luego decimos que no, que hay 
que recortar, que hay que recortar, bueno pues habrá que decidirse alguna vez a ver que hacemos, y a 
ver donde destinamos esas inversiones, porque la ciudad las necesita y ustedes lo saben, la ciudad 
necesita esas inversiones. Por tanto yo lo que le sugeriría es que miraran estas cantidades, estos dineros 
que todavía están pendientes, y no figuran en ninguno de los papeles que nos han facilitado, para que al 
igual que nosotros hemos tenido que ir corriendo detrás de los ritmos que ustedes marcaban, cuando 
ustedes son.” 
 
Sr. Batle (PSIB-PSOE): 
 
“Sr. Bauzá, és que dur dos minuts més ja.” 
 
Sr. Bauzá Simó (C’s): 
 
“I nosotros somos lo que somos. Sí, gràcies, ara acabaré, ara acabaré. Pues este es el tema, nosotros nos 
esforzamos, ustedes recuperen el dinero. Gracias.” 
 
Sra. Durán Cladera (PP): 
 
“Gràcies Sr. Batle. Sr. Regidor, li torn a repetir, són uns pressupostos grisos i són uns pressuposts 
mediocres, i no són uns pressuposts que necessita la nostra ciutat de Palma i sobretot els ciutadans. 
Miri, vostès no són el Govern de la gent, vostès són el Govern del no. No han volgut consensuar cap 
esmena del nostre grup, cap, de 24 no n’ha aprovada cap. Evidentment nosaltres sabíem que l’esmena a 
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la totalitat tampoc l’aprovarien, vull dir, no ha estat cap sorpresa Sr. Adrián. Mirin, han dit no a la 
creació d’un bo escolar per escoletes municipals. Han dit no a millorar la dotació del programa 
d’educació per adults. Han dit no a invertir en barriades prioritàries com Son Gotleu, Son Roca o Camp 
Redó. I han dit no fins i tot a millorar el finançament dels museus municipals. Han dit no a tot. Nosaltres, 
vostès rebutjaran les nostres esmenes, nosaltres rebutgem el seu pressupost. Rebutgem un pressupost 
que creix casi el doble que la pròpia economia, perquè sabem cert i segur, que la diferència entre la seva 
previsió i la realitat, la pagarem tots un pic més els ciutadans de Palma. Rebutgem un pressupost que 
tanca la porta a demandes històriques de la ciutat, com la rotonda de l’accés del Camí dels Reis, 
aprovada pel Ple, se’n recorda Sr. Adrián? A l’any 2015. Una rotonda que l’haurem de fer nosaltres, 
perquè vostès no la tenen pressupostada, no fan comptes fer-ho. Ara diuen que serà a l’any 2018, i 
segurament nosaltres quan governem, no se preocupi, a l’any 2019, nosaltres la farem. Rebutgem una 
pujada de taxes i de preus públics, que ens col·loca amb el dubtós honor, diria jo, el terrible honor 
d’esser la quarta ciutat de tot l’Estat espanyol, amb l’aigua més cara. Serem els quarts amb l’aigua més 
cara de tota Espanya. Això a vostès a lo millor els fa molta de gràcia, jo ho trobo penós. Rebutgem uns 
comptes que consagren el fracassat sistema d’abandonament de trastos al carrer, el sistema Truyol, 
malgrat el rebuig ciutadà. Uns comptes que es resignen a l’estat de la brutor i la deixadesa de les nostres 
barriades. Ahir mateix, ahir mateix a peu de carrer, una senyora ens deia que estava desesperada, ja ha 
decidit per recollir pal i granera, i fer-ho ella mateixa, perquè no veu un agranador mai, mai. I un pic per 
setmana, té un bufador a davant ca seva. Rebutgem uns comptes, perquè una pujada derivada del 
reconeixement de la carrera professional, amaga una retallada de més de 800.000 euros a la partida de 
Policia local. Seguretat Ciutadana en el pressupost, no augmenta 3.200.000. Seguretat Ciutadana baixa 
el seu pressupost, 800.000. Per tant lo que ens deia ahir una veïna, que no veu Policia en el carrer, una 
vegada més aquests són els pressuposts, allà on no tindrem presència policial en el carrer. Un 
ajuntament ha d’esser una administració propera i pràctica, no ideològica i sectària. No entenem la 
necessitat de dedicar 80.000 euros a la promoció de català i de la memòria històrica, mentre es 
redueixen ajudes econòmiques urgents, que sí, ajudes econòmiques urgents que varen passar la 
passada legislatura, d’un milió i mig a tres milions nou-cents mil euros, s’executés lo que s’executés. Ho 
pot tornar a repetir si vol, però vostès eren de l’emergència social. Vostès deien que la gent se moria pel 
carrer, casi, casi sense menjar. I vostès ho baixen? O mentien abans o menteixen ara. Les 
administracions han de donar exemple de responsabilitat. Gastar amb mesura, invertir en cada cèntim 
de forma lògica, sense baratar objectius a meitat camí. Això és just el que no fan en aquests 
pressuposts, en els pressuposts del 2017. Moltes gràcies Sr. Batle.” 
 
Sr. García Campos (PSIB-PSOE): 
 
“Esta es la ejecución de las medidas económicas urgentes, ejecutado, lo que se ha gastado durante, el 
Partido Popular lo que hace es presupuesta, y no gasta, lo mismo que ha hecho con Emaya y lo mismo 
que ha hecho sobretodo en el área social. Es muy sencillo, yo lo presupuesto, sé que no me lo voy a 
gastar, y no me molesta y no me duele. Y es que es increíble que sigan con este tema, cuando saben que 
no tienen ninguna razón. Mire, en cuanto a las enmiendas, han presentado una enmienda a la totalidad 
sin ningún fundamento. Porque al final ha sido, creo que me criticaba el año pasado. Qué político que es 
usted hablando de presupuestos, una retahíla política que no tiene ningún fundamento. Luego, las 
enmiendas parciales, son mucho peores. Solicitan reducir partidas innecesarias, luego las veremos, 
solicitando dotar servicios y asistentes, pidiendo renunciar a aportaciones del Govern o a parte de la 
Capitalidad. Solicitando incrementos irrisorios, haciendo enmiendas sobre cuestiones que quedaron 
claras en las comparecencias de los Regidores, y les quedaron claras. Eliminando partidas en 
presupuestos participativos o solicitando partidas a enmiendas que no pueden ser necesarias. No nos 
eche la culpa a nosotros luego de que no admitimos enmiendas. No nos eche la culpa, porque tienen 
todo el mérito ustedes. Además, ninguna de estas mejoraban el presupuesto. Una de Ciudadanos que se 
aceptó sí, y además mejoraba el presupuesto, y por eso se aceptó. Así que, nosotros evidentemente 
mantendremos este presupuesto, porque es el mejor presupuesto posible. Y además casi vuelvo a estar 
contento de que no les guste, porque eso quiere decir que tenemos un buen presupuesto delante de 
nosotros, un presupuesto social y de izquierdas, como ha de ser, y un presupuesto que ningún 
ciudadano votaría en contra. Muchas gracias.” 
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- Esmena a la totalitat del Grup Municipal Ciudadanos (819/2016): 
 
Informe desfavorable de la Comissió de Comptes, Economia i Recursos Humans per 5 vots en 
contra (PSIB-PSOE, MÉS per Palma, SOM PALMA) i 4 vots a favor (PP i C’s) 
 
“De retirada del Proyecto de Presupuestos Generales para el ejercicio 2.017, la prórroga de los 
presupuestos vigentes y la redacción de un nuevo anteproyecto en el que se tome en 
consideración las inversiones legalmente previstas”. 
 
Es rebutja per 16 vots en contra (PSIB-PSOE, MÉS per Palma, SOM PALMA) i 13 vots a favor (PP 
i C’s) 
 
- Esmena a la totalitat del Grup Municipal PP (795/2016): 
 
Informe desfavorable de la Comissió de Comptes, Economia i Recursos Humans per 5 vots en 
contra (PSIB-PSOE, MÉS per Palma, SOM PALMA) i 4 vots a favor (PP i C’s) 
 
“Que previo los trámites reglamentarios se tenga presentada esta enmienda a la totalidad de 
los Presupuestos Municipales para el año 2017”. 
 
Es rebutja per 16 vots en contra (PSIB-PSOE, MÉS per Palma, SOM PALMA) i 13 vots a favor (PP 
i C’s) 
 
Debat esmenes parcials del Grup Municipal C’s  en  blocs: 
 
Primer bloc: relatiu a Personal, Igualtat i Seguritat Ciutadana  
 
Sr. Cañellas Cardona (C’s): 
 
“Sr. Batle, senyors regidors. Bueno, yo me voy a referir al punto 821 y 823. Y en primer lugar quiero 
disculparme porque hubo un error a la hora de presentar la enmienda, pero lo van a entender 
enseguida. Un error por parte mía, que espero y estoy seguro que entenderán el error. En el punto 821, 
referente a material de rescate, estaba presupuestado una cantidad de 12.000 euros. Nosotros 
proponíamos, perdón, en material de rescate no estaba presupuestado nada, cero euros. Nosotros 
proponíamos que en el punto 22699, en gastos varios, se redujera de los 12.000 presupuestados a 
10.000. Por lo que esta diferencia de 2.000 euros, se dedicara a material de rescate. Como mínimo para 
su mantenimiento. En el punto 823, también en el tema del armamento, en el punto de atenciones 
protocolarias, ustedes presupuestaban 5.000 euros, nosotros proponíamos 3.500. Solicitábamos una 
reducción de 1.500 euros. En reuniones y conferencias, ustedes presupuestaban 6.500 y nosotros 
proponíamos 4.500. Es decir una reducción de 2.000 euros. Y en gastos varios, ustedes presupuestaban 
6.000 euros, y nosotros 4.500. Es decir, una reducción de 1.500. En total era una reducción de 5.000 
euros, que sabemos que no es mucho, pero es bastante para la urgente renovación del armamento de la 
Policía local. Por eso aumentábamos el presupuesto inicial, que ustedes tenían de 30.000 euros, a 
35.000. Bueno, supongo que en la contestación ampliaré. Muchas gracias.” 
 
Sr. Ribas Dietrich (C’s): 
 
“És que queden dos aspectes dins el mateix bloc d’esmenes, i fan referència a la relativa, en el servei de 
mediació, i en el Pla de conciliació laboral, personal i familiar. Hem fet aquestes propostes, perquè van 
relacionades amb dos acords que es varen prendre per aquest Ple, i quan es pren un acord pel Ple 
nosaltres creiem que se li ha de donar contingut, i no han de quedar simplement amb un acord plenari, 
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que queda aquí pues en el olvido. No? I per donar contingut a qualque cosa, l’hem de dotar 
econòmicament, perquè sinó les coses no funcionen evidentment. En aquest sentit, varem proposar la 
creació d’una oficina de mediació, d’un servei de mediació, i entenem que precisament per això, 64.000 
euros per posar en marxa aquest servei, seria, bé, seria important i seria interessant, perquè seria una 
oficina que permetria resoldre tota una sèrie de conflictes que bé ja ho varem exposar l’altre pic aquí, 
per temes veïnals i tal, i creiem que seria interessant. No entenem perquè no es dota de pressupost en 
això, si és una qüestió que s’ha acordat ja pel Plenari. Igualment amb el tema de la conciliació laboral, 
personal i familiar. La conciliació, des del nostre punt de vista, és una de les potes, que aguanten la 
igualtat, o que haurien de donar lloc a la igualtat efectiva. I, perquè sense conciliació, si no conciliem la 
feina, si no conciliem els temes personals i familiars, difícilment pot haver una igualtat real. Sabem que 
vostès tenen un Pla d’igualtat, però dins aquest Pla d’igualtat, el tema de la conciliació té un apartat 
molt petit. Nosaltres creiem que li hem de donar, l’hem de dotar de fons, i hem de fomentar i hem de 
aconseguir que, promocionar, que hi pugui haver una conciliació laboral i efectiva, per donar contingut i 
per facilitar realment aquesta igualtat. La proposició, la quantitat que nosaltres plantejàvem a la nostra 
esmena, són 10.000 euros. No és una quantitat ja dic per començar, que no crec que sigui una quantitat 
suficient. És una quantitat que ve un poc ajustada també a la disponibilitat d’aquest pressupost. Però 
creiem que seria interessant, i sobretot perquè ja dic, també és una qüestió que aquí s’ha abordat i que 
aquí s’ha aprovat. I per tant si s’ha aprovat s’ha de dur a terme, i no entenem perquè no es fa així. Res 
més.” 
 
Sra. Pastor Montero (PSIB-PSOE): 
 
“Sí, muchas gracias. En relación a las enmiendas 821 y 823, votaremos que no. En relación a la relativa al 
material de rescate, decir que se va a hacer una evaluación, sobretodo de los subpartes y de los 
vehículos que necesitan llevar este material de rescate. Y creo que tendremos disponibilidad 
presupuestaria suficiente, para abordar este año todo el material de rescate necesario. Por lo tanto 
creemos que no es necesaria esta enmienda. En cuanto al tema relativo a armamento, es verdad que 
dentro del Área de Seguridad Ciudadana, dentro de Policía, se necesita una renovación casi integral del 
tema de armamento. Tenemos previsto estos 30.000 euros que hay ahora mismo presupuestos, son 
para gastos que nos vienen con el tema de armamento, pero no son gastos de compra de nuevo 
armamento. Tenemos previsto, si es posible, con la negociación de capitalidad, en la renovación total 
del armamento de la Policía local de Palma para este 2017. Pero estamos hablando de un presupuesto 
de casi 400.000 euros, por lo tanto 5.000 euros de modificación en una enmienda, creemos que no es 
necesario. El compromiso es que si tenemos Capitalidad, una parte vaya a la renovación del armamento 
a Policía local. Pero ya le digo, estamos hablando en torno a 300, 400.000 euros. Por lo tanto 5.000 
euros de modificación de la enmienda, no nos supone ninguna ventaja en el Área de Seguridad 
Ciudadana. Muchas gracias.” 
 
Sr. Molina Suárez (SOMPALMA): 
 
“Sí, bé, moltes gràcies Sr. Ribas. Per les dues propostes d’esmena. Efectivament són compromisos, que 
nosaltres com Equip de Govern varem assumir, i amb això ens mantenim, com és lògic. Són 
compromisos que com que no hem assumit uns terminis concrets, entenem que són compromisos de la 
legislatura, per part de la mediació, del servei de mediació, entenem que les passes són fer una diagnosi, 
per tant, aplicar, tenir una fulla de ruta, assignar les tasques, i a partir de les tasques que surti el 
pressupost, per poder conèixer exactament de que, que hem de pressupostar, no fer una, crear una 
partida pressupostària sense saber exactament a que la destinarem. I aquesta és la feina que ens 
proposem per aquest exercici. I en el seu moment ja dotarem una partida específica en coneixement de 
quina serà la destinació d’aquests recursos. En quant a la qüestió del Pla de conciliació, tenim dues 
línees de feina, una és en col·laboració amb treball conjunt amb Funció Pública, és revisar les mesures 
que ja s’apliquen internament dins l’ajuntament, per veure quines poden esser millorables, i aquesta és 
una etapa que també començarem a treballar conjuntament amb Funció Pública. I per un altre banda 
també ho ha comentat ja vostè, en la línea del Pla d’Igualtat. No tenim un Pla d’Igualtat, estam 
començant a desenvolupar el Pla d’Igualtat, esperem tenir el Pla per posar-ho en marxa ja per l’abril del 
2017, i a partir d’aquí sí que serà entrar més en profunditat amb el tema de la conciliació, a veure quines 
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són les mesures concretes. Per tant, tampoc no enteníem com podíem pressupostar una cosa quan ja 
s’està treballant amb el tema del Pla d’Igualtat. Després, a partir del Pla d’Igualtat, si que entendrem, si 
són necessaris recursos, que sigui possible pressupostar-lo, per això no acceptarem les esmenes.” 
 
Sr. Rubio Aguiló (PP): 
 
“Sí, moltes gràcies. Sí, nosaltres anunciem que donarem suport a les esmenes. A la relativa a promoure 
la mediació, com eina de resolució de conflictes amb campanyes de sensibilització i formació. 
Efectivament va esser una qüestió que va esser votada en el Plenari, i que es va explicar, i que a més a 
més, es va donar suport per totes les formacions polítiques, i per lo tant nosaltres considerem que és 
una qüestió positiva. Nosaltres li donarem suport en aquestes dues reduccions, d’aquestes dues 
partides, que es proposa per part del grup de Ciutadans, per sumar aquesta quantitat de 64.000 euros. 
En quant a l’esmena en la qual es proposa, fomentar aquestes polítiques de conciliació laboral, personal, 
familiar, també considerem que és ben important la creació d’un pla en aquest sentit, pensem que és un 
tema important, i per això també li donarem suport en aquesta quantitat de 10.000 euros per tal de 
poder aprovar un Pla de conciliació laboral, personal i familiar. Considerem que és un tema important, 
és un tema positiu i el nostre grup li donarà suport. I a les dues esmenes que també presenta el grup 
Ciutadans, que afecten al Departament de Seguretat Ciutadana. Nosaltres a la Comissió ens varem 
abstenir perquè no se’ns va explicar aquesta qüestió, no quedava clara, però avui pues en el Ple el 
regidor ha fet una explicació de la mateixa, i per lo tant, anunciem que també li donarem suport en 
aquesta esmena, en la qual es fa aquesta variació, per tal de dotar amb una major quantitat aquest 
material de rescat, i també li donarem suport en aquesta esmena, que també suposa un increment en la 
quantia d’armament. Moltes gràcies.” 
 
Sr. Cañellas Cardona (C’s): 
 
“Sí, Sra. Pastor. Tiene razón, 5.000 euros es poco, yo ya lo he dicho. Pero de 0 a 5.000 es mucho. 
Aproximadamente 5.000 euros sirven para dotar a 10 Policías con un arma actualizada, un arma 
reglamentaria, como puede ser la que actualmente. Sí, la HK USP COMPACT, que es la que llevan de 
dotación. Nosotros creemos que aunque sea poco, tiene que priorizar el material a la Policía, al personal 
que está en la calle, a los actos protocolarios. Esto ya es cuestión de prioridades. Gracias.” 
 
Sr. Ribas Dietrich (C’s): 
 
“Bueno, Sr. Molina, en quant a lo que vostè ha dit, jo comprenc perfectament, que si no se posa un 
terme, pues s’entén que és durant la legislatura. Lo que passa és que qualque dia hem de començar, i 
per començar hem de posar els doblers. Perquè sense doblers no se’n va en lloc. Vostès xerren d’un 
diagnòstic, jo no sé quins diagnòstics fan faltar per tractar aquest tema, un tema que ja ve regulat per la 
Llei 5, del 2012. Té una exposició de motius bastant clara, i explica ben bé lo que és la mediació, i fer una 
campanya informativa i de foment de la mediació com instrument de resolució de conflictes, jo entenc 
que no fa falta fer grans estudis, ni grans diagnòstics. És simplement tenir intenció i voluntat de fer-ho. 
Per tant, continuem sense entendre molt bé. Jo la impressió que dona és que realment des de la seva 
Regidoria, pues no se té una idea clara de lo que és això, i com s’ha d’emprendre. I en quant en el tema 
de la conciliació, pues més o menys no diré que lo mateix, és una qüestió diferent, és una qüestió 
simplement aquí de voluntat política, d’intentar pues intentar resoldre això. En tot cas, si no ho volen 
aprovar, pues jo lo que els demano és que continuïn amb el Pla d’Igualtat que li donin marxa perquè és 
un tema important.” 
 
Sra. Pastor Montero (PSIB-PSOE): 
 
“Sí, muchas gracias. Sr. Cañellas, decirle que nosotros tenemos un argumentarlo, y tenemos una 
planificación de trabajo, con los 30.000 euros para gastar en armamento, a parte para gastos relativos a 
tema de armamento, también está pensado para el tema de formación, del tema de los botiquines de 
primeros auxilios, que deben llevar los vehículos, que tiene que ir esta partida. Y decir que 5.000 euros 
no es nada, porque tenemos previsto renovar casi el 199% de las armas que están obsoletas entre la 
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Policía local. Le estoy diciendo que yo lo que no voy a hacer es una compra diferida, vamos, ahora me ha 
recordado lo del diferido a otra cosa, una compra parcial de 5.000 euros para armas, y después hacer un 
contrato mayor con el tema de Capitalidad, para comprar todos los demás, las demás armas que son en 
torno a 300. Yo creo que hay que planificar y gestionar bien los recursos materiales de la Policía, y yo 
creo que este año llegaremos hasta la renovación casi total del armamento por parte de la Policía local 
de Palma, y no es necesario dotar de 5.000 euros, que realmente no me sirve para nada, porque voy a 
tener que hacer un trabajo parcial, para comprar 5.000 euros en armas, y un trabajo mucho mayor, para 
hacer la compra entorno a 300.000 euros de armamento. Por lo tanto, creo que no tiene ningún sentido, 
más que nada, no por el tema de que se necesite o no se necesite, por el tema de la gestión de trabajo 
que tenemos planificada, no es otra cosa. Muchas gracias.” 
 
Sr. Molina Suárez (SOMPALMA): 
 
“Bé, efectivament seguirem treballant en el Pla d’Igualtat, perquè és una eina fonamental de la nostra 
àrea, així ho entenem, i amb ella treballarem durant la legislatura, posem aquesta fita pel primer 
trimestre de l’any qui ve. I a partir d’allà, començarem a desenvolupar la qüestió concreta de la 
conciliació. Per la part de mediació, sí que des de la nostra àrea, entenem l’eina, i a demés la valorem 
perquè fem feina, els tècnics, les tècniques de la nostra àrea, fan feina en mediació, des de ja fa molt de 
temps, i per tant l’entenem, la valorem molt positivament, i continuarem fent feina. Varem assumir 
aquest compromís, i el desenvoluparem, però no posant una partida que sense saber exactament a que 
la destinarem, per això diem de posar una fulla de ruta, i això és el que farem aquest exercici que ve. 
Moltes gràcies.” 

 
- 820/2016,  relativa a Servei de mediació 
 
Informe desfavorable de la Comissió de Comptes, Economia i Recursos Humans per 5 vots en 
contra (PSIB-PSOE, MÉS per Palma, SOM PALMA) i 4 vots a favor (PP i C’s) 
 
- Reducción de las partidas:  
 

Partida de gastos Descripción Presupuesto 2017 

06 92000 62400 Adm general – Inversió 
vehicles 

34.000€ 

06 92000 22699 Despeses diverses 30.000€ 

 
-  Aumento de las partidas: 
 

Partida de gastos Descripción Presupuesto 2017 

06 92000 62900 Despeses diverses Servei de 
mediació 

64.000€ 
 

 
Es rebutja per 16 vots en contra (PSIB-PSOE, MÉS per Palma, SOM PALMA) i 13 vots a favor (PP 
i C’s) 
 
- 821/2016, relativa a material de rescat 
 
Informe desfavorable de la Comissió de Comptes, Economia i Recursos Humans per 5 vots en 
contra (PSIB-PSOE, MÉS per Palma, SOM PALMA) i 1 vots a favor (C’s) i 3 abstencions (PP) 
 
- Reducción de las partidas:  
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Partida de gastos Descripción Presupuesto 2017 

12 13600 22699 Gastos varios 10.000€ 

 
- Aumento de las partidas: 
 

Partida de gastos Descripción Presupuesto 2017 

12 13600  62300 Material de rescate 2.000€ 

 
Es rebutja per 16 vots en contra (PSIB-PSOE, MÉS per Palma, SOM PALMA) i 13 vots a favor (PP 
i C’s) 
 
- 822/2016, relativa a Pla de conciliació laboral, personal i familiar 
 
Informe desfavorable de la Comissió de Comptes, Economia i Recursos Humans per 5 vots en 
contra (PSIB-PSOE, MÉS per Palma, SOM PALMA) i 3 vots a favor (PP i C’s) 
 
En el pleno del estado de la ciudad, en junio de este año, se aprobó por unanimidad la 
elaboración de un plan de conciliación laboral, personal y familiar con el objetivo de establecer 
y fomentar políticas en este sentido, tanto a nivel interno del ayuntamiento, como externo. 
Por ello solicitamos que se establezca una partida para el cumplimiento de esta proposición: 
 
- Reducción de las partidas:  
 

Partida de gastos Descripción Presupuesto 2017 

06 91200 23100 ORGANS DE GOVERN-
LOCOMOCION 

10.000,00€ 

   

 
- Aumento de las partidas: 
 

Partida de gastos Descripción Presupuesto 2017 

 PLAN DE CONCILIACION 
LABORAL, PERSONAL Y 
FAMILIAR 

10.000,00€ 

 
Es rebutja per 16 vots en contra (PSIB-PSOE, MÉS per Palma, SOM PALMA) i 13 vots a favor (PP 
i C’s) 
 
- 823/2016, relativa a armament 
 
Informe desfavorable de la Comissió de Comptes, Economia i Recursos Humans per 5 vots en 
contra (PSIB-PSOE, MÉS per Palma, SOM PALMA) i 1 vots a favor (C’s) i 2 abstencions (PP) 
 
- Reducción de las partidas:  
 

Partida de gastos Descripción Presupuesto 2017 

12 13200 22601 Atenciones protocolarias 3.500€ 

12 13200 22606 Reuniones y conferencias 4.500€ 

12 13200 22699 Gastos varios 4.500€ 
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- Aumento de las partidas: 
 

Partida de gastos Descripción Presupuesto 2017 

12 13200 62900 Armamento 35.000€ 
 

 
Es rebutja per 16 vots en contra (PSIB-PSOE, MÉS per Palma, SOM PALMA) i 13 vots a favor (PP 
i C’s) 
 
Segon bloc: relatiu a Cultura, Patrimoni, Innovació i Turisme 
 
Sra. Conrado Quiroga (C’s): 
  
“Sí, muchas gracias. Bueno, la primera enmienda es relativa al incremento de la partida en protección y 
gestión del patrimonio histórico artístico. En este sentido, consideramos que es necesario, no solo 
1000.000 euros, sino bastante más, lo que pasa es que bueno, hemos, con el presupuesto que hay 
bueno pues hemos podido sacar de un sitio para ponerlo en otro. Y es importante porque sobretodo en 
relación a todo el mobiliario que tenemos, patrimonio y propiedad del Ayuntamiento, todo este 
mobiliario que se almacenó en Son Reus, y que está bastante deteriorado, y que será necesario una 
restauración de lo que pueda haber o de lo que quede que se pueda aún restaurar. Y la restauración de 
estos muebles, es muy cara, con lo cual sí que consideramos que es necesario, conservar y 
evidentemente restaurar cuanto antes lo que se pueda. También en relación a las esculturas que hay 
por la ciudad, etcétera, etcétera, y luego la conservación en general de los muebles históricos del 
Ayuntamiento de Palma. 10.000 euros, que es la partida que estaba destinada a esto, no es suficiente, y 
seguro que el Regidor de Cultura estará de acuerdo conmigo, aunque no sé si podrá realmente decirlo. 
Pero sí que es necesario bastante más dinero, para todo el tema del mobiliario histórico y patrimonio 
cultural que tenemos en Palma. Al respecto, se aprobaron dos proposiciones por unanimidad, que 
presentó el grupo municipal Ciudadanos, uno precisamente respecto a los muebles históricos, que es lo 
que he comentado del Casal Balaguer, que se almacenó en Son Reus. En el que se comprometió el 
Ayuntamiento a hacer un inventario. A establecer una partida económica anual, suficiente para la 
conservación y el mantenimiento. Y luego también presentamos otra proposición, que se aprobó por 
unanimidad, respecto al patrimonio pictórico del Ayuntamiento de Palma. Proponíamos que se 
almacenase todo, en un sitio adecuado, mediante unos paneles, etcétera, etcétera. Para todo esto, es 
necesario dotarlo económicamente, y no hay dotación para esto. Nos preocupa, como hemos dicho, el 
tema de la conservación de todo el patrimonio histórico que tenemos en el Ayuntamiento de Palma. Por 
otro lado también, hemos presentado una enmienda para incrementar el presupuesto en Turismo, en 
300.000 euros. Creemos que es necesario aumentar la dotación en Turismo, con el fin de que se apueste 
con más medios, y por una promoción turística de cara al exterior, centrada en temporada baja. Creo 
que no tengo que explicar a nadie aquí, que todos vivimos directa o indirectamente del turismo, y que 
por tanto hay que apostar por mejorar la temporada baja. Lo cual lleva directamente a la creación de 
más empleo. Consideramos que no se invierte lo suficiente en esta área, y aunque sí que ha aumentado 
este año en un 7%, consideramos que aún así no es suficiente. En Palma, en el Ayuntamiento de Palma, 
se destina del total del gasto del Ayuntamiento, un 0,34 a Turismo. En cambio por ejemplo en otras 
ciudades como Valencia, se dedica un 0,50, y en Murcia un 0,64, el doble que el Ayuntamiento de Palma 
dedica al Turismo. Con lo cual, creo que tendríamos que hacer una reflexión, y apostar realmente por 
traer, luchar contra la desestacionalización, y apostar por el turismo de invierno en Palma. Muchas 
gracias.” 
 
Sr. Carrió Crespí (MÉS per Palma): 
 
“Bé, moltes gràcies. Primer de tot volem dir que valorem molt positivament la vostra preocupació per 
tot el patrimoni de la ciutat, i que segurament coincidirem i podrem tenir moltes actuacions en comú, a 
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partir bé, a partir d’ara. En relació sobretot a la petició de protecció i gestió del patrimoni històric 
artístic, clar, allò que no entenem és que s’hagi de treure de la partida de justament de parcs i jardins, ja 
que entre les clàusules sobre neteja i conservació del patrimoni, que té aquesta, parcs i jardins, s’inclou 
també molta part de la conservació d’aquestes estàtues, i sobretot l’espai que ocupen. Dir-vos sobretot 
que des de la Regidoria, tenim demanat una partida de Llei de Capitalitat, que podrà ajudar en el 
manteniment d’aquestes estàtues de la ciutat. Per lo que fa al Casal Balaguer, també comentar que 
nosaltres ja hem augmentat en una partida de 100.000 euros, en relació sobretot a la programació que 
hi volem dur a terme ara enguany que s’obrirà, i també per lo que fa tots, bé tota la restauració i totes 
les peces que també hi volem incloure, tenim, tenim de la partida de Capitalitat una part que ja venia 
d’anteriors Llei de Capitalitat, i volem tornar a demanar una partida nova en aquest sentit, per millorar i 
per tenir i poder posar en marxa el Casal Balaguer. Moltes gràcies.” 
 
Sra. Adrover Moyano (PSIB-PSOE): 
 
“Moltes gràcies Sr. Batle. Sí, respecte a l’esmena 826, dir-li a la Sra. Conrado que aquesta rebaixa que 
vostès proposen del pressupost de Palma Activa de 100.000 euros, no podem acceptar-la. Aquesta és 
una partida que és necessària, per atendre els compromisos dels programes en els que ens hem 
presentat, a través de la Conselleria de Treball, a través del SOIB. Els necessitem per pagar els salaris 
d’aquestes persones majors de 45 anys, aturades de llarga durada, que estan prestant serveis a 
l’ajuntament, o els salaris d’aquests joves que estan realitzant programes d’un any de durada a 
l’ajuntament, a través del IMI, a través de la EMT, etcètera. Per tant, és imprescindible que aquests 
500.000 euros, se destinin a Palma Activa. Palma Activa és una eina que té l’ajuntament molt important, 
per donar oportunitats en els que més han patit la crisis, i en els que més dificultat han tingut. Per tant, 
no podem acceptar aquesta rebaixa que vostès proposen de 100.000 euros. I respecte a l’augment que 
sol·liciten d’aquest 100.000 euros que es traspassin per fer promoció a la ciutat de Palma, jo crec que 
hem d’esser honestos amb la realitat que tenim, i és que el pressupost de Turisme, va pujar l’any passat. 
El pressupost de Turisme puja un 7,8% un altre vegada enguany. A demés el pressupost de Turisme s’ha 
incrementat amb una partida de 350.000 euros de Capitalitat de l’any 2016, que s’està executant dins 
aquest 2016, i es seguirà executant dins el 2017. Els mesos pels quals s’ha de fer promoció turística en 
aquesta ciutat, s’estan acurçant, perquè com vostès ja han pogut veure, l’estacionalitat s’està reduint en 
quant a mesos. Fa falta fer promoció per menys mesos a ciutat. Per tant jo crec que és un pressupost 
just, és una partida justa, és un increment just per Palma Activa, i que la promoció se segueix cuidant, 
essent molt conscients de que hem d’esser generosos amb altres responsabilitats i altres atencions que 
té l’obligació d’atendre aquest ajuntament.” 
 
Sr. Bonet Díaz (PP): 
 
“Gracias Sr. Alcalde. Bueno, la verdad es que a uno se le quitan las ganas de hacer enmiendas a sus 
presupuestos, y más si cabe defenderlas, después de que sabemos que van a votar en contra a todo. Y 
supongo que se acordarán perfectamente, cuando ustedes estaban en la oposición y decían siempre 
que el Partido Popular pasaba el rodillo. Pues ahora taza y media. Acaban de negar, de 30 enmiendas 
solo han aprobado 1, y de 23 del Partido Popular ninguna. Además, nos preocupa muchísimo, como 
hacen ustedes los presupuestos, porque la única propuesta que han aprobado, de 75.000 euros, no han 
tenido ni que transaccionar, ni negociar ningún tipo de partida. Por tanto nos da un poco la idea de que 
hacen los presupuestos un poco al tuntún, y a verlas venir. De hecho yo les ruego que recuerden muy 
bien este día, y lo vuelvan a recordar otra vez el día que tengan que presentar las enmiendas al 
presupuesto del 2020, porque muchos nos vamos a acordar. En referencia a las enmiendas de 
Ciudadanos, votaremos a favor de las tres. Cambiamos el sentido del voto.” 
 
Sra. Conrado Quiroga (C’s): 
  
“Sí, bueno, al Regidor de Cultura, ha comentado que con la Ley de Capitalidad, van a pedir, por la Ley de 
Capitalidad, más fondos para el tema de las estatuas, de la conservación, y todo esto, creo que he 
entendido así. También para el tema del Casal Balaguer, etcétera, etcétera. Bueno pues yo la verdad, en 
base a la Ley de Capitalidad, iría pidiendo todo lo que, si todo va a ser así, y todo el presupuesto se va a, 



 

- 48 - 

o sea todo lo que estamos pidiendo se va a hacer en base a la Ley de Capitalidad, más tarde, pues como 
muy bien ha dicho nuestro Portavoz Bauzá, se podría discutir todos los Fondos de Capitalidad también 
aquí, para saber y poder discutir entre todos donde van a ir. Ha dicho que el Casal Balaguer se ha 
destinado ya 100.000 euros, y que esto también va a ir para la restauración, etcétera, etcétera. 100.000 
euros no bastan para abrir el Casal Balaguer, para restaurar todos los muebles que hay, para hacer todo 
lo que se han comprometido a hacer. O sea, no, por ahí no. Respecto al tema del turismo, de la 
transferencia a la Fundación, bueno, yo cogí la partida de Palma Activa, porque se había incrementado 
en total 1.600.000 euros este año, y consideré que 100.000 euros bueno pues se podían destinar a la 
Fundación para incrementar como he dicho el tema de la temporada baja, que a su vez si vienen más 
turistas en temporada baja, también se crea más empleo. Pero es que además me extraña una cosa, y es 
que el grupo socialista, en el presupuesto del 2015 y del 2014, no pidió 300.000, pidió 500.000 euros 
más para la Fundación de Turismo. Yo me he quedado un poquito más corta y he pedido 300.000, pero 
ustedes pidieron 500.000. Con lo cual, estaban de acuerdo antes en que era necesario dotar de más 
medios y más medios económicos a la Fundación, para darle más impulso al tema del turismo, 
sobretodo en temporada baja. Bueno, en definitiva, ya sé que van a votar en contra, pero bueno, creo 
que sinceramente que se debe apostar más por el turismo, no dejarlo de lado, sino que apostar más por 
el tema del turismo en invierno aquí, y por supuesto por el patrimonio histórico que tenemos en el 
ayuntamiento de Palma. Muchas gracias.” 
 
Sr. Batle (PSIB-PSOE): 
 
“Moltes gràcies Sra. Conrado. Bé, aprofitaré per saludar a l’escola que avui ens visita. Hola. Podeu entrar 
si voleu, no fa falta que vos quedeu enfora, podeu entrar. Els nins han d’opinar.” 
 
Sr. Carrió Crespí (MÉS per Palma): 
 
“Bé, moltes gràcies un altre vegada. Sobretot comentar que aquesta primera partida pel Casal Balaguer, 
trobem que és essencial, i a partir d’aquí podrem per fi després de tants d’anys obrir el Casal Balaguer. I 
en relació de la partida que se’ns demanava per augmentar la partida del Casal Balaguer, dir que 
nosaltres no hi estam d’acord, entenem que la promoció i l’ús de la llengua és una competència 
d’aquesta Regidoria, i per tant nosaltres no estam disposats a deixar aquests doblers per anar a un altre 
lloc. Gràcies.” 
 
Sra. Adrover Moyano (PSIB-PSOE): 
 
“Moltes gràcies. Sí, Sra. Conrado, el 1.600.000 euros que incrementa Palma Activa, es gracias a los 
programas, insisto, subvencionados por el SOIB, y este dinero tiene que destinarse al fin para el cual se 
ha contratado. La aportación del Ayuntamiento son 300.000 euros, por supuesto, no vemos lógico dejar 
de destinar 100.000 euros a Palma Activa, de estos 300.000. Y respecto al turismo, le insisto, estamos 
totalmente de acuerdo en que tiene que hacerse promoción de la temporada baja, por eso el 
presupuesto de Turismo, aumentó el año pasado, por esto vuelve a aumentar este año en un 7,8%, pero 
sabemos que no todo el presupuesto puede ser para Turismo y para Promoción Turística, sobretodo 
teniendo en cuenta las circunstancias por las que está atravesando la ciudad de Palma en estos 
momentos, con las grandes temporadas turísticas que tenemos, y con lo bien que está yendo en estos 
momentos. Gracias.” 
 
Sr. Batle (PSIB-PSOE): 
 
“Moltes gràcies. Ara a l’hora de votar podem si els pareix reproduir la votació de Comissió, si no hi ha 
cap canvi.” 
 
Sr. Bonet Díaz (PP): 
 
“Sr. Alcalde, no, porque hemos cambiado el sentido del voto, que lo he dicho en la intervención.” 
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- 825/2016, relativa a Museus transf. Fund. Casals d’art i espais i gestió i protecció  Patrimoni 
Històric i artístic 
 
Informe desfavorable de la Comissió de Comptes, Economia i Recursos Humans per 5 vots en 
contra (PSIB-PSOE, MÉS per Palma, SOM PALMA) i 4 vots a favor (PP i C’s) 
 

Consideramos que es necesario aumentar la partida de conservación del patrimonio 
municipal, ya que es mucho y muy valioso, y forma parte de nuestra historia de Palma. Esta 
programado realizar conservación de esculturas instaladas por la ciudad, realizar una plan de 
catalogación, restauración y conservación y difusión del patrimonio histórico, para lo cual será 
necesario un incremento. Se propone: 

 
- Reducción de las partidas:  
 

Partida de gastos Descripción Presupuesto 2017 

11 17100 61101 PARCS I JARDINS – PROJECTES 
INVERSIONS VARIS 

100.000,00€ 

   

 
- Aumento de las partidas: 
 

Partida de gastos Descripción Presupuesto 2017 

03 33600 61900 PROTECCION Y GESTION 
PATRIMONI HISTORIC 
ARTISTIC 

100.000,00€ 

 
Es rebutja per 16 vots en contra (PSIB-PSOE, MÉS per Palma, SOM PALMA) i 13 vots a favor (PP 
i C’s) 
 
- 826/2016 Informació i promoció turística 
 
Informe desfavorable de la Comissió de Comptes, Economia i Recursos Humans per 5 vots en 
contra (PSIB-PSOE, MÉS per Palma, SOM PALMA) i 1 vots a favor (C’s) i 2 abstencions (PP) 
 
Es bien sabido por todos que el turismo en el municipio de Palma es la principal fuente de 
ingresos, y también que hay poner esfuerzos económicos en la desestacionalización y por 
tanto en el turismo de invierno en Palma. Para ello es necesario incrementar la partida 
destinada a la Fundación Turismo Palma de Mallorca 365 en la siguiente forma: 
 
- Reducción de las partidas:  
 

Partida de gastos Descripción Presupuesto 2017 

07   24100   41700 PALMA ACTIVA TRANSF. 
CORRENTS 

100.000,00€ 

11 93320 63200 EDIFICIS MULTIPLES, OBRES 
REPOSICIÓ 

100.000,00€ 

02 92061 22602 PREMSA-PUBLICITAT Y 
PROPAGANDA 

100.000,00€ 
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        TOTAL 300.000€ 
- Aumento de las partidas: 
 

Partida de gastos Descripción Presupuesto 2017 

07 43200 48000 INFORMACION Y 
PROMOCION TURISTICA . 
TRANS. FUNDACION 
TURISMO 

300.000,00€ 

 
Es rebutja per 16 vots en contra (PSIB-PSOE, MÉS per Palma, SOM PALMA) i 13 vots a favor (PP 
i C’s) 

 
Debat esmenes parcials del Grup Municipal PP  en  blocs: 
 
Primer bloc: relatiu a Serveis Socials, Igualtat, Drets Cívics i Oficina Defensa del Ciutadà 
 
Sr. Sánchez Cifre (PP): 
 
“Gracias Sr. Alcalde. Bien, procederé a describir las enmiendas que según el Sr. García son mediocres, 
porque le debe parecer mediocre enmendar para mejorar la cobertura de necesidades básicas, 
incrementar las subvenciones a entidades sociales, ayudar a las personas mayores, mejorar la Oficina de 
Defensa del Ciudadano y el cumplimiento del Pacto por la inclusión social. No sé si es muy progresista 
decir mediocre a esto, pero bueno. Bien, la primera, relativa al Servicio de ayuda a domicilio, claro, 
cuando se dice desde Servicios Sociales, que ha aumentado 2 millones el presupuesto, es totalmente 
falso, y aquí vemos la realidad. Aquí hay 1.300.000 euros, para recoger un servicio impropio, que el 
Servicio de ayuda a domicilio de dependencia, que prestaba o venía prestando el Govern Balear, y 
asumirlo nosotros sin dotación de mayor personal, con lo cual conseguimos conseguir una competencia 
impropia, con nuestro personal, con lo cual nuestras competencias propias se verán afectadas. Por 
tanto, la enmienda va en ese sentido, renunciar a esta competencia y que la siga prestando quien la 
debe prestar, que es quien tiene las competencias el Govern Balear. Que por cierto, tampoco es muy 
socialista, establecer un copago en este servicio, como aprobó en Junta de Gobierno, todos los partidos 
políticos que están ahora representados por la oposición, y que negaban la implantación de copagos en 
servicios públicos. Bien, la segunda hace referencia a presupuesto, a la cobertura de necesidades 
básicas. Yo también entiendo que el Sr. García, no debe conocer mucho Servicios Sociales, y yo, con toda 
mi humildad, le voy a enseñar una cosa, la concesión o no de una ayuda económica urgente, no 
depende del político, de turno, sino depende de una decisión técnica. Si se concede o no se concede, es 
una decisión técnica, con lo cual que sea la última vez que usted se refiere a que este Partido Popular no 
gastaba, porque es una decisión técnica. Lo que sí que es una decisión política, es los tiempos que se 
tarda en conceder esa ayuda. Con el Partido Popular, cuando llegó en el 2011, se tardaban más de dos 
semanas, con el Gobierno del Sr. Grosske, el Partido Popular consiguió que se redujera a 24 horas. Eso 
es una decisión política. También es una decisión política los topes de concesión de la ayuda, que el 
Partido Popular la ha dejado en 4 millones, la misma que mantienen ustedes, bueno sí, el año pasado lo 
subieron 30.000, el Partido Popular lo subió 2 millones, y ahora lo bajan 3.000 euros. Ah una cosa, sí que 
hicieron usted en el 2009 aprobaron la Ley de desahucio exprés, cuando fue el año peor en materia de 
desahucios, y tampoco aumentaron la concesión de ayudas económicas ni para alquiler ni para 
hipoteca, ese es su Gobierno. Y además se dice que están en una concesión de casi del 100%, entiendo 
que aceptaran esta propuesta, que se incrementará en 125, porque sino ya hemos alcanzado el techo, y 
no vamos a poder conceder más ayudas económicas urgentes, por tanto le solicito que cambien su 
postura, y acepten incrementar ese tope de gasto en ayudas económicas urgentes. La siguiente hace 
referencia a subvenciones a entidades sociales. No tiene mucho sentido que haya un incremento global 
del presupuesto, y se mantengan las partidas a concesión de entidades, subvención a entidades sociales, 
cuando son ellas las que soportan en gran medida la atención a las personas más vulnerables. Solo son 
30.000 euros, que permitirá, pues la subvención de mayor número de líneas en este sentido. Siguiente, 
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hace referencia a personas mayores, ya la reproducimos la del año anterior, nos alegramos de que el 
Área del Sr. Molina hay incrementado en casi todos sus aspectos, pero bueno, se ve que es el gran 
afligido, las personas mayores que no les gustan o no atienden, o a lo mejor es por lo que dicen, que no 
les votan, y que o bien preferirían que no votaran, pero bueno, entendemos que se debe recuperar los 
topes que tenía, incrementar en 25.000 euros la subvención a entidades sociales, la subvención al 
presupuesto de las asociaciones de gent gran. Pacto por la inclusión social, tenemos un Pacto con 17 
compromisos, que a día de hoy solo se ha cumplido uno, el de las cláusulas sociales, de las cuales yo ya 
se lo dije a la Regidora que me alegraba. No me alegré mucho la inclusión de la obligatoriedad del 
castellano, porque desgraciadamente los medios de comunicación hablan más de este apartado, que no 
de dar publicidad a algo que puede ser positivo, que es la inclusión de las cláusulas sociales. Por tanto 
consideramos que tiene que haber una singularidad presupuestaria en este sentido, y que menos que se 
dote para el cumplimiento de los otros 16 compromisos que todos los partidos políticos asumimos en 
ese sentido. Y finalmente, enmienda al presupuesto de Función Pública y Gobierno Interior, Oficina de 
Defensa del Ciudadano. Nos alegramos de que por fin el Alcalde, haya hecho algo positivo por esta 
ciudad, y ha decidido asumir la Oficina de Defensa del Ciudadano, porque no solo asistimos a la 
vergonzante intervención que tuvo Podemos en la toma de posesión de la Defensora, sino que en la 
comparecencia de presupuestos, la Directora General de Función Pública, no tuvo la suerte de poder 
hablar con la Regidora, ya que estaba de vacaciones, dijo, y debe ser la única de esta ciudad, que no se 
ha enterado, que no tiene constancia de que la Oficina de Defensa del Ciudadano, hubiera demandado 
más personal. Será la única, no sé si la Regidora también comparte esta expresión, porque o bien mintió 
y por tanto debería irse la Directora o bien no se entera de nada y también debería dimitir. Por tanto, 
tras una conversación con la Directora, y que manifestó una dotación en cuanto a un auxiliar 
administrativo y un administrativo, la enmienda va en ese sentido para dotarse. Y recuerdo que hay 1,9 
millones de euros, sí 1,9 millones de euros para dotación de nuevas plazas, pero se ve que no es 
voluntad de este Gobierno, el dotar a la Oficina de Defensa del Ciudadano. Muchas gracias.” 
 
Sra. Borràs Dalmau (MÉS per Palma): 
 
“Moltes gràcies. Començaré amb la 805, que és la d’ajuda a domicili, i vull recordar que el servei 
d’atenció a domicili, és competència dels serveis comunitaris bàsics. Segons la Llei 4, del 2009, de 
Serveis Socials de les Illes Balears, article 14, i la cartera de serveis, de Serveis Socials del Govern de les 
Illes, ho rectifica. El Conveni amb el Govern, és precisament perquè es deleguen competències de servei 
d’ajuda a domicili, en cassos de dependència, i això ens permet atendre més cassos municipals, i reduir 
la llista d’espera. Amb aquest sentit votarem no a l’esmena. Respecte de les necessitats bàsiques, s’han 
valorat suficients aqueixa quantitat de 4 milions d’euros, perquè la renda social garantida del Govern, 
repercuteix directament en la disminució d’aquesta demanda. I a més, el Conveni d’Emaya, suposa un 
afegit de 60.000 euros en aquesta partida. Per tant, aqueixa partida realment augmenta, i en aquest 
sentit votarem no a l’esmena. Respecte de les subvencions, dir-li que s’han contractat serveis amb 
pressupost propi, que fins ara eren subvencionats, per tant realment la partida augmenta. Analitzant els 
períodes anteriors, i comparant amb els conceptes objecte de subvenció actual, la partida destinada es 
considera adequada, equilibrada a la demanda de sol·licituds de la subvenció per aquest 2016. Per tant 
en aquest sentit, votarem que no a l’esmena. I després, respecte del Pacte per la inclusió, bé, el Pacte 
contempla mesures de millora i aportacions a diferents Regidories, i el Pacte no és en sí mateix un 
objecte, entenem que el Pacte és un instrument de feina, no relacionat directament amb els 
pressuposts, sinó que cada un dels acords del Pacte, s’atenen de cada una de les partides de Benestar, 
per cada objecte concret. I de la mateixa manera, es fa amb la resta de Regidories implicades, Igualtat, 
Participació, Palma Activa, etcètera, etcètera. Per tant en aquest sentit, també votarem no a l’esmena.” 
 
Sr. Molina Suárez (SOMPALMA): 
 
“Sí, bé, només en quant a la qüestió de les subvencions de persones majors, a mi me sap greu 
honestament, que faci servir aquest to indigne, infame, quan tornem a parlar de persones majors. 
Nosaltres el que varem fer va esser augmentar de 2.500 a 3.000, la capacitat d’adherir-se a les 
subvencions per cada entitat, i a més el compromís de dedicar la partida sencera, que no es feia abans, a 
altres activitats, i és el que hem fet, amb altres activitats de millora cognitiva, amb altres activitats 
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conveniades amb la UIB, amb la Universitat Oberta per Majors, i això és el que hem fet, dedicar la 
partida sencera, que mai no s’havia fet a persones majors, sigui amb activitats pròpies o sigui amb 
activitats organitzades per l’ajuntament. I això és el que continuarem fent i dedicarem més recursos, si 
la partida no s’esgota amb les activitats, s’esgota amb les activitats pròpies de les entitats. Això no ha 
passat, a mi me sap greu, perquè no calia fer servir aquest to, quan ja varem veure el que hem viscut 
aquesta legislatura, de fer servir a les persones majors per dir coses com la que es diu avui, de, nosaltres 
diem. Quan hem dit nosaltres de qüestionar la capacitat de vot de les persones majors? Si nosaltres 
precisament són, agraïm la feina que sempre han fet les persones majors, per guanyar els drets que 
precisament ha estat el Partit Popular qui li ha llevat, quan parlem de retallades en pensions, de 
copagament farmacèutic, de desenvolupament de la Llei de dependència. Això és el que ha fet el Partit 
Popular en quant a les persones majors, per tant tinguin un poc de decència en aquest sentit. Gràcies.” 
 
Sra. Martín Perdiz (SOMPALMA) 
 
“En referència a l’esmena presentada sobre l’Oficina de Defensoria de la Ciutadania, agraïm la proposta 
del Partit Popular, però votarem en contra, perquè ja és una feina que s’està fent. Agraïm de bell nou 
realment el interès, no estam d’acord amb el to utilitzat a la intervenció, defensem la feina feta per la 
directora general de Funció Pública, com no pot esser d’altre manera, i res, simplement dir això, que 
votarem en contra perquè és una feina que ja s’està fent.” 
 
Sra. Conrado Quiroga (C’s): 
 
“Sí, muchas gracias. Vamos a ver, en relación al Servicio de ayuda a domicilio, yo creo que por lo que 
entiendo, no es que no se esté de acuerdo en que se, este servicio lo asuma el Ayuntamiento, sino que 
para que lo asuma, se tiene que dotar económicamente, o de medios suficientes. Y lo que se está 
diciendo es que el presupuesto asignado no es suficiente, y que se va a necesitar de más personal, para 
llevarlo a cabo, personal que no hay y por lo tanto el servicio no va a ser tan bueno. Con lo cual por eso 
se solicita que no se asuma este servicio, a no ser que se tengan todos los recursos humanos suficientes 
para hacer un buen servicio. No se está aquí discutiendo otra cosa, tengo entendido, con lo cual 
nosotros votaremos a favor de esta enmienda. Sobre la enmienda de las subvenciones a las entidades 
sociales, tanto la 806 como la 815, también vamos a votar a favor, consideramos que es importante. En 
relación a la partida de la asociación de mayores, también votaremos a favor, porque sí que 
efectivamente ya se discutió el año pasado, se vuelve a repetir lo mismo, y nosotros consideramos que 
sí que es necesario que para las personas mayores, no se les quite estos 25.000 euros, y se les siga 
destinando esta partida. Además de que creo que efectivamente la asociación de personas mayores, no 
están muy conformes con el presupuesto del Sr. Molina al respecto. Por último, el Defensor del 
Ciudadano, o sea, que van a votar en contra, porque lo están haciendo. Esto quiere decir que sí se va a 
dotar económicamente de estas dos plazas durante este año. ¿Es así no? Vale, vale. No, no, es que no 
quedó claro en la Comisión donde estuvimos discutiendo esto, esta enmienda, no dijeron eso, dijeron el 
Regidor de Hacienda dijo que no, que votaban en contra porque no se iba a dotar por ahora de estas dos 
personas, pero bueno, ahora nos lo podrán aclarar. Y por último, Pacto por la inclusión social. Sí, 
creemos que también es necesario dotar económicamente de medios para poderse llevar a cabo esto, 
porque sinceramente creo que este, es muy importante este Pacto por la inclusión social, creo que la 
labor que están haciendo todas las asociaciones es muy buena, pero hay que darle un impulso, y hay 
que tomárselo en serio, y hay que dotar de medios y de recursos, para que todas las acciones y los 
compromisos se vayan llevando a cabo. Muchas gracias.” 
 
Sr. Sánchez Cifre (PP): 
 
“Gracias Sr. Alcalde. Sra. Borràs, usted se hace trampas al solitario. No me alegue la Ley de Servicios 
Sociales, cuando habla de ayuda a domicilio, tiene que hablar de la Ley de Dependencia, hablamos de 
dependientes, se les aplica la Ley de Dependencia, y eso es competencia exclusiva del Govern, no del 
Ayuntamiento. Usted dice que no a incrementar la convocatoria de ayudas a entidades sociales, y dice 
que está totalmente, bien dimensionada y que satisface toda la demanda. Bueno, creo que como le 
escuchen decir esto las entidades sociales, me parece que quedan muchas entidades con ganas de 



 

- 53 - 

percibir algún tipo de subvención y ayudar en cuanto a sus labores e intervenciones. Es más, yo le 
auguro que si doblara la convocatoria, llenaría la convocatoria. No vuelva a decir que está totalmente 
cubierta la demanda en convocatoria de subvenciones a entidades sociales, madre mía lo que acaba de 
decir. Pacto por la inclusión, yo estoy de acuerdo, no hay una relación, no se tiene porque visualizar el 
Pacto por la inclusión social, en una única partida presupuestaria, yo en eso estoy de acuerdo, y se 
puede desarrollar con los presupuestos vigentes, pero es que con la nula ejecución de este Pacto por la 
inclusión, es lo que he explicado, quiero que se singularice eso, y se visualice, y que obviamente se 
ejecute un presupuesto propio, a los efectos del cumplimiento de los acuerdos adoptados por todos los 
partidos políticos, porque sino lo que tenemos es un presupuesto disperso, en el que todas las áreas van 
a cumplir sus compromisos, y llevamos año y medio, y nos estamos olvidando del Pacto por la inclusión 
social. Y personas mayores, Sr. Molina, yo lamento profundamente que se haya usted aludido, y lo digo, 
yo no me refería a usted, yo me refiero a su partido, y sino le recuerdo alusiones que no voy a 
reproducir, que se han hecho en Galicia, cuando el Partido Popular consiguió mayoría absoluta, o su 
querida Carolina Bescansa, lo que dijo sobre personas mayores, tire, tire de hemeroteca.” 
 
Sra. Borràs Dalmau (MÉS per Palma): 
 
“Començar per dir que insistir que aquest Conveni amb dependència, permetrà disminuir la nostra llista 
d’espera, la llista d’espera municipal, i a més a més atendre més gent, per tant crec que en aquest sentit 
està aclarit. Després, respecte al tema de subvencions, tenint en compte, ja li dic, l’anàlisi que s’ha fet i 
lo que està previst que es doni de cara al pressupost del 2017, fins i tot augmenta. Per tant, crec que 
queda tancat el tema. I en quant al Pacte per la inclusió, li record que absolutament cada una de les tres 
línees estratègiques de Benestar Social, puja. Per tant, els compromisos que s’acordin en el Pacte per la 
inclusió, es duran a terme, que depenguin de Serveis Socials perquè ja si es considera hi haurà 
pressupost determinat, hi haurà pressupost concret.” 
 
Sr. Molina Suárez (SOMPALMA): 
 
“Bé, simplement dir que no serem amb aquest tema autocomplaents, el sistema ha de millorar, és una 
qüestió de sistema i ha de millorar i treballarem amb les entitats per millorar-ho, perquè bé, s’ha de 
millorar en molts d’aspectes, però de moment el pressupost que tenim cobreix les necessitats, i 
esperem que les entitats tinguin més capacitat dins la seva xarxa associativa, per assumir encara més 
activitats, i no sigui suficient amb aquesta, i l’haguem d’augmentar en els següents exercicis. De 
moment malauradament no és així, però respondrem si és necessari.” 
 
Sra. Martín Perdiz (SOMPALMA) 
 
“En relació a la Oficina de Defensor de la Ciutadania, me remet a l’acord Plenari que es va aprovar per 
unanimitat, que diu exactament lo següent: l’Oficina del Defensor de la Ciutadania, s’adscriu a l’Àrea de 
Batlia, i que el Batle es compromet a trobar solucions en les necessitats de personal de l’oficina. És un 
compromís adquirit, que es durà a terme. I el representant del Partit Popular, dir-li, miri, molt orgullosos 
i orgulloses de Carolina Bescansa, d’en Iñigo Rajón, d’en Pablo Iglesias, i de molts altres parlamentaris, 
que estan defensant els interessos de la ciutadania, cosa que no va fer el Partit Popular en tots els seus 
mandats.” 

 
- 805/2016, relativa al servei d’ajuda a domicili 
 
Informe desfavorable de la Comissió de Comptes, Economia i Recursos Humans per 5 vots en 
contra (PSIB-PSOE, MÉS per Palma, SOM PALMA) i 4 vots a favor (PP i C’s) 
 
- Eliminación de partida presupuestaria (gasto): 
 

05 23130 2271601 SERVICIO AYUDA A DOMICILIO   1292000€ 
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(DEPENDENCIA) 

 
- Eliminación de partida presupuestaria (ingreso): 
 

45004 SERVICIO ATENCIÓN DOMICILIARIA 1292000€ 

 
Justificación: No tiene sentido asumir servicios impropios que son prestados por otras 
administraciones y que supondrán una mayor carga de trabajo para el personal, lo que 
supondrá una peor prestación de las competencias propias.  
 
Es rebutja per 16 vots en contra (PSIB-PSOE, MÉS per Palma, SOM PALMA) i 13 vots a favor (PP 
i C’s) 
 
- 806/2016, relativa a cobertura de necessitats bàsiques 
 
Informe desfavorable de la Comissió de Comptes, Economia i Recursos Humans per 5 vots en 
contra (PSIB-PSOE, MÉS per Palma, SOM PALMA) i 4 vots a favor (PP i C’s) 
 
- Aumento de partida presupuestaria: 
 

05 23120 4800X COBERTURA DE NECESIDADES BÁSICAS   125000€ 

 
- Disminuir partidas del presupuesto  
 

19 31100 22706 ESTUDIOS Y TRABAJOS TÉCNICOS 25.000 € 

11 45000 22706 ESTUDIOS Y TRABAJOS TÉCNICOS 100.000€ 

 
Justificación: Un incremento del presupuesto a nivel global debe ir acompañado de un 
incremento en la partida destinada a subvencionar a las entidades sociales, al ser ellas las que 
soportan en gran medida la atención a las personas más vulnerables.  
 
Es rebutja per 16 vots en contra (PSIB-PSOE, MÉS per Palma, SOM PALMA) i 13 vots a favor (PP 
i C’s) 
 
- 815/2016, relativa a subvencions a entitats socials 
 
Informe desfavorable de la Comissió de Comptes, Economia i Recursos Humans per 5 vots en 
contra (PSIB-PSOE, MÉS per Palma, SOM PALMA) i 4 vots a favor (PP i C’s) 
 
- Aumento de partida presupuestaria: 
 

05 23120 48009 
SUBV, PROGRAMAS SOCIALES DE I. 
GENERAL   30000 € 

 
- Disminuir partidas del presupuesto  
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03 33610 22602 MEMORIA HISTÓRICA 5.000 € 

03 33610 22606 MEMORIA HISTÓRICA 5.000€ 

03 33610 22609 MEMORIA HISTORICA 10.000 € 

03 33610 62901 MEMORIA HISTORICA 10.000 €  

 
Justificación: Un incremento del presupuesto a nivel global debe ir acompañado de un 
incremento en la partida destinada a subvencionar a las entidades sociales, al ser ellas las que 
soportan en gran medida la atención a las personas más vulnerables.  
 
Es rebutja per 16 vots en contra (PSIB-PSOE, MÉS per Palma, SOM PALMA) i 13 vots a favor (PP 
i C’s) 
 
- 816/2016, relativa a les subvencions a les persones majors 
 
Informe desfavorable de la Comissió de Comptes, Economia i Recursos Humans per 5 vots en 
contra (PSIB-PSOE, MÉS per Palma, SOM PALMA) i 4 vots a favor (PP i C’s) 
 
- Aumento partida presupuestaria: 
 

20 23128 48009 
ASOCIACIONES Y FEDERACIONES PERS. 
MAYORES   25.000 € 

 
- Disminuir partidas del presupuesto 
 

09 92000 10100 RETRIBUCIONES ÓRGANOS DIRECTIVOS 
         25000 

€ 

 
Justificación: El Ayuntamiento de Palma aprobó en el Pleno de noviembre de 2013 su adhesión 
a la Red mundial de Ciudades amigables con las Personas Mayores, asumiendo como 
compromiso la promoción del envejecimiento activo. La partida que se ha visto reducida, 
financiaba actividades de promoción de vida saludable y envejecimiento activo. La propuesta 
de enmienda pretende devolver a la partida la cantidad que fue presupuestadahace dos años. 
Hay que recordar que la Regiduría de Igualdad y Derechos Cívicos ha visto mejorado su 
presupuesto y, por tanto, no hay justificación alguna para no mejorar la cuantía en la partida 
referida 
 
Es rebutja per 16 vots en contra (PSIB-PSOE, MÉS per Palma, SOM PALMA) i 13 vots a favor (PP 
i C’s) 
 
- 817/2016, relativa a canvi de la dependència funcional de l’oficina de defensa del ciutadà 
 
Informe desfavorable  de la Comissió de Comptes, Economia i Recursos Humans per 5 vots en 
contra (PSIB-PSOE, MÉS per Palma, SOM PALMA) i 4 vots a favor (PP i C’s) 
 
- Nueva partida presupuestaria: 
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02 xxxx xxxx 
DEFENSOR DEL CIUDADANO RETRIB. 
GRUPO C1   XXX 

02 XXX XXX 
DEFENSOR DEL CIUDADANO RETRIB. 
GRUPO C2          XXX 

 
- Disminuir partidas del presupuesto 
 

09 92000 12010 
ADM. GRAL. DOTACIÓN NUEVOS PUESTOS DE 
TRABAJO XXX 

 
Justificación: La modificación responde  a las demandas de personal planteadas por la oficina 
de defensa del ciudadano y a la necesidad de cambiar la dependencia funcional de la oficina en 
un área que atienda a sus necesidades.  
 
Es rebutja per 16 vots en contra (PSIB-PSOE, MÉS per Palma, SOM PALMA) i 13 vots a favor (PP 
i C’s) 
 
- 818/2016, relativa a l’aplicació del pacte per a la inclusió social 
 
Informe desfavorable de la Comissió de Comptes, Economia i Recursos Humans per 5 vots en 
contra (PSIB-PSOE, MÉS per Palma, SOM PALMA) i 4 vots a favor (PP i C’s) 
 
- Nueva partida presupuestaria: 
 

05 xxxx xxxx 
CUMPLIMIENTO PACTO POR LA 
INCLUSIÓN SOCIAL   200.000 € 

 
- Disminuir partidas del presupuesto 
 

09 92000 10100 RETRIBUCIONES ORGANOS DIRECTIVOS 200.000 € 

 
Justificación: El Pacto por la Inclusión Social, firmado el 30 de abril de 2015, contiene medidas 
de mejora de las condiciones de vida de las personas en situación de exclusión social, así como 
compromisos de apoyo a las entidades que trabajan con colectivos vulnerables. Es necesario 
que el presupuesto contemple una partida destinada al cumplimiento efectivo del Pacto por la 
Inclusión Social. 
 
Es rebutja per 16 vots en contra (PSIB-PSOE, MÉS per Palma, SOM PALMA) i 13 vots a favor (PP 
i C’s) 
 
Segon bloc: relatiu a Educació i Cultura 
 
Sra. Roca Bellinfante (PP): 
 
“Moltes gràcies Sr. Batle. Qui ens hagués anat a dir? Qui ens hagués anat a dir d’aquells que deien, la 
nova política, i la nova manera de fer política, serien aquells on el consens brilla per la seva absència, i 
l’escoltar, ja no només a l’oposició, sinó a l’oposició i als ciutadans pues tampoc, està dins els plans 
d’aquells que s’autoanomenen Govern de la gent. Qui ho hagués anat a dir en aquell moment? En 
primer lloc començaré defensant les partides, les esmenes que hem presentat a Cultura, defensem que 
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la partida dels Premis Ciutat de Palma d’arts visuals, es tornin a instaurar el 2017. Però donat el gran 
buit que han deixat dins el sector, l’eliminació per enguany de tots els premis relacionats amb el món 
audiovisual, demanem una partida per uns premis de curtmetratge, perquè el sector no sofreixi la 
carència d’aquesta partida. Per altre banda, i en vista de que aquest any, s’obrirà el Casal Balaguer, un 
dels edificis de referència, juntament amb el Casal Solleric. Pensem que fa més falta la Fundació per 
obrir en condicions aquest espai cultural. Continuem amb el Govern que no dona resposta a les 
necessitats dels infants de la nostra comunitat, i que no mira pel benestar de les famílies. Baixaren el bo 
escolar pel curs 2016-2017, sí, havien pressupostat doblers, i quan va esser el moment d’aprovar les 
bases, varen decidir baixar aquesta partida. Qui sap si enguany faran lo mateix? Han pressupostat 
270.000 euros, però qui sap si quan arribi el moment decidiran tornar a baixar aquesta partida. 
Nosaltres sí que apostem pel bo escolar, perquè apostem que el major número possible de famílies que 
puguin, puguin accedir en aquesta ajuda. Com ja varem presentar, apostem per revisar les bases, 
perquè el màxim de famílies que ho necessiten, ho puguin utilitzar, augmentant la quantia que es 
destina en aquesta partida. En lloc de crear un alt càrrec, que no recaurà en cap benefici sobre les 
famílies. Nosaltres ens estimem més ajudar a les famílies, que més famílies puguin dur els infants a les 
escoletes, abans que incrementar un alt càrrec. Al voltant de 500 nins, queden cada any fora de les 
escoletes municipals. I que fan vostès? Crear més places, ni pensar-ho, no fan res. Incrementarà el 
número de places, passar una escoleta a gestió directa? No. Nosaltres apostem per subvencionar 
escoletes d’infants, que això sí que augmentaria el número de places. Hi hauria més nins que podrien 
acudir a una escoleta, perquè nosaltres ens estimem més ajudar a les famílies, i ajudar a la conciliació 
familiar i laboral, i que puguin dur els seus infants a una escoleta. Servei d’atenció a la diversitat de 0 a 3 
anys. Ja li varem dir l’any passat que ens pareixia una barbaritat baixar aquesta partida, però veiem que 
segueixen igual, i en el Govern enguany hem demostrat exactament lo mateix quan s’han dedicat a 
retallar recursos, pels infants amb necessitats educatives especials, per aquest curs, sense cap problema 
ni un. Vergonyós, com a mínim vergonyós. En el servei municipal d’escola d’adults, ja sospitàvem que no 
els agradava gens, però ara ho hem pogut comprovar del tot, perquè baixen aquesta partida. Nosaltres 
sí que creiem en donar una segona oportunitat. Creiem en donar una segona oportunitat en aquelles 
persones que en el seu moment no pogueren acabar els seus estudis, perquè creiem que és un dret, i no 
volem llevar drets en els ciutadans. Així que no estam d’acord, en que destinin menys doblers, i volem 
destinar com a mínim lo mateix que hi havia abans. A canvi de que se fiïn dels tècnics i dels funcionaris 
de la casa, i deixin de fer estudis i projectes, i més projectes i estudis, que en el final acaben en res. Per 
tant, plantegem donar més ajudes a les famílies que ho necessiten, enlloc de crear un alt càrrec, que no 
beneficiarà a cap família. Crear més places per infants, a canvi de no crear-ne cap ni una. Donar els 
recursos en els infants que ho necessiten, i segones oportunitats a qui no pogueren estudiar abans, a 
canvi de que es confiï amb els tècnics i funcionaris de la casa. De veres li sembla desgavellat tot això? De 
veres li sembla estrany que es vulgui estar més devora les famílies, enlloc de gastar en coses que no 
milloraran el dia a dia de la ciutadania. Moltes gràcies.” 
 
Sra. Moll Kammerich (PP): 
 
“Molt bé. Començarem pel tema del servei d’atenció a la diversitat. Els nous plecs de condicions per la 
contractació d’aquest servei de diversitat d’educació infantil de 0 a 3 anys, que estan redactats i 
informats favorablement, per Serveis Jurídics i per Intervenció General. Aquí primer ha prioritzat 
augmentar un 8% el import màxim anual del contracte, perquè aquest servei, sense haver d’augmentar 
la partida, perquè els cursos passats hi havia hagut un sobrant, que ha fet possible l’augment d’aquest 
contracte. No s’ha incrementat la partida, perquè amb l’augment del 8% del contracte, es preveu que es 
podrà cobrir la demanda. Sempre es cobreix la demanda. Aquesta demanda que està caracteritzada per 
un altre variabilitat, però l’experiència ens diu que sempre es cobreix aquesta demanda. En quant a la 
partida d’escoles, estudis i treballs, aquesta assistència tècnica, que necessitarem per fer les obres que, 
a partir del estudi tècnic que s’ha fet de les escoletes, i també perquè volem fer un Pla nutricional. Per 
tant això és una cosa que és necessària fer. Per altre costat, tenim lo del servei d’educació d’adults. 
Vostès suggereixen llevar de treballs realitzats per altres empreses, amb aquestes empreses lo que es fa 
és cobrir tot lo que es fa a través de Palma Educa, i també es fa mostra de teatre, foto jove i camins 
escolars. Per tant aquesta partida és imprescindible mantenir-la, i no podem dedicar-la a un altre cosa. 
En quant a l’educació dels majors, pues ara mateix s’està redefinint el projecte, s’estan preparant els 
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plecs nous, i estam intentant acostar el servei als barris, i descentralitzar-lo. Així que, està cobert la 
demanda, està coberta amb lo que nosaltres tenim pressupostat. El tema del concert de les escoles 
d’infants. Bé, aquí com vostès ja han dit, la recuperació de la gestió directa és una línea política d’aquest 
Equip de Govern, i per tant aquí iniciem amb aquesta partida pressupostària, i lo que és el concert amb 
escoles privades, ja ho varem discutir a un altre Ple, no crec que haguem de reproduir ara aquest debat 
aquí. I finalment, el bo escolar, això també és un altre tema que ja s’ha discutit en un altre Ple. Nosaltres 
pensem que la plaça de gerent és imprescindible per bon funcionament del Patronat, entre altres coses 
per poder recuperar la gestió directa, però també per fer les obres i perquè Educació i Patronat, 
necessiten i mereixen reforçar-se amb bons professionals, perquè és un àrea que està molt 
desmantellada. Per tant votarem en contra de les 4 propostes.” 
 
Sr. Carrió Crespí (MÉS per Palma): 
 
“Moltes gràcies. A veure, en relació en els Premis Ciutat de Palma, jo entenc que lo que està és 
demanant sobretot els premis de curtmetratge, que enguany no n’hem fet. Ja crec que ho hem explicat 
una, un parell de vegades, però sobretot estam treballant, tant amb l’associació de cineastes, com amb 
l’associació de productors, per tal de, entre tots redefinir com han d’esser els premis audiovisual o de 
curtmetratges de cara a l’any qui ve. Una cosa que ens estranya, i que també ens torna a preocupar, és 
que sempre s’ha de retallar en base a la promoció de la llengua catalana. Nosaltres tornem a repetir, 
que és una competència pròpia, que també ho tenim com un objectiu promoure-la, i estam molt 
contents de per exemple, tots els tallers que s’han fet per nouvinguts a les nostres biblioteques, o 
també la campanya que s’ha dut a terme sobre les històries de català que també serveixen per 
promoure el ús entre la ciutadania. I en relació en el Casal Balaguer, és idèntica casi, casi la vostra 
proposta a la que ja havien dit la de Ciutadans. No sé si vol tornar a repetir que ja tenim els 100.000 
euros, i que també des de Capitalitat en demanarem més, però també una cosa que volem que 
transmetre és que vosaltres l’Equip de Govern anterior, no va esser capaç d’obrir-lo en 4 anys, nosaltres 
sí que l’obrirem, i l’obrirem molt prest. Gràcies.” 
 
Sr. Bauzá Simó (C’s): 
 
“Sí, molt breu, en referència a tot lo que hi ha del servei d’atenció a la diversitat de 0 a 3 anys, el bo 
escolar, totes les necessitats que dins aquestes qüestions que estam plantejant i s’han dut en el Ple, en 
altres ocasions, i ara amb l’oportunitat que tenim amb la reforma, que es pot donar amb les 
modificacions i l’admissió d’aquestes esmenes parcials a davant el pressupost de l’any qui ve, nosaltres 
pensem que tot lo que no pugui cobrir l’ajuntament de per si mateix, és lo que hem d’anar, cobrint les 
necessitats dels ciutadans, i per tant creiem que s’ha de donar recolzament en aquesta modificació i en 
aquesta esmena. Nosaltres en aquest sentit, votarem a favor les esmenes que teníem del Partit Popular. 
Referent en el tema de la promoció de la llengua, nosaltres no li diem que no promocioni la llengua, no 
la promocioni tant, perquè per ventura no ens fa falta això, i hauríem d’equilibrar un poc més els 
pressuposts amb les coses. No li dic que no la promocioni. Lo que li diem és que ho equilibri un poc, ho 
equilibri un poc. I llavor, referent en el tema dels curtmetratges, ens refereix i ens dur cap a l’any qui ve. 
L’any qui ve, pel pressupost 2018, o l’any qui ve, l’any qui ve. Això és lo que, bé ara ens ho aclarirà, ara 
ens ho aclarirà. Per tant nosaltres tindríem una variació respecte a la votació que varem fer en Comissió, 
que varem fer a l’esmena 801 ens varem abstenir, i en aquest cas votarem a favor de l’esmena del Partit 
Popular. Moltes gràcies.” 
 
Sra. Roca Bellinfante (PP): 
 
“Sí, moltes gràcies. Sí, evidentment me referia en els premis específics de curtmetratge, ja que pel fet de 
que enguany eliminéssim tots els premis relacionats amb el món audiovisual, pues això ha suposat una 
pèrdua pel sector, i per això els ho demanàvem. El tema d’incrementar el pressupost, a la Fundació, ja li 
diem que crec que és necessari, a més i encara no pot molt bé vostè jutjar la gestió que es va fer, perquè 
encara la Fundació no té ni gerent, per tant de moment no està molt en condicions de posar-se medalles 
en aquest sentit. Jo crec que no han de llevar drets, no han de llevar drets en els ciutadans, i retallar en 
el servei municipal d’adults, fa que llevin segones oportunitats en aquelles persones que les deneguen. 
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A canvi d’estudis i projectes, que vostès són molt especialistes, en estudiar i fer projectes, que de 
moment no n’he vist arribar cap en el seu fi, perquè els estudis i els projectes de les escoletes d’infants, 
es va començar fa un any i pico, de moment no hi ha l’estudi que s’estigui fent les millores que s’han de 
fer, per tant es queden en els estudis que mai arriben en el seu final. S’han de fer, creiem que els 
funcionaris de la casa els poden fer, i amb l’experiència que tenim de vostès, les fan i allà se queden 
però el final no l’arribem a veure mai. 562, sap que és aquesta xifra Sra. Moll? 562 és el número d’ajudes 
de bo escolar que es podrien donar amb un any, a canvi del gerent, a canvi del nou càrrec que vostè ha 
creat. 56 famílies més, podrien accedir a l’ajuda del bo escolar, 56 famílies més. I no me digui que 
necessita el gerent, perquè la passada legislatura, una sola persona feia de directora general i de gerent. 
Que eren súper herois? Que eren súper herois la passada legislatura? Devien esser súper herois, si ho 
podia fer una persona. No? No. No eren súper herois. Se malgastaven. No se malgastaven els doblers, i 
se mirava pels ciutadans i per les famílies. Passar a gestió directa l’escoleta. A nivel educativo, 
prácticamente no hay diferencias entre estos dos tipos de gestión. Això ho va dir vostè, suposo que li 
sona. No hi ha diferències a nivell educatiu. Li diré que és passar la gestió directa una escoleta. És una 
capritxada on hi estan empenyadíssims. Varen retrassar els plecs de les escoletes per aquest tema. De 
que els va servir? Absolutament de res. Diu que és una línea política. Idò dedueixo que creant noves 
places per infants, no és una línea política, perquè no hi estan fent res en aquest sentit. Varen dir que 
seria una escoleta i ara serà un altre. No saben quina serà ni tenen res clar, perquè els plecs ni tan sols 
han sortit encara. Per tant, no tenen ni idea de que passarà amb aquest tema. Ara mateix és una utopia. 
I davant una utopia, ens estimem més una realitat, la realitat de crear més places per infants. Vostè amb 
aquest pressupost, no ajuda a les famílies, no mira pels seus interessos, i no basta omplir-se la boca de 
bones paraules. S’ha de demostrar amb fets, i fets cap els infants i famílies, en aquest pressupost cap ni 
un.” 
 
Sra. Moll Kammerich (PP): 
 
“Molt bé. Sí, efectivament la legislatura passada, només hi havia una figura per cobrir això, i així ens ha 
anat, així tenim ara les escoletes, i així tenim educació. No és només aquesta figura, és en general lo 
desmantellat que està tot l’àrea d’Educació. Miri, les seves esmenes, reflecteixen perfectament la 
diferent visió que tenim vostès i nosaltres, de lo que és la gestió pública, de lo que és la gestió política. 
vostès creuen en la gestió privada, nosaltres en la pública. Vostès abandonen els centres públics, 
desmantellen la Regidoria, externalitzen la gestió, i demanen concerts amb sector privat. Això és la seva 
línea política. Nosaltres invertim en els centres, reforcem amb més recursos humans l’àrea, intentem 
recuperar la gestió directa de les escoles infantils. Això, com vostè ha dit, és una línea política, això són 
les prioritats, i això és com li agrada tant repetir a la Sra. Durán, això és l’Equip de Govern. Gràcies. De la 
gent perdó. El Govern de la gent.” 
 
Sr. Carrió Crespí (MÉS per Palma): 
 
“Bé per part meva només afegir que l’any 2018, hi haurà els Premis Ciutat de Palma a mitges amb els 
cineastes i les productores, veient com s’han de dur a terme. I en relació en el Casal Balaguer, bé, 
nosaltres no tenim director de la Fundació, però vosaltres vareu tenir 4 anys amb ajudes per poder obrir 
el Casal Balaguer i no ho varen fer. Nosaltres ho farem enguany, l’any qui ve.” 

 
- 797/2016, relativa al servei d’atenció a la diversitat de 0-3 anys 
 
Informe desfavorable de la Comissió de Comptes, Economia i Recursos Humans per 5 vots en 
contra (PSIB-PSOE, MÉS per Palma, SOM PALMA) i 4 vots a favor (PP i C’s) 
 
- Augment partida pressupostària 

00 32310 22709 
SERVEI ATENCIÓ 
DIVERSITAT.PROGR.EDUC.INF. 0 A 3 ANYS 35.000€ 
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- Baixada partida pressupostària 

00 32310 22706 ESCOLES-ESTUDIS I TREBALLS TÈCNICS 35.000€ 

 
Justificació: És imprescindible atendre les característiques heterogènies de l’alumnat des de les 
primeres edats, donant una resposta educativa integradora davant la diversitat que es troba 
present a les aules, mitjançant el servei d’atenció a la diversitat de 0 a 3 anys. 
L’educació és una prioritat, i aquest és un servei que s’ocupa de les necessitats específiques 
dels petits de 0 a 3 anys que acudeixen a les escoletes i que necessiten una detecció precoç 
dels problemes d’aprenentatge i/o necessitats educatives especials.  
 
Es rebutja per 16 vots en contra (PSIB-PSOE, MÉS per Palma, SOM PALMA) i 13 vots a favor (PP 
i C’s) 
 
- 798/2016, relativa a premis de nova creació per al 2017 
 
Informe desfavorable de la Comissió de Comptes, Economia i Recursos Humans per 5 vots en 
contra (PSIB-PSOE, MÉS per Palma, SOM PALMA) i 4 vots a favor (PP i C’s) 
 
- Augmentar el pressupost de despeses amb noves partides: 
 

03 33420 64000 PREMIS CIUTAT PALMA – ARTS VISUALS   
12.000,00 

€ 

 
- Disminuir partides del pressupost de despeses: 
 

03 33470 22799 PROMOCIÓ DE LA LENGUA   
  -12.000,00 

€ 

 
Justificació: Defensam que els Premis Ciutat de Palma d’Arts Visuals siguin un referent a nivell 
internacional i que al 2018 se tornin a instaurar, però donat el gran buit que han deixat dins el 
sector, demanam una partida per uns Premis de nova creació per al 2017. 
 
Es rebutja per 16 vots en contra (PSIB-PSOE, MÉS per Palma, SOM PALMA) i 13 vots a favor (PP 
i C’s) 
 
- 799/2016, relativa al servei d’educació d’adults 
 
Informe desfavorable de la Comissió de Comptes, Economia i Recursos Humans per 5 vots en 
contra (PSIB-PSOE, MÉS per Palma, SOM PALMA) i 4 vots a favor (PP i C’s) 
 
- Augment partida del pressupost 

10 32651 22709 EDUCACIÓ – SERVEI 
EDUCACIÓ ADULTS 26.000€ 

  
- Baixada partida del pressupost 

02 93101 22799 TREBALL REALITZAT PER 
ALTRES EMPRESES 26.000€ 
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Justificació: El Servei Municipal d’Educació d’Adults (SMEA), té com a finalitat potenciar 
l’educació, dels més joves als més grans, sense limitació d’edat, oferint als ciutadans de Palma 
majors de 16 anys la possibilitat d’iniciar o continuar una formació al llarg de la vida, 
prioritzant als que pertanyen a grups o sectors amb mancances o necessitats de formació 
específica, i especialment aquells amb dificultats per a la integració social o inserció laboral.  
L’SMEA ha de realitzar activitats d’acord a les necessitats formatives de la població, acostant la 
formació als ciutadans amb una oferta àmplia, variada i actual, disposant dels medis necessaris 
per tal finalitat.  
 
Es rebutja per 16 vots en contra (PSIB-PSOE, MÉS per Palma, SOM PALMA) i 13 vots a favor (PP 
i C’s) 
 
- 800/2016, relativa a Fundació Casal Balaguer 
 
Informe desfavorable de la Comissió de Comptes, Economia i Recursos Humans per 5 vots en 
contra (PSIB-PSOE, MÉS per Palma, SOM PALMA) i 4 vots a favor (PP i C’s) 
 
- Augmentar el pressupost de despeses amb noves partides: 
 

03 33310 48000 
MUSEUS.-TRANSF.CTS.A LA FUND. 
CASALS D’ART I ESPAIS EXPOS.   50.000,00 € 

 
- Disminuir partides del pressupost de despeses: 
 

03 33470 22799 PROMOCIÓ DE LA LENGUA   
  -40.000,00 

€ 

03 33470 22602 
PROMOCIO DE LA LLENGUA – 
PUBLICITAT I PROPAGANDA  -10.000,00 € 

 
Justificació: Donat que dins l’any 2017 s’obrirà el Casal Balaguer de Palma i que està cridat a 
ser un referent cultural de la ciutat, es necessari dotar de més pressupost aquesta Fundació. 
 
Es rebutja per 16 vots en contra (PSIB-PSOE, MÉS per Palma, SOM PALMA) i 13 vots a favor (PP 
i C’s) 
 
- 801/2016, relativa a l’increment de places 
 
Informe desfavorable de la Comissió de Comptes, Economia i Recursos Humans per 5 vots en 
contra (PSIB-PSOE, MÉS per Palma, SOM PALMA) 3 vots a favor (PP) i 1 abstenció (C’s) 
 
- Creació nova partida 
 

XXX CONCERT ESCOLES 
D’INFANTS PRIVADES 91.862,05€ 

  
 - Baixada partides del pressupost 
 

13  32310 13000 CANVI ESCOLA A GESTIÓ 
DIRECTE –JORNALS PERS 66.091,31€ 
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DOC, NO DOC I ADM. 

13 32310 13100 CANVI A ESCOLA A GESTIÓ 
DIRECTA – JORNALS 
SUBSTITUCIONS 4.000,37€ 

13 32310 16000 CANVI ESCOLA A GESTIÓ 
DIRECTA-ASSEGURANCES 
SOCIALS 21.770,37 

 
Justificació: L’actual oferta del Patronat Municipal d’Escoles d’Infants de Palma no permet 
l’accés a la totalitat de demanda de places pública. Aquesta situació provoca que anualment al 
voltant de 500 famílies quedin fora del sistema. Per aquest motiu, cal assumir una reforma de 
l’actual sistema de provisió de places públiques d’escoletes que tengui en compte tant el 
número de places disponibles com el sistema de cobertura de places. 
 
Es rebutja per 16 vots en contra (PSIB-PSOE, MÉS per Palma, SOM PALMA) i 13 vots a favor (PP 
i C’s) 
 
- 802/2016, relativa al bo escolar 
 
Informe desfavorable de la Comissió de Comptes, Economia i Recursos Humans per 5 vots en 
contra (PSIB-PSOE, MÉS per Palma, SOM PALMA) i 4 vots a favor (PP i C’s) 
 
- Augment partida del pressupost 
 

00 32690 48910 BO ESCOLAR XXX 

  
- Baixada partida del pressupost 
 

XXX GERENT PMEI XXX 

 
Justificació: Les subvencions del Bo Escolar estan adreçades a famílies amb infants de 0 a 3 
anys, tenent com a objecte incrementar les places sostingudes parcialment amb fons públics a 
les escoles d'infants privades de Palma, per tal de cobrir la manca de places públiques al 
municipi, afavorir la conciliació familiar i donar suport a les famílies amb menys recursos 
econòmics. 
Davant la manca de places públiques i les famílies amb pocs recursos que es queden sense una 
plaça pels seus infants, esdevé necessari revisar els requisits d’accés i destinar una major 
quantia per tal d’assegurar la cobertura de totes les famílies que ho necessiten.  
És prioritari incrementar la disponibilitat de places pels infants de la nostra Ciutat, abans que 
augmentar els alts càrrecs. És per això, que destinam la quantia que pertoqui de la dotació de 
la plaça de Gerent del PMEI (XXX) a incrementar el bo escolar.  
 
Es rebutja per 16 vots en contra (PSIB-PSOE, MÉS per Palma, SOM PALMA) i 13 vots a favor (PP 
i C’s) 
 
 
Tercer bloc: relatiu a Seguretat Ciutadana, Mobilitat, Infraestructures, Salut, Ecologia, 
Agricultura i Benestar Animal i Gerència d’Urbanisme 
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Sra. Bosch Acarreta (PP): 
 
“Gràcies Sr. Batle. Bien, si acaban de votar en contra de las ayudas para los niños más desfavorecidos, 
supongo que también van a votar en contra, como hicieron en la Comisión, en contra de las esmenes 
que ha hecho el Partido Popular, para evitar las pintadas vandálicas, para promocionar la salud e 
incrementar la calidad de vida de los palmesanos, para mejorar y reforzar la plantilla de la Policía local, 
para fomentar el transporte público, para mejorar las condiciones laborales de los bomberos, para 
impulsar el transporte público de Palma. A todo esto ustedes  han votado en contra, pero lo más grave 
es que han votado en contra de enmiendas, que lo que hacen es responder a acuerdos de Pleno, 
aprobados por unanimidad. Ustedes que tanto hablan del consenso, la coherencia, la transparencia y el 
respeto a la democracia, podrían hacer ejercicio de coherencia, y por una vez, votar a favor de estas 
enmiendas, por lo que representan. Cómo puede ser que en un Pleno ustedes estén votando en contra 
de enmiendas, que suponen llevar a cabo lo aprobado en este Pleno por unanimidad. ¿Eso es ser 
demócrata? Hace un año y medio que está aprobado el desdoblamiento del Camí dels Reis aquí, en el 
Pleno, con unanimidad de todos los partidos políticos. Esta va a ser la segunda vez que nos voten en 
contra, de conseguir una partida presupuestaria, para poderlo llevar a cabo. Y ustedes presumen de ser 
el Gobierno de la gente, me gustaría que hicieran algún tipo de encuesta, para ver cuanta gente opina 
que esto es una prioridad. Y una prioridad para ya, no para pasado mañana. Y las prioridades se deciden 
aquí, en este Pleno, y cuando por unanimidad todos los partidos políticos hemos votado a favor del 
Camí dels Reis, resulta profundamente decepcionante, que el Equipo de Gobierno, una vez más, vote en 
contra de esta enmienda. Será la segunda vez que votan en contra de una enmienda para conseguir 
dinero para llevar a cabo el desdoblamiento del Camí dels Reis. Es una prioridad para la ciudadanía. A lo 
mejor ustedes, el Sr. Hila y el Sr. Noguera, no lo saben, pero es una prioridad. A lo mejor tienen la suerte 
de no tener que sufrir los atascos en las horas punta de la salida de los colegios, de hecho ahora usted se 
está riendo Sr. Hila, debe hacer mucha gracia, pero le aseguro que los que pasamos una hora para salir 
de esa zona, no nos hace ninguna gracia. Como tampoco nos hace ninguna gracia, estar aquí viendo 
como en el Pleno, nos votan en contra de acuerdos aprobados por unanimidad. Miren, si ustedes nos 
votan estas enmiendas a nuestro favor, no nos estarán haciendo ningún favor a nosotros, lo que están 
haciendo es cumplir con su deber y con su obligación, de respetar los acuerdos de Pleno, de llevarlos a 
cabo, y sobretodo de ser un verdadero Gobierno de izquierdas, de ser un verdadero Gobierno de la 
gente. ¿Qué tipo de Gobierno se puede autodenominar de la gente cuando hace todo lo contrario a lo 
que se le pide? ¿Ustedes no han aprobado este acuerdo por unanimidad? ¿Qué es un paper com 
mentres? ¿Qué es para quedar bien? ¿Qué es para sacarse a la gente de encima cuando viene a las 
reuniones? ¿Qué es para ser amables? Todo eso luego lo tienen que llevar a cabo, por eso les estamos 
pidiendo que voten a favor, que demuestren con hechos lo que dicen de palabras, ese consenso, esa 
transparencia, esa democracia con la que se llenan la boca, ahora tienen la oportunidad de llevarla a 
cabo. Miren, nos dolió muchísimo habernos enterado recientemente, que con el acuerdo de Pleno, 
relativo al Camí del Reis, ustedes no habían hecho nada al respecto. Recientemente hemos tenido la 
decepción de saber, que lo habían guardado en un cajón, y lo habían dejado dormir. También, también 
es un acuerdo de Pleno, la señalización de los elementos monumentales de la ciudad. Y también es un 
acuerdo por unanimidad. ¿Por qué no hay una partida presupuestaria dedicada a esto? Y no nos vendan, 
o sea, no nos vendan la moto de que no es que hay una partida para la señalización turística y comercial. 
Oigan, también habíamos quedado en el Pleno, que habría una partida para el mantenimiento, y una 
partida para la señalización de los monumentos de la ciudad. Demuestren que están a favor de la 
cultura. Y por último, oigan, ¿cuantos barrios olvidados sin iluminación navideña? Aquí están teniendo 
ustedes la oportunidad de refrendar con sus obras, lo que dicen con palabras. Voten a favor, por lo 
menos de alguna de estas enmiendas, porque estas enmiendas están claramente a favor de la gente, 
que es lo que ustedes predican. Porque estas enmiendas obedecen a acuerdos de Pleno por 
unanimidad, y porque de esta manera demostrarían que respetan a la gente y a la democracia. Muchas 
gracias.” 
 
Sr. Noguera Ortega (MÉS per Palma): 
 
“Sí, en relació a l’esmena del Camí dels Reis, lo que jo me demano és perquè vostès no ho feren. Perquè 
vostès han governat, aquest tema no és un tema d’actualitat, és un tema que ja fa 13 anys que està en 
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debat, i aquest ajuntament serà el primer que el 2018, com ja hem consensuat amb els veïnats, i les 
Apimas de les escoles, serà la primera expropiació que es durà a terme. I també li hem comentat que hi 
haurà converses amb el Consell de Mallorca, perquè també l’any qui ve es pugui, l’any 2018 es pugui dur 
a terme les obres. Però vostè sap quina situació té aquest ajuntament en relació a les expropiacions, i en 
relació a la hipoteca que té aquest ajuntament, per no complir les previsions del Pla General, en relació 
a les expropiacions, i fer urbanisme a la carta. I d’això només hi ha un responsable, que se diu Partit 
Popular.” 
 
Sra. Pastor Montero (PSIB-PSOE): 
 
“Sí, bueno, me sabe mal porque no han expuesto las enmiendas que tengo que contestar, no sé como lo 
quieren hacer pero bueno, defiendo yo. Vale, bueno, en relación con la enmienda 803 del Partido 
Popular y relativa a Policía millota i reforçament de plantilla, decir que el tema de las retribuciones 
básicas y específicas, están contempladas dentro del capítulo 1, por lo tanto creemos que si en función 
de las necesidades que vaya sufriendo el área, se podrán cubrir nuevas plazas, por tanto no tenemos 
porque sacarlo de una partida que no sea de capítulo 1, y que se saque de otros capítulos, y sobretodo 
lo que nos llamó la atención es que quieran quitar la partida de formación, de 60.000 euros de la Policía 
local, para mandarlo a retribuciones especiales, me llamaba bastante la atención. Es decir, nosotros 
creemos que una vez asumidas las competencias en formación y en recursos humanos, del Área de 
Seguridad Ciudadana, que se hizo con el Decreto de competencias del ejercicio anterior, necesitamos 
dotar la partida de formación, porque queremos que nuestros policías tengan una dotación suficiente y 
cualificada para poder ejercer bien su trabajo. En cuanto a la relativa a la aportación de la EMT, que era 
de 12.000 euros, hay una partida de gastos varios de 12.000 euros, que es imprescindible para pagar 
pequeños gastos de difusión e información, y pequeñas campañas del área, que se asumían con el 
proyecto Civitas, que este año no lo tenemos, y por lo tanto lo tenemos que presupuestar. En cuanto a 
la enmienda 808, también en relación a bomberos, decir que el tema de las retribuciones también 
básicas, como específicas de los bomberos, están cubiertas en el capítulo 1, y no entendemos, dotar a lo 
mejor otras partidas que son muy pequeñas, que sirven para que nuestros bomberos puedan por 
ejemplo viajar, terminar de formarse o salir a unos temas de conferencias, congresos, que nos interesan 
desde el área. Por lo tanto votaremos que no.” 
 
Sra. Martín Perdiz (SOMPALMA): 
 
“Sí, en relació a l’esmena 811, relativa a l’enllumenat ornamental nadalenc, considerem que la partida 
de 300.000 euros per il·luminació nadalenca, que s’utilitza en millora, renovació i adequació a la 
normativa dels elements ornamentals, és suficient. Aquesta inversió és proporcionada per l’objectiu a 
aconseguir, que és dinamitzar el petit comerç de la nostra ciutat, i també portar alegria a les barriades. I 
en cap cas considerem que s’hagi de desdotar, com vostès proposen, 100.000 euros del Pla General, que 
és una eina bàsica pel disseny del model de ciutat que volem, de totes i tots, i tampoc considerem 
adequat, eliminar la partida de 20.000 euros de parc agrari, i del pla de paisatge urbà. D’acord? I a la 
809, relativa a programes de promoció de la salut, la nostra partida està molt especificada i considerem 
que la nostra proposta, anem una passa més enllà del que vostès en demanen, concretant la partida, 
dient exactament a que se destinarà, que són programes que s’estan fent a la Regidoria, com puguin 
esser el berenar saludable, o el suport en el programa de l’escola en el mercat. Gràcies.” 
 
Sra. Pastor Montero (PSIB-PSOE): 
 
“Sí, en relación con la 810, en cuanto a impulsar el transporte público de la ciudad, según el Partido 
Popular, por supuesto. Eliminar la partida de 60.000 euros de proyectos técnicos, sabiendo la situación 
que tiene ahora mismo el área de Movilidad, me parece pues muy osado, y me parece no conocer lo 
que está pasando dentro del Ayuntamiento de Palma. Evidentemente no podemos dejar el área 
paralizada, y por lo tanto tenemos que tener partida, por si necesitamos estudios o proyectos puntuales, 
que ahora mismo no se pueden asumir desde el área, por lo que ha sucedido, sobretodo a nivel de 
personal. Por lo tanto entendemos que no procede. En cuanto a la 812, el tema del Plan de actuación 
contra las pintadas vandálicas, el Plan de Sant Jordi y gestión sostenible del agua. Bueno pues decir que 
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tanto para el Plan de actuación de pintadas vandálicas como Plan de Sant Jordi y gestión sostenible, ya 
está contemplado dentro del presupuesto propio de Emaya. En el tema del Plan de Sant Jordi, sobre 
inundaciones, incluso hay una mesa de trabajo, con Emaya, Ecología y Recursos Hídricos de la CAIB, y se 
establecerá un presupuesto por parte de Emaya, junto con la CAIB, para poder resolver los problemas 
que se siguen dando. Por lo tanto entendemos que tampoco procede aprobar esta enmienda, ni tenerla 
ni siquiera en cuenta. Muchas gracias.” 
 
Sr. Ribas Dietrich (C’s): 
 
“Sí, gràcies Sr. Batle. Nosaltres votarem, mantindrem el vot de la Comissió, en principi, lo que passa és 
que ens agradaria que aquestes partides 804 i 810, ens expliquessin ben bé, a que se refereixen quan 
fan la, quan xerren de retribucions bàsiques. Si estam xerrant d’increment de salaris, o si estam xerrant 
de destinar aquests doblers a creació de noves places. Perquè en funció de lo que sigui, a lo millor el 
nostre vot podria variar. En quant en el tema de la senyalització dels monuments, la partida 814, que és 
l’altre que ens abstenim, estam d’acord en que s’ha de dur endavant el Pla que hi ha pel tema de la 
senyalització de monuments, però no estam d’acord en que se llevi aquests doblers dels espais per 
joves, i per tant aquest és el motiu pel qual nosaltres ens abstindrem en aquesta esmena. I en darrer lloc 
només una puntualització Sr. Noguera, amb el tema del desdoblament del Camí dels Reis, creiem que no 
és de rebut venir ara a dir si vostès varen fer o no varen fer, ara el que té la responsabilitat de governar i 
de fer-ho és vostè, per tant ho faci, perquè com ha dit la Sra. Bosch, nosaltres també entenem que el 
desdoblament del Camí dels Reis és una prioritat i s’ha de dur a terme a esser possible, quant antes, i 
més quan hi ha un acord d’aquest Plenari que ja fa, que se va prendre ja fa més d’un any. I res més, 
aquest era el motiu pel qual nosaltres. Les altres esmenes, no faig referència, perquè ja directament 
votarem a favor de totes.” 
 
Sra. Bosch Acarreta (PP): 
 
“Gracias Sr. Alcalde. Sr. Ribas, todo esto lo que queremos hacer es mejorar la presencia policial, creo 
haber respondido a su pregunta. Sr. Noguera, le voy a tener que recordar que ya no está en la oposición, 
está usted gobernando, gobernando. A lo mejor no se lo acaba de creer, pero está usted gobernando, y 
por lo tanto tiene que tomar decisiones. De verdad cree que diciendo que la ciudadanía, que el Partido 
Popular lo hizo peor, que porque no lo hicimos nosotros, ¿de verdad cree que esto es una respuesta? A 
porque votan en contra de nuestra enmienda. ¿De verdad cree que esto a usted le justifica a votar por 
dos veces consecutivas en contra de la partida presupuestaria para el Camí dels Reis? ¿Esa es su 
respuesta? ¿Esa es la respuesta del Govern de la gent? La respuesta del Govern de la gent es decir, y tú 
más. No, no, es que lo tenías que haber hecho tú. Sr. Noguera, gobernar es tomar decisiones, gobernar 
es ser coherente, gobernar es asumir responsabilidades. Usted, usted votó a favor del Camí dels Reis. Y 
el Camí dels Reis se tenía que haber hecho antes. Sí, sin ninguna duda. Parte de la culpa es del Partido 
Popular. Sí, como de la izquierda también, que también ha gobernado en esta ciudad. Sí, pero ¿sabe 
qué? Mirar al pasado no sirve de nada. Mirar al pasado no soluciona los problemas de los ciudadanos. Lo 
que tenemos que hacer es mirar al futuro, y sobretodo dar cumplimiento a lo que aquí se vota por 
unanimidad. Y por unanimidad le recuerdo, y no es opcional, es una obligación y una responsabilidad 
que ustedes tienen, es llevar a cabo el desdoblamiento del Camí dels Reis. Y usted se está quejando de 
que hay expropiaciones en la ciudad. Sí señor, y ¿van a ser culpa del Partido Popular? Oiga pues 
entonces tiene usted sobre su cabeza, la expropiación del canódromo. Y no me diga que es que no hay 
dinero, porque ustedes saben perfectamente que hay dinero para lo que les interesa. Y la gran tristeza 
de la ciudadanía de Palma es que la prioridad de los ciudadanos, no es su prioridad. La prioridad de los 
alumnos y de las familias del Colegio Son Quint. La prioridad de los alumnos y las familias y los 
profesores del Colegio de La Salle. Los alumnos, las familias y los profesores del Colegio del Cide, de 
Madre Alberta, de Montesion. Toda esta gente para ustedes no son su prioridad. Y lo están 
demostrando, por segunda vez consecutiva, votan en contra del Camí dels Reis. El otro día una madre 
les hizo una reflexión, por desgracia muy acertada, que todos deberíamos tener aquí en cuenta. Si algún 
día, y esperemos que no pase nunca nada, hay una urgencia en horas punta, aquello es una ratonera, no 
se puede salir, no se puede acceder. Los servicios de seguridad no podrán acceder, y tendremos que 
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lamentarlo todos, será responsabilidad de todos los políticos, pero sobretodo de los que están 
gobernando y están votando en contra. Muchas gracias.” 
 
Sr. Noguera Ortega (MÉS per Palma): 
 
“Sr. Ribas, aquest ajuntament, aquesta legislatura, ha hagut de demanar més de 70 milions d’euros de 
crèdit pel tema d’expropiacions. I li dic, i li dic que no és un tema que haguem generat nosaltres. El tema 
de les expropiacions, és un gran problema i una gran hipoteca per aquest ajuntament. Amem Sra. Bosch, 
li he dit, 2018 l’expropiació se farà. I aquest ajuntament xerrarà amb el Consell de Mallorca perquè es 
facin les obres. La diferència entre vostès i nosaltres, és que vosaltres no ho han fet i nosaltres ho farem. 
Sempre que hi hagi disponibilitat pressupostària. En el 2017 no n’hi ha. Perquè estam hipotecats en 
relació a les expropiacions. Pel 2018 ja hi ha un consens, i així ho varem xerrar amb els veïnats, i els hi 
varem dir mira, no vos volem enganyar, no vos volem enganyar, la política de l’honestedat, enguany no 
hi ha doblers, però l’any qui ve serà la primera prioritat com expropiació. És a dir, vostè que també 
hauria d’assumir la gestió del Partit Popular, d’abans que vostè hi fos aquí, però també hi va esser, lo 
que hauria d’haver dit és, d’acord, miri, es farà el 2018. I lo que és antidemocràtic, jo li explicaré lo que 
és antidemocràtic, és agafar una partida de 200.000 euros, destinada a Gesa, que va esser la ciutadania 
que va decidir que aquests doblers, es destinessin a Gesa. I vostès estan agafant aquesta partida de 
pressupostos participatius, per una qüestió del Partit Popular. Sincerament, democràcia o no 
democràcia, vostès no són ningú per donar lliçons.” 
 
Sra. Pastor Montero (PSIB-PSOE): 
 
“Sí, yo comentar la 814, que no la había comentado, que es el tema de mantenimiento y señalización de 
los elementos monumentales. Tenemos que quitar una partida de 120.000 euros, que está destinada a 
Espais Creatius per a joves, que en este caso no procede. Y decir que el tema de la señalización de 
elementos monumentales, también está contemplado en la partida de Capitalidad, que tenemos 
señalética turística, por lo tanto creemos que sería una doble dotación, y no la creemos necesaria. 
Muchas gracias.” 
 
Sra. Martín Perdiz (SOMPALMA): 
 
“Bé, en les teves intervencions al Partit Popular, aplicant totes, o proposant que totes aquestes tipus 
d’esmenes, vagin en el mateix bloc, ha donat molt poc temps pel debat. Ja ens dona idea de lo molt que 
li importa la sanitat i altres aspectes de la ciutat en aquest partit de l’oposició. Res més que afegir a lo 
que s’ha dit. Nosaltres dins les propostes duim més transparència de la que vostès ens demanen. Hauria 
d’esser al inrevés.” 

 
- 803/2016, relativa a Policia-millora i reforçament plantilla 
 
Informe desfavorable de la Comissió de Comptes, Economia i Recursos Humans per 5 vots en 
contra (PSIB-PSOE, MÉS per Palma, SOM PALMA) 3 vots a favor (PP) i 1 abstenció (C’s) 
 
- Suprimir les partides pressupostàries: 
 

12 13200 16200 
POLICIA-FORMACIÓ I 
PERFECCIONAMENT   

-60.000,00 
€ 

12 13200 22606 REUNIONS I CONFERÈNCIES  -6.500,00€ 

12 13200 22699 DESPESES DIVERSES  -6000,00€ 

   
- Augmentar la següent partida pressupostària : 
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12 XXXXX XXXXX POLICIA-RETRIBUCIONS BÀSIQUES   
  72.500,00 

€ 

 
Justificació:  Apostem per suprimir les partides anteriorment esmentades, ja que considerem 
que aquests recursos han de ser destinats a millorar i reforçar la plantilla de la Policia Local.  
 
Es rebutja per 16 vots en contra (PSIB-PSOE, MÉS per Palma, SOM PALMA) 9 vots a favor (PP) i 
4 abstencions (C’s) 
 
- 804/2016, relativa a aportació a l’EMT 
 
Informe desfavorable de la Comissió de Comptes, Economia i Recursos Humans per 5 vots en 
contra (PSIB-PSOE, MÉS per Palma, SOM PALMA) i 4 vots a favor (PP i C’s) 
 
- Augmentar el pressupost de la següent partida: 
 

15 44110 44900 APORTACIÓ A L’EMT   
60.000,00 

€ 

 
- Disminuir partides del pressupost de despeses: 
 

15 13300 22706 ESTUDIS I TREBALLS TÈCNICS   
  -60.000,00 

€ 

 
Justificació: Defensem incrementar l’aportació a l’EMT, llevant la partida pressupostària 
relativa a estudis i treballs tècnics, ja que considerem que aquesta no és una partida 
imprescindible per a l’àrea de mobilitat, i considerem més adequat destinar els recursos a 
impulsar el transport públic de la ciutat. 
 
Es rebutja per 16 vots en contra (PSIB-PSOE, MÉS per Palma, SOM PALMA) i 13 vots a favor (PP 
i C’s) 
 
- 808/2016, relativa  a millora condicions laborals bombers 
 
Informe desfavorable de la Comissió de Comptes, Economia i Recursos Humans per 5 vots en 
contra (PSIB-PSOE, MÉS per Palma, SOM PALMA) 3 vots a favor (PP) i 1 abstenció (C’s) 
 
- Augmentar el pressupost de despeses amb noves partides: 
 

12 xxxxx xxxxx RETRIBUCIONS BÀSIQUES BOMBERS   
15.000,00 

€ 

 
- Suprimir partides del pressupost de despeses: 
 

12 13600 22606 BOMBERS-REUNIONS I CONFERÈNCIES     -3.000,00 € 

12 13600 22699 BOMBERS-DESPESES DIVERSES  -12.000,00€ 

 
Justificació: Defensem la supressió de les partides esmentades, i destinam l’import de les 
mateixes a la millora de les condicions laborals dels Bombers de Palma. 
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Es rebutja per 16 vots en contra (PSIB-PSOE, MÉS per Palma, SOM PALMA) 9 vots a favor (PP) i 
4 abstencions (C’s) 
 
- 809/2016, relatiu a millorar la salut i obtenir bona qualitat de vida 
 
Informe desfavorable de la Comissió de Comptes, Economia i Recursos Humans per 5 vots en 
contra (PSIB-PSOE, MÉS per Palma, SOM PALMA) i 4 vots a favor (PP i C’s) 
 
- Creació nova partida pressupostària: 
 

   
PROGRAMES DE PROMOCIÓ DE LA 
SALUT   25.000 € 

 
- Baixa partides del pressupost: 
 

19 31100 22706 
PROMOCIÓ DE LA SALUT.- ESTUDIS I TREBALLS 
TÈCNICS 25.000 € 

 
Justificació:  Els programes de Promoció de la Salut faciliten que totes les persones 
desenvolupin per complet el seu potencial de salut. Es important que l’Ajuntament dugui a 
terme accions educatives envers: estils de vida, problemes de salut i transicions vitals 
(infantesa, adolescència, joventut, maduresa i tercera edat). L’Ajuntament de Palma ha de 
destinar recursos a activitats dirigides a augmentar les habilitats i capacitats dels individus, per 
a que els ciutadans puguin incrementar el control sobre la seva pròpia salut per millorar-la, i 
obtenir una bona qualitat de vida. 
 
Es rebutja per 16 vots en contra (PSIB-PSOE, MÉS per Palma, SOM PALMA) i 13 vots a favor (PP 
i C’s) 
 
- 810/2016, relativa a impulsar el transport públic de la ciutat 
 
Informe desfavorable de la Comissió de Comptes, Economia i Recursos Humans per 5 vots en 
contra (PSIB-PSOE, MÉS per Palma, SOM PALMA) i 4 vots a favor (PP i C’s) 
 
- Augmentar el pressupost de la següent partida: 
 

15 44110 44900 APORTACIÓ A L’EMT   
60.000,00 

€ 

 
- Disminuir partides del pressupost de despeses: 
 

15 13300 22706 ESTUDIS I TREBALLS TÈCNICS   
  -60.000,00 

€ 

 
Justificació: Defensem incrementar l’aportació a l’EMT, llevant la partida pressupostària 
relativa a estudis i treballs tècnics, ja que considerem que aquesta no és una partida 
imprescindible per a l’àrea de mobilitat, i considerem més adequat destinar els recursos a 
impulsar el transport públic de la ciutat. 
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Es rebutja per 16 vots en contra (PSIB-PSOE, MÉS per Palma, SOM PALMA) i 13 vots a favor (PP 
i C’s) 
 
- 811/2016, enllumenat ornamental nadalenc 
 
Informe desfavorable de la Comissió de Comptes, Economia i Recursos Humans per 5 vots en 
contra (PSIB-PSOE, MÉS per Palma, SOM PALMA) i 4 vots a favor (PP i C’s) 
 
- Creació nova partida del pressupost 
 

 Enllumenat ornamental nadalenc 120.000 

  
- Baixada partida del pressupost 
 

08 15101 64004 Pla general- Aprovació inicial 100.000 

08 15101 64005 Parc agrari i Pa de Paisatge urbà 20.000 

 
Justificació:  
Assignar una partida anual per tal de dotar d’enllumenat ornamental nadalenc a aquelles 
barriades que no en tenen  
 
Es rebutja per 16 vots en contra (PSIB-PSOE, MÉS per Palma, SOM PALMA) i 13 vots a favor (PP 
i C’s) 
 
- 812/2016, relatiu a pla d’actuació contra les pintades vandàliques; Pla d’actuació del Pla de 
Sant Jordi; Pla de Gestió sostenible de l’aigua i increment de zones verdes i d’arbrat a la ciutat 
 
Informe desfavorable de la Comissió de Comptes, Economia i Recursos Humans per 5 vots en 
contra (PSIB-PSOE, MÉS per Palma, SOM PALMA) i 4 vots a favor (PP i C’s) 
 
- Creació nova partida pressupostària: 
 

   
TRANSF. EMAYA PLA ACTUACIÓ CONTRA 
PINTADES VANDALIQUES   30.000 € 

 
- Baixa partides del pressupost: 
 

09 92000 10100 ADM. GRAL.- RETRIBUCIONS ORGANS DIRECTIUS  30.000 € 

 
Justificació:  Han estat moltes les proposicions presentades pel grup Popular aprovades 
relatives a la posada en marxa d'un pla d'actuació contra les pintades vandàliques que inclogui 
una bateria de mesures educatives, preventives, sancions i mesures de neteja. 
Creiem important que el pressupost inclogui una partida específica destinada a la posada en 
marxa d'aquest pla. 
El fenomen urbà de les pintades vandàliques i grafiti ocasiona enormes danys en la propietat 
privada i té especial incidència als espais públics, monuments històrics i edificis catalogats. 
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Es rebutja per 16 vots en contra (PSIB-PSOE, MÉS per Palma, SOM PALMA) i 13 vots a favor (PP 
i C’s) 
 
- 813/2016, relatiu a desdoblament Cami dels Reis al tram Col·legi Madre Alberta 
 
Informe desfavorable de la Comissió de Comptes, Economia i Recursos Humans per 5 vots en 
contra (PSIB-PSOE, MÉS per Palma, SOM PALMA) i 4 vots a favor (PP i C’s) 
 
- Creació nova partida del pressupost 

 Expropiació Camí dels Reis 550.000 

  
- Baixada partida del pressupost 

08 93320 62201 Edifici Gesa 200.000 

09 92000 10100 Retribucions òrgans directius 150.000 

11 45000 22706 Estudis i treballs tècnics 50.000 

11 15320 22748 Contractes manteniment  150.000 

 
Justificació:  
Necessitat de desdoblar el tram del Camí dels Reis, comprés entre la rotonda de Madre Alberta 
i la base Jaume II.   
 
Es rebutja per 16 vots en contra (PSIB-PSOE, MÉS per Palma, SOM PALMA) i 13 vots a favor (PP 
i C’s) 
 
- 814/2016, manteniment i senyalització dels elements monumentals 
 
Informe desfavorable de la Comissió de Comptes, Economia i Recursos Humans per 5 vots en 
contra (PSIB-PSOE, MÉS per Palma, SOM PALMA) 3 vots a favor (PP) i 1 abstenció (C’s) 
 
- Creació nova partida del pressupost 

 Manteniment i senyalització dels elements 
monumentals 120.000 

  
- Baixada partida del pressupost 

20 33710 2270601 Contract. Servei Espai Joves 120.000 

 
Justificació:  
Assignar una partida anual per l’adequat manteniment dels elements monumentals, 
esculturals, ceràmics,... així com  per la seva progressiva senyalització. 
 
Es rebutja per 16 vots en contra (PSIB-PSOE, MÉS per Palma, SOM PALMA) 9 vots a favor (PP) i 
4 abstencions (C’s) 

 
Quart bloc: Llei de Capitalitat 
 
- 796/2016, relativa a transferència Llei Capitalitat 
 
Sr. Aguiló Fuster (PP): 
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“Gracias Sr. Alcalde. Mire, usted lo está viviendo, gobernar cuando los ingresos aumentan, es mucho 
más fácil. Aumentaron el año pasado, han vuelto a aumentar este año. Y eso es algo que deberíamos 
desear que continuase en el futuro. Dejará pronto la Alcaldía, y estoy seguro que lo que desea que su 
sucesor, que lo tiene al lado, pues también se encuentre con una situación económica como la que 
usted ha recibido. Esta es fruto de dos cosas básicamente. Una, de una serie de cambios, de reformas, 
de transformaciones, que se tuvieron que hacer durante la legislatura pasada, y la otra de una reducción 
de los tipos de interés, artificialmente llevada a cabo por el Banco de Europa, y que por tanto tiene 
fecha de caducidad. La otra también, las reformas también, porque pensemos de donde vienen. Vienen 
de la transformación de la planta hotelera, que se permitió durante la legislatura pasada. Viene de la 
ampliación del sector comercio, que se permitió durante la legislatura pasada. Viene de una 
transformación de la ciudad, que también se hizo durante la legislatura pasada. Y en ese sentido, yo 
creo que visto el presupuesto y visto la discusión que hemos tenido a lo largo de la mañana de hoy, 
hemos visto como había formas distintas de gestionar, y de continuar el proceso de mejora, que en 
líneas generales se han rechazado, nos queda un punto importante, nos queda el punto de las 
inversiones. Las inversiones evidentemente también refuerzan esa bonanza económica, esa promoción 
económica y social, que nos puede permitir continuar con esta senda. Pues bien, las inversiones 
aumentan, porcentualmente mucho pero cuantitativamente poco, respecto a lo que es la totalidad del 
presupuesto. Y queda la Ley de Capitalidad. El Govern de les Illes Balears, ha anunciado un presupuesto 
que tiene 500 millones más que el del año anterior. Lo repito una vez más, y usted sabe lo que significa 
500.000 millones más. 500 millones más, una cifra que supera a la del propio presupuesto del 
ayuntamiento. En ese sentido, hacer un esfuerzo en materia de inversiones en Palma, por parte del 
Govern, creo que hubiese paliado en parte esa parálisis que estamos viendo en otros elementos, para 
continuar con la senda de crecimiento económico, que tantas ventajas está demostrando tener. Pienso 
que efectivamente hay un incremento de unos 5 millones en la partida del presupuesto del Govern, que 
podrían ser más, claramente podrían ser más a la luz de lo que les acabo de decir. Y creo que sería 
necesario discutir a que se aplican esos dineros, esos recursos. Es verdad que el Govern tiene algo que 
decir, por lo tanto hay un Consejo de Capitalidad, pero también es cierto que cuando se habla de 
presupuestos participativos, de dedicar un millón a presupuestos participativos, esconder el debate de 5 
millones, es una contradicción in termini, de unas dimensiones descomunales. Creo que los recursos que 
vengan, tanto de la Ley de Capitalidad, como de otras partidas que tengan como origen una 
administración externa, deberían estar también sometidos a control político, deberían estar sometidos a 
sugerencia política, deberían estar sometidos a debate. Y lo digo porque es muy relevante en que se 
realizan las inversiones. Antes he dicho que eran muy importantes en sí mismas, y lo son, pero también 
es muy importante en que se dedican. Hay inversiones que no sirven para nada, que lo hemos visto y lo 
hemos comprobado durante muchas ocasiones. Creo que en este sentido, les hacemos una propuesta, a 
que dedicar los 5 millones extras que llegan este año, y les hacemos una propuesta que tiene como 
objetivos, mejoras, tanto en lo que serían las infraestructuras más básicas de la ciudad, como lo que 
serían la promoción de la ciudad, como polo de atracción. Porque no nos hemos de olvidar en ningún 
momento, que el motor económico de las islas, que todo ese proceso de transformación, todo ese 
proceso de cambio, nace en Palma. Y que el ayuntamiento de Palma, tiene mucho que decir en materia 
de actividad económica. Muchas gracias.” 
 
Sr. García Campos (PSIB-PSOE): 
 
“Se han cambiado los papeles, y creo que les ha salido mal. Deberían haber defendido que alguno la 
propuesta que ha realizado, y no haberlas intercambiado en el último minuto. El año pasado, hicieron 
una enmienda de Capitalidad, que solicitaban de los 30 millones, 17,5. Este año solicitan 5 millones. Yo 
espero que el año que viene no pidan que le paguemos la Capitalidad al Govern, que al ritmo que tienen 
es lo que van. Es más, se limitan a 5 millones, cuando nosotros 5 millones ya están ahí en el presupuesto 
del Govern, y seguimos peleando por incrementar ese importe, y por eso aprovechamos hasta el final, la 
posibilidad de que tengamos más dinero para invertir en esta ciudad y seguir recuperando los derechos 
de los ciudadanos. En cuanto a inversiones, me gusta que vuelvan a reconocer un año más, el 
incremento espectacular en inversiones, lo que no ha dicho que son, es un 24% respecto a las 
anteriores, que ya se incrementaron. Y claro que es un esfuerzo, más los 5 millones extras que van a 
llegar, que es otro esfuerzo. Y es evidente que es un, que por su parte es de agradecer. Lo que no es tan 



 

- 72 - 

de agradecer y ya lo he contado antes, es que todo este mérito de la recuperación, de esta recuperación 
desigual, que tenemos, no 4 millones de parados, sino otros 4 millones de trabajadores pobres, que no 
tienen ni para acabar el fin de mes. Y esta idea de que, de cual es la salida de la crisis. ¿Cuál es la salida 
de crisis? La intervención del Banco Central Europeo, que nos dijo, sí apoyaremos, vamos a soportar al 
país en todo lo que sea. Pero también como he dicho antes, la caída del petróleo, de materias primas, la 
devaluación del euro respecto al dólar, los tipos bajos europeos. Y sobretodo la pérdida de los grandes 
fondos de interés, en pelear por los países, que realmente fue lo que ha salido. Y ¿para que han utilizado 
ustedes todo esto? Pues para hacer los recortes que más les han interesado políticamente. Así que sean 
coherentes, presenten enmiendas que no vayan en detrimento de la ciudadanía, y confíen en que 
nosotros estamos peleando por esos derechos, que ustedes, que ustedes no defendieron mientras 
estaban en el poder.” 
 
Sr. Bauzá Simó (C’s): 
 
“Sí, respecte, jo crec que estam a un, Llei de Capitalitat, no m’he perdut, estam a Llei de Capitalitat. 
Estam a Llei de Capitalitat, bé, és un tema que nosaltres hem fet menció a ella en moltes ocasions,  però 
nosaltres ens hem abstès en aquesta esmena que presenta el Partit Popular perquè, bé, jo li vaig dir 
clarament, 5 milions no ens basten, perquè hi ha una Llei que diu que són 30. I per tant, 5 milions no ens 
basten. I no ens basten, perquè nosaltres pensem que Palma, si ara mateix tingués els fons de Capitalitat 
que li pertanyen, i d’acord amb aquesta Llei, estaríem parlant d’un pressupost pràcticament equilibrat, 
on podríem anar a veure inversions, podríem anar a veure altres objectius molts millors, fins i tot pel 
que governa i tot, li aniria molt millor, per poder dur a terme tots els plans que vulgui dur a dins la seva 
governança. Nosaltres insistirem amb aquest tema, i continuarem insistint, igual que hem insistit amb 
altres temes, per recuperar Hisenda, i recuperar recursos per Palma. Però jo li dic, estaia llegint un, a 
dins el temps, el poc temps que m’ha deixat el regidor d’Hisenda, per mirar totes aquestes coses, i estaia 
llegint que una intervenció d’una regidora o un regidor del Partit Socialista, que li deia, Sr. Isern, vostè 
perdona i perdona la Llei de Capitalitat, i està llevant un dret legal que té aquest Ajuntament de Palma. 
Si vostè vol defensar, i està per defensar els interessos d’aquest ajuntament, i no els interessos, vostè ha 
de reclamar aquests fons de Capitalitat. Per tant lo que estam veient és una cosa, és a dir, predicar diu y 
dar trigo. La cosa és que hi hem de creure, i hi hem de creure perquè ha succeït que anteriorment i 
moltes vegades, s’ha arribat a perdonar. I vostè en tindrà coneixement igual que jo, que ho he pogut 
llegir a un acta de l’ajuntament. Vostè va estar en el Govern de la Comunitat Autònoma, per tant sabrà 
perfectament com se movien aquests fons. Nosaltres seguirem insistint, hi ha una Llei, i exigirem el 
compliment estricte d’aquesta Llei, i per tant lo que li demanem és que vostè no en demani 5, ni 10, 
reclami lo que li correspon a la ciutat de Palma, reclami aquesta autonomia que hem de tenir respecte 
en els pressuposts, a les inversions, en el debat que s’ha de donar dins aquest Ple, i no se dona. Mirin 
vostès avui com està aquest Ple. Vostès venen en els mateixos Plens que venen els altres, mirin com 
està en aquest Ple. No interessa a ningú, i no interessa a ningú perquè arribarem a discutir, amem que 
ens han de posar de càtering, i això no és fer un pressupost. Hem de sabre les coses que hi ha i hem de 
sabre els fons que s’han de discutir en aquest Ple per l’any qui ve. Gràcies.” 
 
Sr. Aguiló Fuster (PP): 
 
“Sí, moltes gràcies Sr. Batle. No, jo crec que una virtut important a la vida és sabre escoltar, i en cap 
moment hem dit que ens conformàvem amb 5 milions. Pensem que les situacions econòmiques són 
radicalment distintes, la de fa 4-5 anys, amb l’actual, i en aquest moment que hi ha un increment tan 
important dins lo que és la Comunitat Autònoma, pensem que una part correspon clarament a Palma, 
perquè Palma ha actuat i està actuant de locomotora de tota l’economia balear. No se’ns pot dir que la 
quantitat dedicada a inversions és molt grossa, degut a que el percentatge és molt elevat, o que 
s’incrementa, és molt elevat perquè el percentatge ho és, perquè partim d’algoritmes molt baixos. En el 
final lo que s’incrementa, lo que s’incrementa són 3,4 milions d’euros. 3.4 milions d’euros, i estam 
parlant de 5. La quantitat és bastant més elevada. Crec que en aquest sentit, pues tot lo dit, de 
continuar en, fent coses, continuar transformant la ciutat seria important. No és fa pues bé ens queda, 
no és fa perquè és més còmode segurament, perquè és més fàcil aquest tipus de governança. I lo que 
ens queda és les inversions, i en canvi les inversions passen dues coses, una ho ha dit el representant de 
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Ciutadans, no se discuteixen. Ja podem fer pressupostos participatius, si lo que és realment important 
no participem, pues ens quedem bastant pitjor. I un altre, és la quantia final, la quantia que realment 
tingui la importància que ha de tenir, i que pugui donar aquesta empenta que la ciutat necessita, i ara 
necessita més que mai. Va rebre una empenta molt forta, s’ha aturat i necessita un altre. Moltes 
gràcies.” 
 
Sr. García Campos (PSIB-PSOE): 
 
“Sí, gracias. Yo solo reiteraré que después de 4 años de sequía absoluta, estamos recuperando también 
aquí en Capitalidad, derechos, y seguiremos peleando por ellos. Y evidentemente nosotros peleamos 
por 30 millones no por 17,5, ni por 5, ni por pagar al Govern. Vamos a seguir luchando, y no sé que 
conseguiremos este año, pero sé que el año que viene conseguiremos más y seguiremos hasta que 
consigamos la totalidad de estos derechos. Es complicado, evidentemente. Igual que España está 
creciendo más que la media europea, porque cayó más que la media Europea, las inversiones también 
están subiendo, que es complicadísimo subirlos en porcentajes de 25% cada año, que en millones son 
poco pero es una burrada. Y en Capitalidad no hay porcentaje porque de 0 a algo ya rompes la regla. Así 
que no se preocupen, dejen a nosotros que seguimos peleando por los derechos de los ciudadanos, y 
como se demuestra los vamos consiguiendo y los vamos encontrando, y los vamos consiguiendo. 
Muchas gracias.” 

 
Informe desfavorable de la Comissió de Comptes, Economia i Recursos Humans per 5 vots en 
contra (PSIB-PSOE, MÉS per Palma, SOM PALMA) 3 vots a favor (PP) i 1 abstenció (C’s) 
 
ALTES  
 

ÀREA  PROJECTE  IMPORT 

 

INFRAESTRUCTURES PLUVIALS A ZONES DE GÈNOVA, SON RAPINYA I NA BURGUESA  

 
PROJECTES DE REMODELACIÓ DE PLACES D’ESPANYA I CAN 
PASTILLA  

 INVERSIONS A SON GOTLEU, SON ROCA I CAMP REDÓ  

 PASSAREL·LA CONECTORA COLL D’EN RABASSA-CAN PASTILLA  

ESPORTS PISTA DE ATLETISME  

 ENLLUMENAT PISTA ESPORTIVA ES PIL·LARI  

URBANISME EXPROPIACIONS DE TERRENYS DEL VELÒDROM ES TIRADOR  

TOTAL  5.000.000 

 
BAIXES  
 

 TRANSFERÈNCIA LLEI CAPITALITAT 5.000.000 € 

 
 
Es rebutja per 16 vots en contra (PSIB-PSOE, MÉS per Palma, SOM PALMA) i 9 vots a favor (PP)  
i  4 abstencions (C’s) 
 
Es passa a votació la proposta: 
 
S’aprova per 16 vots a favor (PSIB-PSOE, MÉS per Palma, SOM PALMA) i 13 vots en contra (PP i 
C’s) 
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Complimentat l’objecte de la convocatòria el president aixeca la sessió, de la qual, com a 
secretari, estenc aquesta acta. 
 

 
El secretari adjunt i general del ple actal, 
Miquel Ballester Oliver 
 


